
نحوه معامله برای سرمایه گذاران خرد طلا در بورس اعلام شد
خریدار  قرار اســت طی روزهای آینده معاملات 
گواهی سپرده شمش طلا در بورس کالا راه اندازی 
شود. بر این اســاس، می توان با وجه یک دهم گرم 
طلا اقدام به خرید یک گواهی ســپرده شمش طلا 
کرد؛ به عبارت دیگر ســرمایه های خرد نیز امکان 
ورود به بازار جدید طلای بــورس کالا را خواهند 
داشــت. هر گواهی ســپرده کالایی معادل ۱۰۰ 
ســوت )۱۰۰ میلی گرم یا ۰.۱ گرم( از یک شمش 
طلای حدوداً یک کیلوگرمی با عیار ۹۹۵ ســپرده 

شده در خزانه است.
بنابراین اگر شخصی متقاضی دریافت شمش طلا 
 باشــد، با توجه به تلورانس عیــار )۹۹۵ تا ۹۹۹( و 
وزن شمش های سپرده شده در انبار، او باید مالک 
حداقل ۱۱ هزار گواهی ســپرده شمش طلا باشد 

که بتواند درخواست تحویل ارائه دهد.
در صورت دارا بودن کمتر از این میزان، مشــتری 
باید در نماد معاملاتی شمش طلا، نسبت به خرید 

حداقل تا آستانه مجاز برای تحویل اقدام کند.
 ســرمایه گذاران قادر هســتند در ایــن بازار طلا 
را در قالب اوراق با پشــتوانه ۱۰۰سوت طلا مورد 
معامله قرار دهند. بر این اســاس امــکان حضور 

سرمایه گذاران خُرد  نیز فراهم است.
بنابراین قیمت قابل مشــاهده در نمــاد روی تابلو 
نیز قیمت ۱۰۰ ســوت یــا ۱۰۰ میلــی گرم طلا 
خواهد بود. به این منظور مشــتری درخواســت 
خود را به کارگزار مربوط ارایــه می دهد، کارگزار 
با ثبــت درخواســت ترخیص برای مشــتری در 
سامانه، درخواست وی را به خزانه ارسال می کند. 
تخصیص شمش طلا به درخواست های ترخیص 
براســاس الگوریتم تصادفی ســامانه الکترونیکی 
مدیریــت انبار صــورت گرفته و شــمش طلای 
ترخیص شــده، از ســبد دارایی مشــتری خارج 
می شــود. در این شــرایط مشــتری می تواند با 
مراجعــه به خزانــه بانک و احراز هویت، شــمش 

طلای خریداری شده را دریافت کند.
معاملات گواهی ســپرده شــمش طلا در سامانه 
معامــلات ابزارهای نوین مالی بــورس کالا انجام 
خواهد شد به این منظور مشــتریان باید اقدام به 
اخذ کد معاملاتی بازار مالی از بــورس کالا کنند. 
البته اخذ کد بــازار مالی برای اشــخاص حقیقی 
فرآینــد ســاده ای دارد و مشــتریان می توانند با 
مراجعه به درگاه آنلاین شــرکت های کارگزاری 
دارای مجوز معاملات مشــتقه مبتنی بر کالا، در 
کوتاه ترین زمان ممکن اقدام بــه دریافت کد بازار 
مالی بــورس کالا کنند. مشــتریان حقوقی نیز از 
طریق شرکت کارگزاری خود باید اقدم به اخذ کد 

معاملاتی کنند.
همانند ســایر نمادهای گواهی ســپرده کالایی، 
معاملات در نماد گواهی ســپرده کالایی شــمش 
طلا نیز با محدودیت دامنه نوســان انجام خواهد 
شد که تمامی موارد مربوطه در اطلاعیه گشایش 
نماد معاملاتی در ســایت بــورس کالای ایران به 

آدرس www.ime.co.ir اطلاع رسانی می شود.
اطلاع رسانی برای شــرکت های کارگزاری دارای 
مجوز توســط بورس کالای ایران از ماه های قبل 
انجام شده است و چنانچه شرکت کارگزاری بستر 
و زیرســاخت مربوطه را تامین کرده باشد، امکان 
انجام معاملات برخط برای مشــتریان کارگزاری 
فراهم خواهد بــود. در صورت فراهــم نبودن این 
موضــوع، کارگــزاران می توانند ســفارش های 
مشــتریان خود را از طریق ایستگاه های معاملاتی 

به سامانه معاملات ارسال کنند.

شیوه انجام معاملات
گواهی های سپرده کالایی، اوراق بهاداری هستند 
که معاملات آن ها نقدی اســت و مهلت تســویه 
مشخصی نیز دارند. لذا مشــتری برای ورود به این 
بازار همانند رویه قبلی معاملات گواهی ســپرده 
کالایی، باید وجه معامله را در اختیار داشته باشد. 
تفاوتی که معاملات شــمش طلا با ســایر اوراق 
گواهی ســپرده کالایی بورس کالا دارد این است 
که ســازوکار پرداخت و دریافت وجــه معاملات 
در اینجا، بر مبنای ســازوکار دفتر دارایی اســت؛ 
دفتر دارایی به معنی یک حســاب در سامانه های 

معاملات و تسویه است.
به منظور شارژ دفتر دارایی، مشتری وجه مورد نظر 
را به حســاب کارگزار خود واریز و کارگزار نیز وجه 
را به حساب های معرفی شــده از سوی بورس کالا 
واریز می کند. این امر با شناســه های یکتا مربوط 
به هر مشتری انجام می شود. بورس کالا به محض 
وصول وجه در حســاب، دفتر دارایی مشــتری را 
به میزان واریز شــده، شــارژ می کند و کارگزار و 
مشــتری می توانند وجوه شارژ شــده را مشاهده 
کنند و مشتری با این وجوه قادر به معامله در بازار 

خواهد بود.
برای برداشت وجه از دفتر دارایی نیز، رویه عکس 
فرآیند ذکر شــده صــورت می گیرد. مشــتری 
درخواســت برداشــت وجه خود را بــه کارگزار 
ارائه داده و کارگزار موظف اســت آن را در سامانه 

معاملات ثبت کند. بورس کالا در انتهای جلســه 
معاملاتی، درخواست های برگشت وجه را بررسی 
و کارسازی می کند. تسویه کارمزدهای معاملاتی و 
هزینه های انبار در معاملات گواهی سپرده کالایی 

نیز از طریق سازوکار دفتر دارایی انجام می شود.
معاملات گواهی سپرده شــمش طلا در هر جلسه 
معاملاتی، با یک دوره پیش گشایش آغاز می شود 
و پس از اتمام دوره پیش گشــایش به شیوه حراج 
تک قیمتی، معاملات به صورت حراج پیوسته آغاز 
می شــود.در شــروع بازار زمان آغاز و طول جلسه 
معاملاتی در این معاملات مشابه نمادهای گواهی 
سپرده ســکه طلا در نظر گرفته شــده است البته 
در این بازار مشــابه معاملات قراردادهای مشتقه 
در بورس کالای ایران، روزهای پنجشــنبه نیز روز 

معاملاتی خواهد بود
خزانه بانــک ملت کــه در حال حاضر بــه عنوان 
خزانه ســکه طلا نیز فعال بوده، برای شمش طلا 
مورد پذیرش قرار گرفته است. از آن جا که پذیرش 
انبارها و نظارت بــر فعالیت آن هــا در دوره مورد 
پذیرش، براساس ضوابط بازار سرمایه به شمار می 
رود، انباردار مسئول کمیت و کیفیت دارایی های 
سپرده شده اســت و این موضوع، اطمینان خاطر 
خوبی برای ســرمایه گذاران ایجاد می کند چراکه 
ریسک سرمایه گذار ناشــی از خرید فیزیکی طلا، 
کیفیت و اصالت طلا و نیــز جابه جایی های مکرر 
آن پوشــش داده می شــود. لذا صرفــا زمانی که 
شمش طلا با رعایت اســتانداردهای مورد توافق 
در خزانه بانک ملت ســپرده شــده باشد، گواهی 
سپرده کالایی صادر شده و قابل معامله روی نماد 

معاملاتی آن خواهد بود.
مطابق رویه موجود در بازار گواهی سپرده کالایی، 
مالک گواهی ســپرده کالایی موظف است هزینه 
نگهداری دارایی پشــتوانه آن در انبار را پرداخت 
کند، شمش طلا نیز از این قاعده مستثنی نیست. 
بنابراین هر شــخصی که مالک تعــدادی گواهی 
سپرده شمش باشــد، باید هزینه نگهداری دارایی 

پایه پشتوانه آن در انبار را پرداخت کند.
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دیدگاه
وز شکست پیر

حسین آخانی  از همون اول من به ماجرا خوش بین نبودم. نه آنکه تخصصی 
در حیات وحش داشته باشم. حرفی هم نزدم چون دلم نمی خواست دوستانی 

که درگیر ماجرا بودند دلسرد شوند.
الان هم نمی خواهم نمکی بر زخم دلســوختگان محیط زیست زنجور بپاشم. 
اگر شما برای پیروز اشک می ریزید، من هفته هاست که برای چمی اشک می 
ریزم که زمانی در پای دامن عروس جولانگاه شیر ایرانی بود. تفکر منحوسی که 
از زمان پهلوی به نام توسعه نفتی در ایران ریشه کرد وقتی به دست مهندسان 
امریکا تحصیل کرده انجمن اســلامی دانشــجویان در بعد از انقلاب افتاد به 
افراطی ترین شکل ممکن به جان ایران افتادند تا بند بند حروف اصل ۴ ترومن 
را در ایران پیاده کنند. تقلبی که به شــکل ناشیانه ای تبدیل شد به وضع امروز 
ایران. کشوری با توسعه ناپایدار و نیروهای انســانی از هم گسیخته و دستگاه 

اداری ناکارآمد.
پیروز سرنوشــت دیگری بهتر از آنچه در ۹ اســفند ۱۴۰۱ برایش اتفاق افتاد 
نداشت. اما یک درس داشت که بعید می دانم کسی آن درس را آموخته باشد. 
تنها راه حفظ محیط زیســت ایران این اســت که بفهمیم که ما هیچ از محیط 
زیست نمی دانیم و محیط زیســت را بگذاریم به حال خودش. ما چاره ای جز 

حفاظت نداریم. ما نباید حتی یک درخت بکاریم. 

و نیر

 معاون تحقیقــات و منابع انســانی وزیر نیرو 
گفت: کارخانه نــوآوری نیرو که ســال آینده 
اجرایی می شــود، محلی برای رفع مســائل و 

مشکلات این صنعت خواهد بود.
مریــم کارگر نجفــی افــزود: وزارت نیرو جزو 
نخستین دستگاه هایی بود که آیین نامه دانش 

بنیان های مصوب دولت را دریافت کرد.
وی ادامه داد: یکی از بندهایی که این آیین نامه 
دارد احــداث کارخانــه نوآوری اســت و برای 
احداث آن در ابتدا می بایست متولی احداث که 
چه کسی باشــد و محل آن کجا باشد مشخص 
می شــد.معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر 

نیرو گفت: مهم تر شــرکتی که خود نوآور باشد 
متولی این امر باشــد باید چه شرکتی باشد که 

تقریباً همه این کارها انجام شده است.
کارگر نجفی خاطرنشان کرد: روزهای برگزاری 
نمایشــگاه صنعت آب قرارداد ایــن کارخانه 
بین شــرکت خصوصی متولی کار و مؤسســه 
تحقیقات آب منعقد شد و محل آن در مؤسسه 
تحقیقات تعیین شــد. اکنون کارهای ابتدایی 
انجام شــده و برنامــه زمان بندی از مؤسســه 
خواسته شــده و امید می رود از ابتدای ۱۴۰۲ 
مراحل اجرایی این کارخانه بــا همکاری خود 
شــرکت های دانش بنیان و با اخذ حمایت ها از 

معاونت علمی شروع شــود و شرکت ها در سال 
۱۴۰۲ آنجا مستقر شــوند.معاون تحقیقات و 
منابع انســانی وزیر نیرو افزود: هدف این است 
که با استقرار این شرکت ها که یکی از مشکلات 
آنها نداشتن محل اســتقرار است برطرف شده 
و شرکت های دانش بنیان در این محل مستقر 
شــوند.کارگر نجفی گفت: هدف این اســت ما 
محلی را در اختیار شرکت های دانش بنیان نوپا 
قرار دهیم و شــرکت هایی که در حیطه وظایف 
وزارت نیرو در صنعــت آب و برق فعالیت دارند 
و قطعاً هر کدام توانایی حل بخشی از مشکلات 

صنعت را دارند مستقر شوند.

و محلی برای رفع مسائل و مشکلات صنعت آب و برق کارخانه نوآوری نیر

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

  دهه آینده 
دهه ریاضت آبی
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نشست خبری مشترک اسلامی و گروسی

ارتباطات با آژانس باید اطمینان بخش باشد

ماموریت آمریکایی گروسی

 پایان سیاسی کاری یا ادامه اتهام زنی؟
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در جلسه شورای عالی جوانان مطرح شد
تاکید رئیس جمهور بر باز کردن گره های ذهنی 

جوانان به عنوان امری لازم و سازنده
ســید ابراهیم رئیسی شور و نشــاط، روحیه مشــارکت جویی جوانان 
را ســرمایه ای ارزنده برای کشــور خواند و بر تلاش بیشتر دولت برای 

حمایت از جوانان بویژه در امر ازدواج، شغل و مسکن آنها تاکید کرد.

رئیس جمهور در جلسه شــورای عالی جوانان که همزمان با روز ولادت 
حضرت علی اکبر فرزند رشــید و قهرمان امام حســین )ع( و روز جوان 
برگزار شــد جوانان را مهمترین ســرمایه برای امروز و آینده کشــور 
برشمرد و بر تلاش بیشــتر دولت برای حمایت از جوانان بویژه، تسهیل 

ازدواج، از طریق تمهید دسترسی آسان به شغل و مسکن تاکید کرد.
رئیســی تشــکیل مراکز گفت و گو با جوانان برای باز کردن گرههای 
ذهنی آنان در زمینههای مختلف را بســیار لازم و امری سازنده خواند 
و افزود: همه صاحبان قلم و ســخن و نخبگان، علما و استادان و معلمان 
باید در راه اندازی و تقویت مراکز گفت و شنود با جوانان مشارکت فعال 
داشته باشــند و وزارت کشور نیز به ایجاد و تشــکیل این مراکز اهتمام 

ورزد.
رئیس شورای عالی جوانان ایجاد نشاط و امید در نسل آینده کشور را از 
محوریترین کارهای در بخش جهاد تبیین برشمرد و با اشاره به اهمیت 
نقش روایتگری درســت و صادقانه در جهاد تبیین، کاروانهای راهیان 
نور را الگوی موفقی در این زمینه دانســت و بار دیگر بر توجه بیشتر به 

راه اندازی و گسترش راهیان پیشرفت تاکید کرد.
رئیس جمهور اعطای نشــان امید به جوانان را در ایجاد انگیزه و تشویق 
جوانان موثر دانســت با ضروری خواندن بازنگری در آیین نامه اعطایی 
نشــانهای دولتی گفت: با توجه به ارتباط مســایل جوانان با بسیاری از 
نهادها و دســتگاه ها باید کاری جامع و هماهنگ در این زمینه صورت 

گیرد.
رئیسی تصریح کرد: در شرایطی که دشمنان از سال ها پیش با شبیخون 
فرهنگی اندیشه و عمل نسل جوان ما را هدف قرار دادند همه دستگاه ها 
از جمله شــوراهای عالی انقلاب فرهنگی و جوانان باید با روشــهای نو 
و موثر اجازه ندهند دشــمن در میان آینده ســازان کشور لشکرسازی 
کند که ایجاد اتاقهای فکر، مشــاوره، گفت و شنود و نشست و برخاست 
با هدف تبیین و استفاده از جوانان برای مشــارکت در حل مشکلات از 

جمله راههای مقابله با این حرکت دشمنان است.
وی شور و نشاط و روحیه مشــارکت جویی جوانان را ســرمایه ارزنده 
خواند و گفت: تجربه های ارزنده نظیر فعالیــت خودجوش گروههای 

جهادی و امداد و نجات ملاک و الگو قرار گیرد.
رئیس شــورای عالی جوانان همچنین با تبریک میلاد با سعادت سبط 
اکبر حضرت سیدالشــهدا، حضرت علی اکبر علیه الســلام ایشــان را 
الگویی شایســته و درس آموز برای جامعه اســلامی بویژه نسل جوان 

توصیف کرد.
چهل و دومین جلسه شورای عالی جوانان مصوباتی هم داشت.

برنامه ملی گفت و شنود با جوانان و همچنین سند ملی روایت پیشرفت 
و دســتورالعمل صدور پروانه فعالیت راهنمــای ازدواج پس از بحث و 

تبادل نظر اعضا تصویب شد.

قالیباف در صحن مجلس:
پیشنهادات بودجه نباید برخلاف احکام دائمی 

و قانون اساسی باشد
رئیــس مجلس شــورای اســلامی گفــت: پیشــنهادات نمایندگان 
درباره بودجه در صورتی قابل طرح اســت که برخلاف قانون اساســی، 

برنامه های توسعه و احکام دائمی نباشد.
سید البرز حسینی در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی طی تذکر 
شــفاهی، اظهار داشت: متأســفانه طرح پیشــنهادات بودجه از سوی 

نمایندگان مجلس بسیار محدود شده است.
نماینده مردم خدابنده در مجلس شــورای اســلامی بیــان کرد: بنده 
پیگیری کردم و گویا تا پایان زمان بررســی لایحــه بودجه حتی یک 
پیشنهاد نیز مطرح نمی کنم که اگر قرار است با این مدل به پیشنهادات 
نگاه کنید، لازم اســت صراحتاً اعلام کنید تا کسی پیشنهاد ارائه ندهد. 
فردی که قلم قرمز روی پیشنهادات می کشد، چگونه تشخیص داده که 

فلان پیشنهاد نباید مطرح شود؟
محمدباقر قالیباف در پاســخ بــه این نماینــده، گفت: مقــداری در 
صحبت ها دقت داشته باشــید. من بارها گفتم ۷ هزار پیشنهاد مطرح 
شده اســت و شــما می خواهید ما همه آنها را مطرح کنیم که می دانید 

امکان پذیر نیست.
وی بیان کرد: پیشــنهادات در صورتی که خلاف قانون اساسی نباشد، 
خلاف برنامه های توســعه نباشــد، خلاف احکام دائمی نباشد، خلاف 
قانون تنظیم بخشــی از مقــررات مالــی )۱( و )۲( نباشــد و خلاف 

سیاست های کلی نباشد، قابل طرح است.

دهقانی فیروزآبادی خبر داد
وژه پیشران توسط نخبگان اجرای ۲۶ پر

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان گفت: ۲۶ پروژه پیشــران 
تعریف شده که قرار است با استفاده از ظرفیت نخبگان اجرایی شود.

 دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در نشســتی با اصحاب رســانه که 
با حضور محمدصادق خیاطیان رئیس مرکز بررســی های استراتژیک 
ریاســت جمهوری در معاونت علمی برگزار شد به تشــریح آئین نامه 

حمایت از نخبگان ایرانی پرداخت.
وی با بیــان اینکه آئین نامــه حمایت از نخبگان ایرانی هفته گذشــته 
به تصویب رســید، گفت: این آئین نامه ۱۸ ماده دارد که در راســتای 
حمایت از نخبگان در زمینه های بیمه و مســکن، حضور آنها به عنوان 
اعضای هیأت علمی، شــرکت های دانش بنیان، پروژه های پیشرفت و 

… با کمک دستگاه های اجرایی اجرایی می شود.
دهقانی فیروزآبــادی با بیان اینکه توجه به نخبــگان جزو بدیهی ترین 
مسائل هر جامعه آگاه و دولت هوشمند است، گفت: در سراسر دنیا این 

موضوع سرلوحه کار دولت هوشمند قرار می گیرد.
به گفته معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان کمک استعدادهای 
برتر و نخبگان می تواند به مدیریت بهتر و حل مسائل کشور کمک کند 

تا سطح جامعه ارتقا پیدا کند.
وی خاطرنشــان کــرد: آئین نامــه حمایــت از نخبــگان ایرانی یک 
دســتورالعمل حمایتی از نخبگان اســت که می توانیم از پتانسیل آنها 
برای حل مســائل بزرگ کشــور بهره ببریم.وی بیان کــرد: این آئین 
نامه هفته گذشته به تصویب رسیده اســت و قرار است از سال آینده به 

صورت فوری و جدی آئین نامه حمایت از نخبگان پیگیری شود.

تریبون

خریدار   رییس ســازمان انــرژی اتمی 
گفت:آژانس بین المللی انــرژی اتمی باید 
بتواند وظایــف خود را در ارتبــاط با برنامه 
هسته ای ایران در چارچوب ضوابط پادمان 

پابرجا و اطمینان بخش نگه دارد.
 نشســت خبری مشــترک رافائل گروسی 
مدیرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی 
و محمد اســلامی معــاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان انرژی اتمی دقایقی پیش در 

سازمان انرژی اتمی آغاز شد.
محمد اســلامی رییــس ســازمان انرژی 
اتمی در آغاز نشســت خبری با خبرنگاران 
گفت: دیــدار اخیــر آقای گروســی که از 
دیروز بعدازظهر آغاز شد، پیام آور برقراری 
ارتباطات بر روابط کاری به صورت حرفه ای 
با ســازمان انرژی اتمی ایران اســت. نکته 
ای که برای مــا حائز اهمیت اســت اینکه 
ارتباطات و رفت و آمدهــا و گزارش ها باید 
به گونه ای باشــد که همواره اعتماد آفرین 

باشد.

وی ادامــه داد: مــا باید بتوانیــم به صورت 
اطمینان بخــش برای حل و فصل مســائل 
با پرهیز از ورود دادن، نفــوذ دادن عناصر و 
عواملی که امنیت و هــدف آن ها بر هم زدن 
یک روابط عادی و حرفه ای است را به وجود 
بیاوریم. بــه گونه ای که این شــیوه تعامل 
پایدار بماند و همــواره آژانس بتواند وظایف 
خود را در ارتباط با برنامه هسته ای ایران در 
چارچوب ضوابط پادمان پابرجا و اطمینان 

بخش نگه دارد.

امیدواریم که ارتباطات با آژانس 
اطمینان بخش باشد

وی ادامــه داد: موارد در قالــب گفتگوهای 
دوجانبه و مشــترک میان مــا و همکاران 
آژانس و همکاران آقای گروسی انجام شده 
است و اطمینان دارم که به صورت پایداری 

تاثیرگذار خواهد شد.
اســلامی گفت: در هفته ای که گذشت ۲۹ 
کنفرانس هسته ای ملی در دانشگاه شهید 
بهشتی برگزار کردیم و کنفرانس سی ام بین 
المللی بین المللی با همکاری آژانس خواهد 

بود.

طبق توافقات صورت گرفته 
کنفرانس های آینده ما بین المللی 

خواهد بود
رییس ســازمان انرژی تاکید کرد: موضوع 
مهمی که شب گذشــته تفاهم کردیم  این 
بود که در هفته ای که گذشــت ما بیست و 
نهمین کنفرانس هســته ای را که به صورت 
ملی برگزار شد در دانشــگاه شهید بهشتی 
برگزار کرده و توافق کردیم که از کنفرانس 
سی ام به بعد کنفرانس ما بین المللی خواهد 
بود که با مشارکت آژانس بین المللی انجام 
خواهد شد که روایتگری از برنامه هسته ای 
ایران از یک سو و از سمت دیگر ارائه ظرفیت 
قابل ملاحظه دانشــمندان و مراکز علمی 
و پژوهشــی جمهوری اســلامی ایران نیز 
تاثیرگــذار اســت و می تواند در پیشــبرد 
برنامه های هســته ای به آژانس بین المللی 
برای ارائه به ســایر کشــورها کمک کند، 
برگزار شــود و این کنفرانس از سال آینده 
با مشــارکت آژانس به صــورت بین المللی 
برگزار خواهد شــد کــه مــورد موافقت و 

حمایت آقای گروسی هم قرار گرفت.

سهم بانوان ایرانی دانشمند هسته ای 
موجب شگفتی آقای گروسی شد

اسلامی تاکید کرد: شــب گذشته سهمیه 
بانوان ایرانی در ضیافت شــام ســهم فوق 
العاده ای بود که موجب شگفتی برای آقای 
گروســی و همکارانشــان بود که این همه 
تعداد بانوان فرهیختــه تأثیرگذار در حوزه 
هســته ای فعالیت می کننــد و همچنین 

چند نفر از همســران شــهدای هسته ای 
که خودشــان هم از اساتید هســتند و هم 
در دانشــگاه ها تدریس می کنند و در زمان 
ترور همسرانشــان در صحنه حادثه حضور 
داشتند هم در جلسه حضور داشتند و مورد 

تقدیر قرار گرفتند.

ایران آماده است که دستاوردهای 
هسته ای خود را با سایر ملت ها

 به اشتراک بگذارد
رییس ســازمان انــرژی اتمی افــزود: در 
همایش دیشــب مشخص شــد که جریان 
علمی پژوهشــی و فناوری هســته ای در 
جمهوری اســلامی ایــران یــک جریان 
قدرتمند اســت و خانم ها و آقایان در سنین 
مختلف به ویژه با جوانانی که حضور داشتند 
بیانگــر این حقیقــت بود که ایــن دانش، 
دانشی درون زا اســت که با عشق و ایمان رو 
به گســترش بوده و پیــام آور صلح و مودت 
و دوســتی است. جمهوری اســلامی ایران 
همواره آماده است که دستاوردهای خود را 

با سایر ملت ها هم به اشتراک بگذارد.
وی تاکید کــرد: جمهوری اســلامی ایران 
همواره برای پیشــبرد اهداف توسعه خود 
که تماماً واضح و روشــن است مصمم بوده 
و منافع ملــی خود و امنیت ملــی خود را با 
هیچ چیز جابجا نمی کند. قطعنامه ای صادر 
شود حتماً مراجع زیر ذیربط تصمیم گیری 
خواهند کرد و به موجــب همان تصمیمات 
عمل خواهیم کرد. نکته مهم برای ما یعنی 
بین شخص من و شــخص آقای گروسی در 
این مقطع زمانی این اســت که آنچه را که 
در چهارچوب پادمان اســت برای اطمینان 
بخشــی به آژانس انرژی اتمــی دقیقاً اجرا 
کنیم که به آن پایبند بــوده و خواهیم بود و 
اجازه نمی دهیم عناصــر و عواملی و یا نوع 
اقداماتی که ایــن ارتباط و ایــن انطباق با 
ضوابط را زیر ســوال ببرند به وجود بیاید و 

به همین دلیل به طور مســتمر کار خواهیم 
کرد و تداوم خواهد داشت و اجازه نمیدهیم 
که هیچگونه عدم انطباقی به وجود بیاید که 

موجب عدم اطمینان شود.

در قالب الگوی تعاملی، سه موضوع 
مکان را به سمت حل و فصل می بریم

اســلامی دراینکه آیا توافقی درباره مسائل 
پادمانی و بیانیه مشــترک خواهیم داشت، 
گفت: در گزارش آقای گروســی شناسایی 
ذره ۸۴ درصد آماده بود نه غنی ســازی ۸۴ 
درصد. در مخازنی که تولیــد در ان ذخیره 
می شــود، غنای بالای ۶۰ درصــد وجود 
نداشــت و لذا این ابهام حل و فصل شــده 
است.درباره ســه مکان، الگویی را در سفرم 
به آژانس با گروسی توافق کرده بودیم همان 
را دنبال می  کنیم. اینها ادامه دارد و در قالب 
یک الگوی تعاملی آن را به سمت حل وفصل 
می بریم و الان همــکاران در حال گفت وگو 

هستند.
اســلامی در مورد اینکه فشارهایی از سوی 
اسرائیل و برخی دیگر از کشورها که همواره 
پرونده هســته ای ایران رو از مسیر درست 
و حرفــه ای و حقوقی دور کــرده و با توجه 
به توضیحــات ایران دربــاره بندهای مورد 
اختلاف، آیــا می توان امیدوار بــود که این 
فشارهای سیاسی بر نشســت آتی شورای 

حکام تاثیر نگذارد، گفت: سوال مهمی بود 
که آقای گروسی هم الان به آن اشاره کردند. 
سه کشــور اروپایی به صورت ویژه و کسانی 
که با آنها همــکاری می کنند روی تعهدات 
برجامی تمرکــز می کنند.تعهدات برجامی 
به طور مشــخص صفحه مقابــل دارد که 
تعهدات طرف مقابل اســت. آنها نمی توانند 
وقتی به تعهداتشــان عمل نمی کند به ما و 
آژانس فشــار بیاورند که ما بــه تعهداتمان 

عمل کنیم.
گام هــای  بــرای  دلیــل  همیــن  بــه 
اطمینان بخــش ما بــا آقای گروســی این 
تفاهم را کردیم که مــا در چارچوب پادمان 
روابطمان را تنظیم می کنیــم. این موجب 
می شــود که مادامی که آنها به تعهداتشان 
برنگشــتند آژانس از عملکــرد ما اطمینان 
خاطر داشته باشــد و موجب بیان مغایرت و 
یا عدم انطباق نشود این نکته حائز اهمیتی 

است که مورد توافق ما قرار گرفت.
رافائل گروســی روز جمعــه وارد فرودگاه 
مهرآباد تهران شــد و مورد استقبال رسمی 
بهروز کمالوندی، ســخنگو و معــاون امور 
بین الملل، حقوقی و مجلس سازمان انرژی 
اتمی قــرار گرفت؛ وی در نخســتین دیدار 
رسمی خود دیروز با محمد اسلامی رییس 
سازمان انرژی اتمی ایران دیدار و گفت و گو 

کرد که این مذاکرات امروز نیز ادامه یافت.

خریدار  رافائل گروسی در طول مدیریت 
خود به کــرات ثابت کــرده از آژانس به نفع 
رژیم آمریکا سوءاستفاده می کند، بنابراین 
ســفرش در چنین شــرایطی به تهران، با 

چراغ سبز آمریکا قابل تحلیل است.
 تازه ترین وجه راهبــرد تفرقه انگیز آمریکا 
مربوط به اغتشاشــات اخیر است که بخش 
عمده ای از ســرویس های جاسوســی را به 
خط کرده بود تا با ایجاد بحــران در تهران، 
نفع مادی خود را در پای میز مذاکره تأمین 
سازد، به طوری که به محض شعله ور شدن 
اغتشاشات، فتیله مذاکرات را پایین کشید 
و اروپا دیگــر طرف برجامــی از آنجایی که 
مســلوب الاختیار اســت، به ایــن راهبرد 
جدید آمریــکا تمکین کــرد. امــا ظاهراً 
آمریــکا فراموش کرده اســت ملــت ایران 
»بازی حاصل جمع صفــر« را به هیچ وجه 
نمی پذیرند و اجــازه نمی دهند آمریکا وارد 
مسیری شــود که آورده ای یک طرفه برای 

خودشان داشته باشد.
ایران یک بار در موضوع برجــام این مهم را 
تجربه کــرد و برای چندمین بار مشــخص 
شد آمریکا صرفاً به دنبال منفعت یک طرفه 
است و نمی شود به آن اعتماد کرد، بنابراین 
اگر اعتــراض و گله ای هم در داخل اســت، 
که وجود دارد، باید صرفاً در داخل کشــور 

حل وفصل شود.
بنابراین آگاهی و بصیرت عمیق ملت ایران 
در راهپیمایی شــکوهمند ۲۲ بهمن تجلی 
یافت و بار دیگر نقشه آمریکا و دنباله روهای 
داخلی و بیرونی اش نقش بر آب شد. حضور 
بی نظیر مــردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن که 
بعد از چهار ماه جنگ شناختی و اقتصادی 
ســنگین صورت گرفت، آمریکا را وادار کرد 
در مواضع خود تجدیدنظــر کند. به همین 
جهت این روزها مجدد از داغ شــدن فضای 
مذاکرات می شــنویم و ردوبــدل پیام های 

سیاسی از سر گرفته شده است.
ســفر مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی 
اتمی به تهران از همیــن منظر قابل تحلیل 
است، چه آنکه »رافائل گروسی« یک مهره 
نزدیک به آمریکا شناخته می شود و در طول 
مدیریت خود به کرات ثابت کرده اســت از 
آژانس بین المللی انــرژی اتمی به نفع رژیم 
آمریکا سوءاســتفاده می کنــد و به عبارتی 
این نهاد مهم بیــن المللی را گروگان گرفته 
است؛ بنابراین ســفرش در چنین شرایطی 
به تهران، با چراغ ســبز آمریکا قابل تحلیل 

است.
البته ســفر گروســی به ایران که چهارمین 
ســفر او به شــمار می رود نشــان می دهد 
جمهــوری اســلامی ایــران از اقدامــات 
خود مطمئن اســت و از نظــارت نهاد ناظر 
بین المللی ابایی نــدارد و از طرفی دکترین 

جمهوری اســلامی که همکاری و تعامل با 
جامعه جهانی اســت، در عمل نیز مصداق 
پیــدا می کند و تهــران همواره به ســبب 
عضویت در معاهده ان پی تی، از نظارت های 
پادمانی پیروی می کند و بــه قواعد آژانس 
بین المللی انرژی اتمــی احترام می گذرد و 
تبعا انتظار متقابلی نیز دارد، چرا که آژانس 
یک نهاد فنی و حقوقی است و نباید سیاسی 
عمل کند و مدیرکل آن نیز باید به یاد داشته 
باشد طبق اساسنامه آژانس، نباید از منابع 
خارج از آژانس دســتور کار دریافت کند و 
از همه مهم تر آنکــه نباید اطلاعات صنعتی 
و حتی ســایر اطلاعات طبقه بندی شــده 

منتشر شود.
همچنان که آژانس هنوز به این سوال ایران 
پاســخ نداده اســت که چرا با درز اطلاعات 
کشــورمان بــه شناســایی دانشــمندان 
هسته ای ایران و ترور آنها توسط رژیم موقت 

صهیونیستی کمک کرد؟
اما مدیرکل همچنان رویه غلط قبلی را ادامه 
داده و در گزارش خود به جزئیات غیر ضرور 
که ارزش فنی و تجاری و نیز حساسیت های 
امنیتی دارد، پرداخته اســت. ضمن اینکه 
انتشــار گزارش با جزئیات فراوان می تواند 
دست سوءاســتفاده کنندگان را برای بهره 

برداری از این جزئیات باز گذارد.
حال حضــور گروســی در ایــران آزمون 
مجددی برای اوســت تا بتواند بــا پرهیز از 
سیاسی کاری، نقش مؤثری در باز شدن گره 
مذاکرات هســته ای که به نفع همه طرفین 
است، ایفا کند. همچنانکه رابرت مالی )راب 
ملی( نماینده ویژه آمریکا در امور ایران ادعا 
کرد ایــالات متحده قبــل از تصمیم گیری 
درباره اقدامــات و گام های بعــدی درباره 

ایران منتظر نتایج ســفر رافائل گروســی 
مدیرکل آژانس بیــن المللی انرژی اتمی به 

ایران خواهد ماند.
گفتی است، او روز گذشــته در رأس هیأتی 
بلند پایه از آژانس، وارد تهران شــد و مورد 
استقبال رسمی بهروز کمالوندی، سخنگو 
و معاون امور بین الملــل، حقوقی و مجلس 
ســازمان انرژی اتمی قرار گرفت. براساس 
اعلام سازمان انرژی اتمی، مدیر کل آژانس 
پس از انجام دیدارهــا و مذاکرات با مقامات 
جمهوری اســلامی ایــران، بعدازظهر روز 
شنبه ۱۳ اسفندماه، تهران را به مقصد وین 

ترک خواهد کرد.

گروسی، سیاسی کار است
حســن بهشــتی پور در این باره  با اشاره به 
همکاری و تعامل ایــران با آژانس می گوید: 
آژانس یک نهاد بین المللی است و کار اصلی 
آن نظارت بر فعالیت صلح آمیز هســته ای 
کشورهاست. بنابراین همکاری کشوری با 
این نهاد بین المللی بدین معناســت که آن 
کشور تمایل دارد در فعالیت های صلح آمیز 

هسته ای دچار مشکل نشود.
این تحلیلگر مســائل بین الملل می گوید: 
سفر گروســی به ایران نشــان می دهد که 
در موضــوع همکاری های ایــران و آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی توفیقی به دســت 

آمده و مذاکرات به نتیجه رسیده است.
وی ادامه می دهد: بــا توجه به صحبت های 
کمالوندی مبنی بر اینکه با معاون گروســی 
توافقات اولیه انجام شــده، بنابراین اینگونه 
به نظر می رســد که به خاطر توافقات اولیه 

است که این سفر انجام شده است.
بهشــتی پور عنوان می کند: به نظر می رسد 

در مذاکرات اخیر به راهکاری دســت یافته 
شده که ایران بتواند پاسخ سوالات آژانس را 
بدهد و آژانس نیز این پاسخ ها را قانع کننده 
ببیند. بنابرایــن اگر چنین چیــزی اتفاق 
افتد، حتماً یک گشایشی در روند مذاکرات 

با گروه ۱+۵ انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه شــخص گروسی، سیاسی 
کار اســت و شــیطنت هایی دارد اما هرگز 
گوش بــه فرمان غــرب و آمریکا نیســت، 
می گوید: ایــن چهارمین ســفر مدیر کل 
آژانس بین المللــی انرژی اتمــی به ایران 

است.

گروسی قدر میزبانی ایران را بداند
در ادامه، محسن پاک آئین می گوید: یکی از 
سیاست های جمهوری اسلامی ایران بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی همکاری با آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی بــوده و هیچگاه از 

حضور بازرسان آژانس ابایی نداشته است.
وی با بیان اینکه بارهــا اعلام کرده ایم که 
برنامه اتمی ایران کاملًا صلــح آمیز و در 
جهت توسعه حوزه های صنعتی مختلف 
اســت، ادامه می دهد: طبق فتوای مقام 
معظم رهبــری فعالیت های هســته ای 
در ایران همواره برای پیشــرفت کشــور 
در حوزه هــای مختلف صنعتــی انجام 

می شود.
کارشناس مســائل بین الملل با بیان اینکه 
جمهوری اســلامی ایران همواره با آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی همکاری داشــته 
اســت، می افزاید: مدت ها پــس از خروج 
آمریــکا از برجام هــم بازرســان آژانس و 
دوربین هایشــان همچنان در ایران فعالیت 
داشــتند؛ حتی در یکی از بازدیدهایی که از 

نطنز داشــتم، در آنجا نیز بازرسان آژانس 
حضور داشتند و دوربین هایشان روشن بود 
و در واقــع یک اتاق به آنهــا اختصاص داده 

شده بود.
پاک آئین می گوید: بنابرایــن بعد از خروج 
آمریــکا از برجام، هشــدارهای اولیه و طی 
کردن مراحــل قانونــی در چارچوب مفاد 
برجام، فعالیت بازرسان و دوربین قطع شد 
و فقط در چارچوب پادمان اجازه فعالیت به 

آنها داده شده است.
وی عنــوان می کند: مــا بــا فعالیت های 
آژانس مشــکلی نداریم اما به شــرط اینکه 
تحریم های ایــران به طور کامــل برطرف 

شود.
پــاک آئین می گویــد: سیاســت آمریکا و 
تروئیکای اروپایی همــواره محدود کردن 
فعالیت های هسته ای ایران است و از طرفی 
نیــز تحریم های ایران را لغــو نمی کنند که 
جمهوری اسلامی در برابر این خواسته آنها 

مقاومت می کند.
کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به نفوذ 
رژیم صهیونیســتی در آژانس، خاطرنشان 
می کند: متأسفانه رژیم صهیونیستی با نفوذ 
در آژانس اطلاعات غلطی را ارائه می دهد و 
آژانس نیز بدون مطالعه دقیق آنها را منتشر 
می کند و حتی گاهی نیز اسناد محرمانه ای 
از ایران را منتشــر می کنند که این نهاد بین 
المللی به جــای اینکه به عنــوان نهاد فنی 
وظیفه خــود را انجام دهــد، وارد مباحث 
سیاســی شــده و با انگیزه های سیاسی و با 
همکاری هــای آمریکا و غــرب برنامه ها را 

دنبال می کند.
وی با اشــاره بــه خرابکاری هــا در مراکز 
هسته ای ایران توســط رژیم صهیونیستی 
می گویــد: متأســفانه بارها شــاهد حمله 
به مراکز هســته ای کشــور از ســوی رژیم 
صهیونیســتی بودیم که بایــد آژانس بین 
المللی با آنهــا برخورد می کــرد اما چنین 

اتفاقی نیفتاد.
پاک آئین با بیــان اینکه گروســی باید به 
عنوان یک رئیس ســازمان فنــی در ایران 
حضور یابد، می افزایــد: گزارش هایی که در 
این سفر ارائه می شــود باید به گونه ای باشد 

که پرونده هسته ای ایران به سرانجام برسد.
کارشــناس مســائل بین الملل می گوید: 
آژانس بیــن المللی انرژی اتمــی به عنوان 
نهاد فنی و حقوقی نباید سیاسی عمل کند، 
چرا که در غیر این صورت اینگونه برداشت 
می شــود که آژانس در خدمت کشورهای 

مخالف ایران است.
وی در پایان خاطر نشان می کند: امیدوارم 
گروسی در این ســفر قدر میزبانی ایران را 
بداند و خود را در مســیر اهداف کشورهای 

آمریکا قربانی نکند.
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شورای رقابت  اعلام کرد
وهای داخلی  نحوه تعیین قیمت پایه خودر

مشخص شد
نایب رییس شــورای رقابت نحوه تعیین قیمت پایه خودروهای داخلی 

را اعلام کرد.
محمود دودانگه درمورد اعلام قیمت نهایی خودروهای داخلی توضیح 
داد: طبق دستورالعملی که در شــورای رقابت مصوب شده است، برای 
اعلام نهایی قیمت ها باید قیمت های محاســباتی سازمان حمایت اخذ 
شود که اخذ شده اســت، همچنین باید قیمت های پایه رقابتی را اخذ 

کنیم.
وی ادامه داد: همچنین طبــق مصوبه بنا بر این بود که ســه خودروی 
مشابه خارجی شناسایی شــوند و یک نهاد بی طرف داخلی یا خارجی 
بعد از انجام بررســی های لازم، به شــورای رقابت قیمت پایه رقابتی را 

اعلام کند تا شورا متناسب با آن بتواند قیمت نهایی را محاسبه کند.
نایب رییس شورای رقابت از برگزاری جلســاتی با دانشکده مهندسی 
خودروی دانشــگاه علم و صنعت خبر داد و افزود: طبق جلساتی که با 
این دانشکده داشــتیم، این دانشــکده جمع بندی اولیه را برای تعیین 
قیمت پایه رقابتــی ارائه کرد و به محض اینکه قیمت نهایی مشــخص 

شود، شورا می تواند قیمت را نهایی و اعلام کند.
دودانگه ادامه داد: بنابراین برای تعیین قیمت پایه، برای هر خودرویی 
که در داخل کشــور تولید می شود باید ســه خودروی مشابه خارجی 
شناســایی و میانگین قیمت ســه خودروی خارجی به دلار مشخص 
شــود. ســپس قیمت با نرخ ارز مرکز مبادله به ریال تبدیل و با قیمت 
 F تا A سازمان حمایت مقایسه شود، این خودروها درجه بندی شده و از

طبقه بندی می شوند. 
متناســب با این رتبه بندی یا قیمت سازمان حمایت انتخاب می شود یا 
متناسب با شــرایطی که قیمت پایه رقابتی مشخص می شود، شورای 
رقابت تصمیم بگیرد قیمت دیگری را مبتنا قرار دهد. این فرایند شامل 

همه خودروهای داخلی می شود.
بر اساس این گزارش، ۱۶ بهمن بود که شــورای رقابت، به دنبال اعتقاد 
این ســازمان بر انحصاری بودن بازار خودروهای سواری، دستورالعمل 
تنظیم بازار خــودرو را ابلاغ و منتشــر کرده و فرمــول قیمت گذاری 

خودروهای سواری را مشخص کرد.

اقدام دولت برای کاهش هزینه واردات کالاهای اساسی
خ محاسباتی ارز وارداتی تغییر نکرد  نر

رئیس کل گمرک گفــت: دولت برای کمک به کاهــش هزینه واردات 
کالاهای اساســی، نرخ محاســباتی ارز برای کالاهای وارداتی را بدون 

تغییر هر دلار ۲۸۵۰۰ تومان تعیین کرد.
محمد رضوانی فر، در مورد ســخنان وزیر اقتصاد در شــورای اداری 
اســتان بوشــهر که در حضور رئیس جمهــور عنوان کــرد، نرخ ارز 
محاســباتی گمرکی برای کالاهــای وارداتی همــان رقم ۲۸۵۰۰ 
تومان است، گفت: دولت برای جلوگیری از افزایش هزینه کالاهای 
وارداتی به ویژه کالاهای اساســی و واســطه ای تصمیم گرفت نرخ 
محاســباتی ارز کالاهای وارداتی در گمرک همــان رقم ۲۸ هزار و 

۵۰۰ تومان باشد.

وی تأکید کرد: این تصمیم برای جلوگیــری از افزایش هزینه واردات 
کالاهای اساسی و واسطه ای اتخاذ شده و نســبت به قبل هیچ تغییری 

نکرده است.
به گفتــه رضوانی فر، قرار شــده بود تا بــا توجه به افزایش نــرخ ارز در 
مرکز مبادلات ارزی، نرخ محاســباتی عوارض گمرکی برای کالاهای 
وارداتی تغییر کند که با دســتور رئیس جمهور بــرای حمایت از مردم 
و تولیدکنندگان نرخ محاسباتی کالاهای وارداتی بدون تغییر رقم ۲۸ 

هزار و ۵۰۰ تومان ماند.
وی در مورد نرخ محاســباتی عوارض گمرک در ســال آینده نیز گفت: 
باید منتظر بمانیم لایحه بودجه ۱۴۰۲ تعیین تکلیف و تصویب شــود 
که در آنجا مشخص می شــود، نرخ محاســباتی حقوق گمرکی چقدر 

خواهد بود.

با آغاز به کار رسمی شبکه هوشمند مبادلات اقساطی )هما( انجام می شود
تأمین کالا و خدمات به صورت اقساط بدون بهره 

برای کارکنان دولت
رییس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی از آغاز به کار رســمی شبکه 

هوشمند مبادلات اقساطی )هما( در کشور خبر داد.
 بر اساس اعلام مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، اجرای آزمایشی 
این طرح در ماه های قبل آغاز و در دهه فجر امســال مقدمات اجرای 
فاز اصلی آن مهیــا و در حال حاضر این شــبکه در حال بهره برداری 

است.
شــبکه همــا از تولیدکننــدگان، واردکننــدگان مــواد اولیــه، 
شــرکت های پخــش، فروشــگاه های زنجیــره ای، اصنــاف و 
ذی حســابی ادارات و ســازمان های دولتی تشــکیل شده و هدف 
آن هوشمندسازی و تسهیل مبادلات اقســاطی بین فعالان حوزه 

تولید و خدمات است.
امین کلاهــدوزان در این بــاره گفت: تاکنــون بیش از هشــت هزار 
فروشگاه در سرتاسر کشور در این طرح عضو شــده و با توجه به دستور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت مبنی بر تأمیــن کالا و خدمات به صورت 
اقساط بدون بهره برای کارکنان دولت، این طرح در ابتدا برای کارکنان 
وزارت صمت و سازمان های تابعه، سپس برای کارکنان وزارتخانه های 
راه و شهرسازی، نیرو، فرهنگ و ارشاد اســلامی و نیز وزارت آموزش و 

پرورش آغاز شده است.
سایر کارکنان محترم دولت نیز بر اساس اولویت ثبت نام و تأمین منابع 
Homa.behinyab. می توانند از تاریخ ۱۵ اسفند با مراجعه به آدرس

ir از مزایای این طرح استفاده کنند.
بــه گفتــه وی، پیــرو فراخوان هــای صــورت گرفته توســط مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکــی به عنوان مجری شــبکه همــا، از کلیه 
تولیدکننــدگان، تامین کنندگان شــرکت ها، بانک ها و موسســات 
تســهیلات یار فعال در حوزه تامین اعتبار برای عضویت و ارائه خدمات 
در این شــبکه دعوت صورت گرفته اســت که تاکنــون توافقات با ۳ 

مجموعه مجری نهایی شده است. 
علاوه بر این تاکنون بیــش از ۱۰۰ نام تجاری معتبــر در حوزه تأمین 
کالا در این طرح مشارکت داشــته اند. تنوع کالا و خدمات در این طرح 
تاکنون بیش از ۱۲ هزار قلــم کالا و خدمت بوده و ایــن تعداد در حال 

افزایش است.
در حال حاضر ظرفیت ارائه خدمات این شــبکه برای ۲ میلیون خانوار 
فراهم شده اســت که این ظرفیت تا انتهای ســال آینده به ۷ میلیون 

خانوار خواهد رسید.

بازار

خریدار  در ســال ۱۳۷۴ و بــا درپیش 
گرفتن برنامه هــای تعدیل ســاختاری از 
طرف یک طیــف فکری خــاص  در دولت 
وقت، نرخ ارز بی ثبات شــد و با شروع تورم 
در بازارها، انتظارات تورمی در اقتصاد ایران 

پایه گذاری شد.
 هرچنــد کــه در روزهــای اخیر شــاهد 
نوسان گیری عده ای در بازارهای غیر رسمی 
ارز بودیم و این موضوع موجب شده بود افراد 
ارزهای مختلف را با قیمت های بسیار بالاتر 
از ارزش ذاتــی آن خریداری کننــد، اما با 
مجوز جدیدی که به بانک مرکزی داده شد 
و با اعلام سیاست های جدید  بانک مرکزی 
مبنی بر دخالت بازار ســاز در همه بازارها، 
شــاهد آن بودیم که قیمت ارز روند نزولی 

خود را آغاز کرد.
اما با وجود شــروع روند نزلی قیمت ارز در 
بازارهــای غیر رســمی ، همچنان شــاهد 
رفتار غیر مســئولانه  ازطــرف برخی  افراد 
سیاســی دولت گذشــته بودیم و هرچند 
بخش عمده نوســانات این روزهای نرخ ارز 
ناشــی از انباشــت انتظارات منفی در دوره 
عملکرد آنها بوده اســت، اما ایــن روزها به 
صــورت عامدانه ای با اظهــار نظرهای غیر 
کارشناسانه خود سعی بر دمیدن در آتنش 

التهاب بازارهای ارز دارند.
به گزارش فارس، به تازگی و پس از کاهش 
نرخ ارز، عبد الناصر همتی رئیس پیشــین 
بانــک مرکــزی در صفحه شــخصی خود 
نوشته است که »ریشه یابی علل نوسان نرخ 
ارز مطالبه مردم نیست و دولت با شناسایی 
ریشه های اصلی نوسان نرخ ارز باید در این 

خصوص چاره جویی کند«.
این اظهار نظر غیر مســئولانه درحالی روز 
۹ اسفند ۱۴۰۱ از ســوی همتی مطرح شد 
که نرخ ارز در بازارها کاهشــی بــود و دلار 
که در ابتــدای کار خــود را در محدوده ۵۸ 
هــزار و ۲۰۰ تومان آغاز کــرده بود بیش از  
۲ هــزار و ۸۰۰ تومان کاهــش قیمت داد و 
به محدوده ۵۵ هزار و ۴۰۰ تومان وارد شــد 
و دلار سلیمانیه و دلار هرات نیز تامحدوده 

۵۳ هزار تومان پایین آمدند.
اقتصاددانــان در تبییــن ریشــه های 
افزایش نرخ برابــری ارز از عواملی مانند 
»افزایــش حجم پــول و پایــه پولی«، 
»افزایش تقاضــای ارز بــه انگیزه های 
مختلــف «، »محدود شــدن کانال های 
تجاری کــه کاهش عرضــه ارز را در پی 

داشــته باشــد« و »همچنین انباشــت 
انتظارات منفی« نــام می برند؛ عواملی 
که با شــروع بــه کار دولت ســیزدهم 
همه آنها مورد توجه قــرار گرفت و این 
دولــت با پی گیــری سیاســت افزایش 
مبادله تجاری با کشــورهای همســایه 
و همچنین شــروع همکاری های پولی 
و بانکــی بــا اقتصادهــای بزرگی چون 
روســیه و چیــن و همچنیــن افزایش 
واقعــی فروش نفــت در کنــار افزایش 
قیمت هــای جهانی محصــولات نفتی، 
ســعی در رفع این چالش هــا در اقتصاد 

ایران کرد.
در پی این سیاســت ها در نیمه اول ســال 
جاری عرضه ارز در ســامانه نیما به شــدت 
افزایش یافت و در مواقعی نیز عرضه ها چند 
برابر تقاضا بود و خریــداری برای آن یافت 

نمی شود.
به طور موازی سیاســت های کنترل کننده 
حجم نقدینگــی در بانک مرکــزی نیز در 
پیش گرفته شــد و در پی این سیاســت ها 
ســرعت رشــد حجم نقدینگی نیــز رو به 
کاهش گذاشته شــد و به این ترتیب نه تنها 
دولت با شــناخت کافی نســبت به چالش 
های اصلی ایجاد شده در دولت های قبل به 
ســمت رفع آنها حرکت کرد بلکه می توان 
با استناد به آمار رســمی چون کاهش ۷.۵ 
درصدی ســرعت رشــد حجم نقدینگی ، 

رشد ۴۰ درصدی وصول درآمدهای نفتی ، 
رشــد ۱۲.۲ درصدی درآمدهای صادراتی 
غیر نفتی و رشد ۳.۳ درصدی اقتصاد ایران 
تا پایان بهمن  ســال جاری، اذعان داشــت 
که دولت تــا به اینجــای کار در کنترل این 
عوامل نیز موفق عمل کرده اســت و از نظر 
کارشناســان فقط انتظارات منفی  آن هم 
حاصل از سال ها سیاســت ورزی اشتباه در 
نظام پولی بانکی کشــور  می تواند به عنوان 
عامل اصلی نوسانات اخیر نرخ ارز محسوب 
شــود. تقریبا همه نظریه پردازان اقتصادی 
در این خصوص که انتظــارات با مرور زمان 
و در پی عواملی که طی سال ها واقعیت های 
اقتصادی را شکل داده اســت، به وجود می 

آید، هم نظرند. 
متعاقبا نظریه پــردازان اقتصــادی اظهار 
می دارند که تغییر انتظارات انباشــت شده 
طی سال های طولانی نیز در یک بازه زمانی 
چندماه ممکن نبــوده و تغییر انتظارات نیز 
در پی تداوم سیاســت ورزی های درست و 

در مدت زمان طولانی شکل خواهد گرفت.
از ایــن رو واجب اســت در تبیین ریشــه 
چالش هایی کــه امــروز گریبانگیر اقتصاد 
ایران شده است به سیاســت هایی که طی 
سال های گذشته مسیر نهادی اقتصاد را به 

این سو کشانده ، بنگریم.
این موضــوع به خصــوص در مــورد علت 
انباشــت انتظارات تورمی در ایران بســیار 

اهمیت می یابد و باید دید انباشت انتظارات 
منفی از چه زمانی آغاز شد  و عوامل تشکیل 
دهنده آن چه ماهیتــی دارد و نحوه دقیق 

تخریب آن در اقتصاد چگونه است.
در ســال ۱۳۷۴ درپیش گرفتن برنامه های 
تعدیل ساختاری از طرف یک طیف فکری 
خــاص ، در ماه اردیبهشــت همان ســال 
نرخ ارز را بی ثبات کرد و با شــروع تورم در 
بازارهــا، انتظــارات تورمــی را در اقتصاد 
ایــران پایه گذاری کــرد؛ اشــتباهات رخ 
داده در زمان برنامــه اول تعدیل اقتصادی 
موجب شد که مثلا در ســال ۱۳۷۲ حدود 
۶۷۲ میلیــارد تومــان از ناحیه اســتقراج 
خارجی دولت به پایه پولی اضافه شود که با 
احتساب ضریب فزاینده ۲.۴۷ فقط افزایش 
نقدینگی از این ناحیه در سال ۱۳۷۲ حدود 
۱۷۹۴ میلیارد تومان بوده اســت؛ یعنی در 
۶ سال بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان فقط 
از ناحیه یک تصمیم اشتباه ناشی از تفاوت 
های نرخ ارز به نقدینگی کشــور اضافه شده 

است.
اما تنها عامل رشــد نقدینگی و شکل گیری 
انتظارات منفی روزهای جــاری این نبود و 
در برنامه اول و دوم نقدینگــی بیش از ۱۲ 
برابر افزایــش می یابد، در برنامه ســوم که 
پای بانک هــای به اصطــلاح خصوصی به 
اقتصاد باز شد، رشــد نقدینگی شتابان تر و 
نحوه کارکردش بســیار مخرب تر می شود 

و از ســال ۱۳۸۰ تا ۱۳۹۰ با سرعت گیری 
تلاش های ســوداگرانه و مخــرب بانک ها 
به ویــژه بانک های  به اصطــلاح خصوصی، 
قیمت زمین ۳.۵ برابر و قیمت مســکن ۲.۵ 
برابر سطح عمومی قیمت ها رشد می کند و 
یک بحران عدم تناسب بی سابقه در اقتصاد 

رخ می دهد.
جالب اســت که طی ســال های ۱۳۸۰ تا 
۱۳۸۶ بانک هــا  بــه صــورت غیر قانونی 
هزاران میلیارد تومان خلــق اعتبار انجام 
دادند که در ســال ۱۳۸۷ بانک مرکزی در 
رویکردی همدلانه با ســوداگران، ذخایر 
این خلق اعتبار های جعلــی را تامین کرد 
بنابرایــن در حالی که رشــد نقدینگی در 
آن ســال حدود ۱۵.۶ درصد بود پایه پولی 
حدود ۴۷ درصد رشد داشت؛ روندی که در 
دوره های اول و دوم دولــت روحانی نیز به 
شــدت ادامه یافت و در این سال ها دولت با 
استقراض بســیار زیادی از بانک مرکزی و 
همچنین تداوم بی کفایتــی بانک مرکزی 
در مواجهــه با تخلف بانک ها موجب شــد 
تا سرعت رشــد حجم نقدینگی با سرعت 
سرســام آوری افزایش یابد و در پی رشــد 
دومینــووار قیمت هــا در همــه بازارها ، 
انتظــارات تورمی نیــز در آحــاد جامعه 

نهادینه شود.
درآن ســال ها گره زدن همــه برنامه های 
اقتصــادی به سیاســت خارجــی و عدم 
ســرمایه گذاری در زیربنای اقتصاد ایران 
موجب شــد تا نااطمینانی در بازار افزایش 
یابد و این موضوع در کنار افزایش ناامیدی 
مردم ، انتظارات منفــی را در ایران افزایش 

داد.
باید توجه داشت در طول سال های ۱۳۸۰ 
رشد نقدینگی از جمع رشــد تولید و تورم 
بیشتر بوده اســت و در دهه ۹۰ نیز با وجود 
رشــد اقتصادی حدود صفر درصد این روند 
همچنان افزایش یافت و در بین ســال های 
۱۳۹۷ تــا ۱۴۰۰ از حــدود ۵۰ درصد نیز 

بالاتر رفت.
بنابرایــن انتظاراتــی که امــروز در جامعه 
شکل گرفته و رشد بی حد وحصر نقدینگی 
دستاورد عملکرد عده ای در دولت قبل بوده 
است، حال با این همه آســیبی که عملکرد 
این آقایان  به نظام پولی و مالی کشــور وارد 
کرده اســت،  نه تنها باید از  مســئولیت فرار 
کنند، بلکه باید پاسخگو هم باشند  نه اینکه 

آدرس اشتباه بدهند.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه دهه آینده 
دهه ریاضت آبی در کشور است، بر ضرورت تهیه نقشه 

راه و الگوی برون رفت از بحران آب تاکید کرد.
حسین سلاح ورزی در همایش روز ملی آب که در اتاق 
بازرگانی ایران برگزار شــد، اظهار کرد: مطابق روال هر 
سال شعار این روز برگرفته از شعار سازمان ملل متحد 
در روز جهانی آب و با نگاه به مســائل آب کشــور تهیه 
شده است، سازمان ملل متحد از شتاب جوامع در ایجاد 
تغییر، افزایش تلاش ها برای حل مسائل مربوط به آب 

تاکید می کند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایــران افزود: وضعیت منابع 
آب زیرزمینی، فرونشســت زمین، شــرایط زیســت 
محیطی، خشــک شــدن دریاچه هــا و رودخانه ها، 
تهدیدات مربوط به ریزگردها، تهدید کسب و کارهای 
وابسته به آب و کشــاورزی، بروز تعارضات اجتماعی و 
در نهایت تهدید پایداری ســرزمین همه حاکی از لزوم 

تغییر رویکردها و پایــان دادن به تصورات، 
تصمیمــات و اقدامات متوهمانــه و فراتر از 
ظرفیت اکوسیستمی این ســرزمین است. 
شــرایط موجود و پافشــاری بــر ادامه این 
روند حاکی از آن اســت کــه متخصصان و 
روشنفکران نتوانســته اند پنجره گفت وگو و 
تعامل را چه میان جامعه روشــنفکری و چه 

بین جامعه روشــنفکری از یک سو و حاکمیت از سوی 
دیگر بگشایند.

ســلاح ورزی گفت: نهادســازی و همــکاری جامعه 
روشــنفکری با اتخاذ تدابیــری برای گشــودن باب 
گفت وگو با اصحاب قدرت می توانــد در نقش آفرینی 
جامعه روشنفکری جامعه ایران کارساز باشد. بنابراین 
در این رویداد همه مشاغل، ســازمان ها و نهادها را به 
گشــودن باب گفت وگو و تســریع در ایجاد تغییر در 
الگوی مصــرف آب در زندگی روزمره و کســب و کار 

خود و روشنفکران ایران را به اجرای رسالت 
مهم خود در تأثیرگــذاری بر جامعه و نوزایی 

فرهنگی و پالایش فرهنگی دعوت می کنیم
وی افــزود: از همه مهمتر بــه منظور احیای 
تصمیم ســازان،  کشــور  آب  مدیریــت 
برنامه ریزان و دولتمردان به تغییر در رویکرد 
و بکارگیــری راهکارهای مدبرانــه و مؤثر و 
ایجاد اجماع و جریان سازی در سطوح مختلف دعوت 
می کنیم.نایب رئیس اتاق بازرگانــی ایران اظهار کرد: 
پیشــنهاد می شــود با بکارگیری ظرفیت های علمی 
کشــور، نخبگان و به ویژه بخش خصوصی و ذینفعان 
و بهره برداران و همچنین با مشارکت نمایندگان قوای 
سه گانه نقشــه راه و الگوی برون رفت از بحران موجود 

را تهیه کنیم.
ســلاح ورزی تاکید کرد: ضرورت اســت ایــن برنامه 
با قبول مســئولیت و تفکیــک مســئولیت نهادها و 

بخش های مختلف به سرعت اجرایی و اقدامات مربوط 
به آن پیگیری شود.

وی افزود: با توجــه به ابر چالش آب، دهــه آینده دهه 
ریاضت آبی در کشور است و نیازمند تعامل بخش های 
دولتی، خصوصی و همه اجزای کشور برای ایجاد تغییر 
در این بخش است، بنابراین در راســتای ایجاد تغییر، 
برنامه هفتم توســعه نیز برای حل مساله آب، فرصتی 

مغتنم است که امیدواریم از آن استفاده مؤثری شود.
ســلاح ورزی یادآور شــد: امیدواریم پیشنهادات اتاق 
ایران در برنامه هفتم توســعه اقتصادی به دقت مورد 
توجه قرار گیرد، در این پیشــنهادات توجه شده است 
که موضوع آب و محیط زیســت از اولویت های برنامه 
هفتم توســعه کشــور در نظر گرفته شــد. همچنین 
اتاق بازرگانی با مطالعات گســترده و ایجاد مرکز ملی 
مطالعات راهبردی آب آمادگی خــود را برای هر گونه 

اقدامی در این خصوص اعلام می کند.

اتاق

ح کرد؛ دهه آینده دهه ریاضت آبی نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران مطر

 سقف 10 هزار تایی برداشته شد

تغییرات جدید ارز درمانی
خریدار  بر اســاس مقررات ارزی جدید، 
تغییراتی در تامیــن و اختصاص ارز درمانی 
اعمال شده که مهمترین آن برداشته شدن 
ســقف ارز برای بیمارانی اســت که ضمن 
داشتن شــرایطی خاص، تاییدییه شورای 
عالی پزشــکی وزارت بهداشت را نیز داشته 

باشند.
در مجموعه مقررات ارزی جدید ابلاغ شده 
از ســوی بانک مرکزی کــه در تاریخ دوم 
اسفند ماه به روز رسانی شد، تعداد نیازها یا 
مصارف ارز خدماتی )غیــر بازرگانی( تغییر 
کرد و از ســوی دیگر برخــی مصارف ارزی 
ابلاغ شده در بخشنامه قبلی نیز با تغییراتی 

مواجه شد.
یکی از مصــارف ارز خدماتی که در مقررات 
ارزی گذشــته )مرداد ماه امسال( هم وجود 
داشــت، ارز درمانی بود اما این نیاز ارزی با 
تغییراتــی در مقــررات ارزی جدید مواجه 

شده است.
نخســتین تغییر ایجــاد شــده در ارزهای 
خدماتی از جملــه ارز درمانی، تغییر نوع ارز 
پایه اعلامی از دلار به یورو است. البته در هر 
دو بخشنامه امسال این نکته ذکر شده است 

که ســایر ارزها قابل تامین بوده و معادل آن 
نسبت به ســایر ارزها نیز تامین خواهد شد. 
همه بیمارانی که شــرایط اعلامی را داشته 
باشــند و تاییدیه های لازم را دریافت کنند، 
می توانند این ارز را از طریق مرکز مبادله ارز 

و طلا تامین کنند. 
بر اساس مقررات ارزی ابلاغ شده در مرداد 
ماه امســال، »تأمین و انتقــال ارز درمانی 
برای مبالغ حداکثر تا ســقف ۱۰ هزار دلار 
یا معادل آن به ســایر ارزها با اخذ وثیقه به 
میزان ۲۰ درصد هــم ارز ریالی ارز پرداخت 
شده، به حســاب مؤسســه درمانی خارج 
از کشــور با تأیید معاونت درمــان وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی که در 
آن ضرورت ادامه معالجه در خارج از کشور 
و میزان ارز مورد نیاز تعیین شــده باشــد، 

بلامانع است.«
البته در تبصره همین بنــد از مصوبه قبلی 
آمده بود کــه »تأمین و انتقــال ارز درمانی 
برای مبالغ حداکثر تا ســقف ۱۰ هزار دلار 
یا معادل آن به سایر ارزها برای بیمارانی که 
به منظور معالجه نیازمنــد پرداخت هزینه 
جستجوی نمونه )Search( پرداخت هزینه 

تطبیــق )Match( و پرداخت بابت خرید و 
انتقال نمونه سلول های بنیادی خون ساز از 
مغز استخوان و خون از خارج از کشور است، 
با ارائه معرفی نامه و تأیید شــبکه ملی اهدا 
کنندگان سلول های بنیادی خونساز ایران 
)کــه زیر نظرمســتقیم وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشکی فعالیت می کنند( 
و اخذ وثیقه بــه میزان ۲۰ درصــد هم ارز 
ریالی ارز پرداخت شــده بلامانــع خواهد 

بود.«
اما در مقررات ارزی جدید ابلاغ شــده به 
غیر از جایگزینی یورو بــا دلار، ارز درمانی 
بــرای مبالغ بیــش از ۱۰ هزار یــورو نیز 
پرداخت خواهد شــد که بر اساس بند دوم 
مصارف ارز خدماتی در نظر گرفته شــده 
»تامیــن و انتقال ارز درمانــی برای مبالغ 
بیش از ۱۰ هزار یورو یا معادل آن به ســایر 
ارزها به حساب موسســه درمانی خارج از 
کشــور با تاییدیه شــورای عالی پزشکی 
معاونت درمان وزارت بهداشــت درمان و 
آموزش پزشــکی که در آن ضرورت ادامه 
معالجه در خارج از کشــور یا نیاز به خرید 
و انتقال نمونه ســلول های بنیادی خون 

ســاز از مغز اســتخوان و خون از خارج از 
کشــور )حســب مورد( و میزان ارز مورد 
نیاز تعیین شده باشد، بلامانع است. ضمناً 
ارائه تاییدیه کمیســیون های پزشــکی 
دانشــگاهی در این خصوص مــورد قبول 

نیست.«

ارز درمانی برای اقامت بیمار و همراه 
آن هم یوریی شد

در تبصره های دیگر ارز درمانی در مقررات 
ارزی جدید ابلاغ شــده، تامین و پرداخت 
ارز برای اقامت بیمار و یک همراه تا ســقف 
حداکثر ۲۰۰۰ یورو یا معادل آن به ســایر 
ارزها نیز بــرای هر نفر در نظر گرفته شــده 

است این ارز نیز در بخشــنامه قبلی امسال 
۲۰۰۰ دلار بود.

البته در ایــن بند از مقــررات ارزی جدید، 
چند مورد از شــرایط تخصیص و تامین این 
ارز خدماتــی و نام بانک هــای عامل حذف 
شــده که باید دید آیــا این نشــان دهنده 
تســهیل در این زمینه بوده یــا آنکه در این 
زمینه بر اســاس بخشــنامه ســابق عمل 

خواهد شد.
اما در ادامه توضیحات برای ارز درمانی مانند 
مقررات ارزی گذشته آمده است که »این ارز 
به افراد دارای تابعیت خارج از کشور، اقامت 
دائم یا مجوز کارت ســبز )گرین کارت( یا 

اتباع خارجی مقیم ایران تعلق نمی گیرد.
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وز شکست پیر
حســین آخانی  از همون اول من به ماجرا خوش بین نبودم. نه آنکه 
تخصصی در حیات وحش داشته باشــم. حرفی هم نزدم چون دلم نمی 

خواست دوستانی که درگیر ماجرا بودند دلسرد شوند.
الان هم نمی خواهم نمکی بر زخم دلســوختگان محیط زیست زنجور 
بپاشم. اگر شما برای پیروز اشــک می ریزید، من هفته هاست که برای 
چمی اشک می ریزم که زمانی در پای دامن عروس جولانگاه شیر ایرانی 
بود. تفکر منحوسی که از زمان پهلوی به نام توسعه نفتی در ایران ریشه 
کرد وقتی به دســت مهندســان امریکا تحصیل کرده انجمن اسلامی 
دانشجویان در بعد از انقلاب افتاد به افراطی ترین شکل ممکن به جان 
ایران افتادند تا بنــد بند حروف اصل ۴ ترومن را در ایــران پیاده کنند. 
تقلبی که به شکل ناشیانه ای تبدیل شــد به وضع امروز ایران. کشوری 
با توســعه ناپایدار و نیروهای انسانی از هم گســیخته و دستگاه اداری 

ناکارآمد.
پیروز سرنوشت دیگری بهتر از آنچه در ۹ اســفند ۱۴۰۱ برایش اتفاق 
افتاد نداشت. اما یک درس داشــت که بعید می دانم کسی آن درس را 
آموخته باشد. تنها راه حفظ محیط زیســت ایران این است که بفهمیم 
که ما هیچ از محیط زیســت نمی دانیم و محیط زیســت را بگذاریم به 
حال خودش. ما چاره ای جز حفاظت نداریم. ما نباید حتی یک درخت 
بکاریم. ما نبایــد به هیچ حیوانی غذا بدهیم. ما نباید با ماشــین خود به 
هیچ منطقه طبیعی برویم. ما فقط باید خودمان را کنترل کنیم. ما باید 
بپذیریم که انســان تکامل نیافته ترین موجود است. آخه موجودی که 
قدمتش کمتر از ۲۰۰ هزار سال بیشتر نیســت و همه خویشاوندانش 
هم به دلیل رفتار بدش منقرض شــده اند، چه حق دارد که بخواهد در 
کار دیگر موجودات دخالت کند. همین ســگ و گربــه ای که دخالت 
کردید، برای ۷ پشت کره زمین بس است. آنها را انداختید به جان دیگر 

موجودات و همراه خود کردید در قتل عام دیگر موجودات.
حالا می خواهید یوز پلنگ اهلی کنید؟ نــه عزیزان یوز پلنگ می میرد، 
ذلت نمی پذیرد، دســت بردارید و اگر دلتان برای ایران، محیط زیست 
و باقیمانده های یوز می ســوزد تنها یک راه دارید و آنهــم همه با همه 
کمک کنیم و پای دام ها، پای خودروها، پای جاده ها، پای ســگها و پای 
هر آنچه بوی آدمی می دهد را از هر سانتی از ایران کوتاه کردیم، همین 
کافی است. پیروز مرد تا به شــما بفهماند که ما را به خیر تو امید نیست 
شر مرسان. تنها کاری که در اســفند ماه می توانید انجام دهید جلوی 
این طرح منحوس ۱ میلیارد درخت را بگیریــد که حالا مثل مور و ملخ 
می افتند به جان مناطق طبیعی تا آســایش و آرامش هر گیاه و جانوری 

را به خاطر عکس و سلفی بگیرند.

وزی قطار آغاز شد وش بلیت های نور فر
 پیش فروش بلیت هــای قطارهای نــوروزی ســال ۱۴۰۲ به صورت 

حضوری آغاز شده و فروش اینترنتی از ساعت ۱۴ انجام می شود.
پیش فروش بلیت های قطارهای نوروزی ســال ۱۴۰۲ از روز شنبه ۱۳ 
اسفندماه در کلیه مســیرها به استثنای مســیرهای منتهی به مشهد 
مقدس و بالعکس آغاز شــد. همچنین از فردا یکشــنبه ۱۴ اسفندماه 
پیش فروش بلیت های  مسیرهای منتهی به مشهد مقدس به استثنای 
تهران - مشهد نیز آغاز می شــود. از روز دوشنبه ۱۵ اسفندماه نیز پیش 

فروش بلیت های مسیر تهران- مشهد و بالعکس اجرا خواهد شد.
به گفته ســید میعاد صالحی،  مدیرعامل راه آهــن، این پیش فروش ها 
تک مرحله ای خواهند بود و هیچگونه افزایش قیمتی نســبت به سال 

گذشته نخواهند داشت.
افرادی که می خواهند به شــکل حضوری بلیت تهیــه کنند می توانند 
از ساعت هشــت صبح از طریق مراکز مجاز فروش بلیت به خرید بلیت 
اقدام کنند و کسانی که می خواهند از طریق اینترنتی بلیت تهیه کنند، 

از ساعت ۱۴ امکان خرید را خواهند داشت.

بررسی لایحه بودجه 1402 در مجلس
مشوق های فرزندآوری مشخص شد

 ســال آینده به ازای تولد هر فرزند مبلغ ۲۲ میلیــون ریال برای خرید 
واحدهای صندوق ســرمایه گذاری معاملــه در بورس به نــام فرزند 

اختصاص می یابد.

نمایندگان در نوبت صبح جلســه علنی روز شــنبه مجلس و در جریان 
رســیدگی به بخش هزینه ای لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور، 

نمایندگان با الحاق یک بند به تبصره )۲( لایحه بودجه موافقت کردند.
براســاس این بند الحاقی؛ دولت مکلف اســت ماهانه معادل ۲ درصد 
از یک دوازدهــم هزینه های جاری شــرکت های دولتــی و بانک ها و 
موسســات انتخابی وابســته به دولت مندرج در پیوســت شــماره ۳ 
این قانون که ســودده و فاقد زیان انباشــت طبق آخرین صورت مالی 
حسابرسی شــده باشد، به اســتثنای هزینه های اســتهلاک و هزینه 
عملیات بانک و بیمه را از حســاب های آنها برداشت و به پیوست شماره 

۱۳۰۴۲۵ جدول شماره )۵( این قانون واریز کند.
از منابع این محل، دولت مکلف به اجرای ماده ۱۱ قانون جوانی جمعیت 
براساس ســازوکار اجرایی که وزارت امور اقتصادی و دارایی به تصویب 
هیات وزیران رسانده اســت، خواهد بود. بر این اساس به ازای هر فرزند 
که از ابتدای ســال ۱۴۰۲ متولد خواهد شــد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا 
ســقف ۲۲ هزار میلیارد ریال از محل ردیف ۱۳۰۴۲۵ جدول شماره ۵ 
این قانون صرفاً جهت خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله 

در بورس به نام فرزند اختصاص می یابد.

برگزاری آزمون در اردیبهشت
مهلت مجدد ثبت نام در آزمون دستیاری 

پزشکی از ۱۶ اسفند
فرصت جدید ثبت نام در پنجاهمین دوره آزمون دســتیاری پزشکی 
اعلام شد. با توجه به درخواســت های داوطلبان، مهلت جدیدی برای 
ثبت نام داوطلبان در پنجاهمین دوره آزمون پذیرش دستیار تخصصی 

پزشکی در سال تحصیلی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده است.
متقاضیــان شــرکت در پنجاهمیــن دوره آزمون پذیرش دســتیار 
تخصصی پزشکی می توانند از سه شــنبه ۱۶ اسفند تا شنبه ۲۰ اسفند 
۱۴۰۱ با مراجعه به ســایت مرکز ســنجش آموزش پزشکی نسبت به 

ثبت نام اقدام کنند.
داوطلبانی که قصد انتخاب ســهمیه بومی مناطق محروم و یا سهمیه 
رزمندگان و ایثارگران را دارند و تاکنون انتخــاب نکرده اند باید در بازه 
زمانی ۱۶ تا ۲۰ اسفند ۱۴۰۱ سهمیه خود را ویرایش کنند. بعد از اتمام 

فرصت ویرایش، هیچگونه تغییر سهمیه ای صورت نخواهد پذیرفت.

دیدگاه

دیوار

قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل از آغاز مبادلات 
علمی با کشــور چین خبر داد و گفت: بورس های زبان 
فارسی و چینی توسط دو کشــور برای گسترش زبان 

ایرانی و چینی پیش بینی شده است.
وحید حدادی اصل درباره افزایش مبادلات دانشگاهی 
با کشور چین گفت: تا کنون کشــور چین و ایران هیچ 
کدام نتوانســته اند از ظرفیت ها و پتانسیل یکدیگر به 

خوبی استفاده کنند.
وی ادامه داد: درحال حاضر روابط دو کشــور در سطح 
خوبی قرار دارد چند وقت پیش معاون نخســت وزیر 

چین بــه ایران آمد، یک ســری برنامه پیش 
بینی شــد و اخیراً هم دکتر رئیســی، رئیس 
جمهورکشورمان به کشــور چین سفر کرد، 
برهمین اساس برنامه ریزی های لازم صورت 
گرفته اســت تا زبان فارسی در کشور چین و 

زبان چینی در ایران گسترش یابد.
قائم مقــام وزیر علــوم در امور بیــن الملل 

خاطرنشان کرد: کشور چین کشــور بزرگی است که 
اگر زبان این کشــور در صنعت کشور ما گسترش یابد، 
ارتباطات بهتــری ایجاد خواهد شــد، تعدادی بورس 

برای گســترش زبان چینی و فارسی توسط 
هردو کشور برنامه ریزی شده است.

وی ادامــه داد: در رابطــه با تکنولــوژی نیز 
کشــور چین دارای تکنولوژی خوبی اســت 
در این زمینه هم توانســته ایــم، در زمینه 
پارک های فناوری همکاری خوبی داشــته 
باشیم دکتر رئیســی هم در این زمینه تاکید 
داشــتند، بنابراین مبادلات علمی با کشور چین آغاز 
شده است که در صورت به نتیجه رسیدن جزئیات آن را 

اعلام خواهیم کرد.

 رئیس جمهور در ســفر به چین و در دیدار با اســتادان 
و دانشجویان دانشــگاه پکن اعلام کرد: ایران آمادگی 
خود را برای گسترش همکاری های آموزشی دوجانبه 
با طرف چینی اعلام می کند. همت دانشــگاه پکن در 
آموزش زبان فارســی پل ارتباطی برای گفتگوی بهتر 
میان دو ملت است. اعطای بورس های ایران شناسی به 
دانشجویان چینی و فراهم کردن بستری برای شرکت 
محققان چینــی در دوره های کوتاه مــدت مطالعاتی 
و نیز مبادلات میان دانشــگاه های دو کشــور، مسیر 

آشنایی دو ملت با فرهنگ یکدیگر را فراهم می کند.

علمی

علی قدمی   وزیر آموزش و پرورش گفت: 
از اســتعدادها، تحصیلات و ســوابق کاری 
فرهنگیــان و فرزندان آن در شــرکت های 
تابعه صندوق ذخیره فرهنگیان اســتفاده 
کنید. همایش سراســری اعضــای هیئت 
مدیــره و مدیرعامــل مؤسســه های زیر 
مجموعه صنــدوق ذخیــره فرهنگیان به 

مدت دو روز آغاز به کار کرد.
یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش در این 
همایش با تبریک فرارســیدن نیمه شعبان 
و ولادت حضــرت حجــت گفــت: وظیفه 
ما فراهــم کردن بســتر لازم بــرای ظهور 
حضرت حجت است. هر فرد در هر نقطه ای، 
می تواند یک منتظر واقعی باشــد مشروط 
به اینکــه وظایف خود را به درســتی انجام 
دهد. مهمترین کار ما همین اســت که کار 
و امانت را به اهلش بسپاریم. صاحب سرمایه 
صندوق ذخیــره فرهنگیان هــم معلمان 
هســتند.وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر 
اینکه پیاده سازی حکمرانی متعالی نیازمند 
فرهنگ متعالی اســت؛ ادامه داد: فرهنگ و 
جریان ارزش مدار بر بستر آموزش و پرورش 
و خانواده رشــد می کند. به دلیل مشــغله 
خانواده یا تخصص نداشتن دولت ها مکلف 

هستند نظام تعلیم و تربیت را ایجاد کنند.
نوری با اشــاره بــه اینکه صنــدوق ذخیره 
فرهنگیان تصمیم دارد قطب تولید متانول 
در کشــور شود؛ گفت: شــما بهتر می دانید 

ولی کارشناســان اقتصادی و کارشناسان 
بازار ســهام معتقدند مجموعه دارایی های 
یک مجموعه باید رنگین باشد. اگر زنجیره 
تأمین را نداشته باشــیم زنجیره ارزش هم 

ایجاد نخواهد شد.
وزیر آموزش و پرورش بــا بیان اینکه زمانی 
که بــه وزارت آمــوزش و پــرورش آمدیم 
می خواســتند بانــک مرتبط بــا آموزش و 

پرورش را بفروشند گفت: با فروش این بانک 
می خواســتند ۴ و نیم همت به ما بدهند اما 
در حــال حاضر بانک با اقدامــات خوبی که 
داشــته اســت نه تنها زیان انباشته موجود 
از بین مــی رود بلکه بانک را بــه یک بانک 
خوب برای همکاران تبدیــل می کنیم. اگر 
زنجیره تأمین و زنجیره ارزش را کامل کرده 
و تسهیلات را با تبدیل دارایی های ارزی به 

ریالی افزایش دهند باز هم صندوق ذخیره 
فرهنگیان رشد خواهد کرد.

نوری با تاکید بر اینکــه باید کاری کنیم که 
همکار فرهنگی ما احســاس کند صندوق 
برای خودش اســت و نســبت به او دغدغه 
دارد؛ خطــاب بــه اعضــای شــرکت های 
عضو صندوق ذخیــره فرهنگیــان گفت: 
از اســتعدادها، تحصیلات و ســوابق کاری 

فرهنگیــان و فرزندان آن در شــرکت های 
تابعه صندوق ذخیره فرهنگیان اســتفاده 
کنید. برای اســتخدام و جذب حتماً باید به 
اولویت بومی بــودن و فرهنگی بودن دقت 
شود. باید به معلمان و فرزندان آنان مشروط 
به اینکــه بومی باشــند و مدرک و ســابقه 
اجرایی یا سابقه کاری مرتبط داشته باشند 

اعتماد کنیم.
وی با اشــاره به اساســنامه تدوین شده از 
ســوی صندوق ذخیره فرهنگیــان گفت: 
در اساســنامه موجود همچنان در دولتی یا 
خصوصی بودن صندوق اشکال وجود دارد؛ 
الگوی راهبری اجرای اساســنامه به جهت 
مشــروعیت اساســنامه باید تدوین شود 
اینکه بگوییم مؤسسه یک مؤسسه عمومی 

غیر دولتی است کافی نیست.
نوری با بیان اینکه ما دوســت داریم از بیمه 
معلم برای خدمات بیمه فرهنگیان استفاده 
کنیم؛ گفت: بیمه ما ظرفیت بســیار خوبی 
برای ارائــه خدمات بیمــه فرهنگیان دارد 
بیمه فعلی بیمه محترمی است اما ما دوست 
داریم بیمه فرهنگیان بیمه معلم باشد البته 
از طرفی نمی خواهیم مانند گذشته شرایط 
به گونه ای نباشــد که بیمــه هیچ خدماتی 
به فرهنگیــان ارائه ندهد مــا برای خدمات 
به معلمان با کســی تعارف نداریم در حال 
حاضر هم بــه دنبال افزایش ســرمایه های 

معلمان هستیم.

خریدار   رئیس گروه کنتــرل و تضمین 
کیفیت آزمایشگاه های ســازمان پزشکی 
قانونــی گفــت: نحــوه اســتفاده از مواد و 
محلول های شوینده در فضای بسته بسیار 
مهم اســت و این مواد در فضاهای بســته 
مانند منــزل ۷۰ برابر بیشــتر از فضاهای 
باز مســمومیت ایجــاد کند.مریم اخگری 
اظهارداشــت: در یک ماه منتهــی به پایان 
ســال و با توجه به نزدیک شــدن به ســال 
جدید و نظافت منــزل، محــل کار و خانه 
تکانی هــای مرســوم، اســتفاده از مــواد 
شــوینده و جرم گیرها افزایش می یابد؛ به 
همین دلیل هم در این ایام شــاهد اتفاقات 
و مســمومیت ها با انواع مواد شوینده و پاک 
کننده هســتیم.وی با تاکید بــر اینکه در 
نظافت منزل و محل کار با اســتفاده از انواع 
شــوینده و پاک کننده باید نکات ایمنی و 
شــیوه نامه های مصرف رعایت شود، افزود: 
انواع مواد شــوینده و پاک کننده می تواند 
خواص خود را داشــته باشــد؛ برخی از آنها 
مانند اسیدها دارای خاصیت خوردندگی و 

برخی هم فقط تمیزکننده هستند.

رئیس گــروه کنتــرل و تضمیــن کیفیت 
آزمایشــگاه های سازمان پزشــکی قانونی 
گفت: باید دقت شــود کــه از محلول هایی 
بــا غلظت مناســب اســتفاده شــود زیرا 

مسمومیت این گونه مواد زیاد است
وی یادآور شــد: بــه عنوان مثــال، گاهی 
برای نظافت، محلول ســفیدکننده با مواد 
تمیزکننــده ترکیب می شــود همچنین 
گاهی برای تمیزی بیشــتر از آب داغ برای 
شست وشوی این مواد استفاده می شود که 
اثرات ترکیبی را افزایش می دهد و بخارهای 
ناشی از آن هم مســمومیت ایجاد می کند.

اخگری تاکید کــرد: در زمان اســتفاده از 
مــواد شــوینده و به ویژه ســفیدکننده ها 
برای جریان بیشــتر هوا حتما در و پنجره ها 
باز باشــد تا بخارهای حاصــل از این مواد 
از محیط خــارج شــود البته بــرای روی 
ظروف و بســته های این مواد هشــدارهای 
لازم درج شــده اســت که حتما باید جدی 
گرفته و رعایت شــود.ترکیب جرم گیرها با 
ســفیدکننده ها می تواند خطرناک باشد و 
موجب مسمومیت شود زیرا در ترکیب این 

مواد، گاز کلر آزاد می شود که یک گاز سمی 
است و می تواند به راه های تنفس فرد آسیب 
وارد کند و حتی در موارد شدیدتر می تواند 

موجب سوراخ شدن ریه شود.
گاهی دیده می شــود که این برچســب ها 
بر روی ظروف دیگر چســبانده می شــود 
یا اینکــه محتــوای مــواد شــوینده و یا 
ســفیدکننده در درون ظروف دیگر مانند 
بطری های آب معدنی ریخته می شــود که 
کودکان یا افرادی کــه از آن آگاهی ندارند 
به عنوان مواد خوراکــی مصرف می کنند و 

دچار مسمومیت های شدید می شوند
وی تاکید کرد: برچســب ظروفی که مواد 
شــوینده در آنها بسته بندی شــده است و 
نگهداری می شود نباید جابه جا نشود و برای 
ظروف دیگر مورد استفاده قرار گیرد. گاهی 
دیده می شــود که این برچســب ها بر روی 
ظروف دیگر چســبانده می شــود یا اینکه 
محتوای مواد شــوینده و یا ســفیدکننده 
در درون ظــروف دیگر ماننــد بطری های 
آب معدنی ریخته می شــود کــه کودکان 
یا افرادی که از آن آگاهــی ندارند به عنوان 

مــواد خوراکی مصــرف می کننــد و دچار 
مسمومیت های شــدید می شوند؛ بنابراین 
مواد شوینده کاملا باید از دسترس کودکان 
دور نگه داشته شــود و در این ظروف هم به 

راحتی قابل باز کردن نباشد.
اخگری گفــت: به همه مصــرف کنندگان 
مواد شــوینده و به ویــژه خانم هــا توصیه 
می شود که هنگام مصرف و استفاده از مواد 

شوینده و سفید کننده از دستکش و ماسک 
اســتفاده کنند همچنین در زمان شست و 
شوی اماکنی مانند سرویس های بهداشتی 
و حمام کــه برای تمیزی بیشــتر از جریان 
آب استفاده می شــود، بهتر است از چکمه 
استفاده شود تا آسیبی به آنها وارد نشود، به 
دلیل اینکه گاهی مواد مصرفی مانند اسید 

خاصیت خوردندگی دارد.

آغاز مبادلات علمی با کشور چین

آگهی مفقودی
برگ سبز وسند مالکیت سواری پراید جی ال ایکس آی مدل 
۱۳۸۷رنگ بژ متالیک به شماره موتور۲۷۲۰۱۰۶وشاسی 
S۱۴۱۲۲۸۷۸۹۳۴۴وشهربانی ایران ۶۴_۱5۸ب۳۴به 
مالکیت علی بهزادی مقدم مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
یزد

آگهی فراخوان
 تجدید مزایده  عمومی 

روابط عمومي  و امور بین الملل شهرداري

شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نسبت به فروش چوب مازاد حاصل از هرس درختان, از طریق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد شرایط در قالب قرارداد فروش اقدام نماید . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می آید مطابق جدول زمانبندي 
ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است مزایده  گران در صورت عدم عضویت 

قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. 

مبلغ پایه کارشناسی  به ازا مدت قراردادشماره فراخوانموضوع پروژه
هر کیلوگرم چوب ) ریال (

تناژ تقریبی ماهیانه
) کیلوگرم(

مبلغ تضمین شرکت 
در فراخوان

3۰۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ تن ۱3۵/۰۰۰/یک  سال۱۰۰۱۰۰۵۷۰۱۰۰۰۰۱۱فروش چوب مازاد حاصل از هرس درختان

شناسه آگهی: 1466186

نوبت اول

توضیحات: 
تاریخ فروش اسناد: كلیه متقاضیان میتوانندحداكثر تا ساعت 15 روز دوشنبه 
مورخه 1401/12/22  از طریق  مراجعه به سامانه الکترونیکی دولت ) ستاد 

( اسناد  فراخوان را دریافت نمایند.
مهلت تحویل پاکت )ارائه اسناد فیزیکی پاکت  الف  الزامی است(: تا ساعت 
15روز شنبه  مورخه 1402/01/05   از طریق بارگذاری در سامانه الکترونیک 

دولت 
مورخ  یکشنبه   روز  ده  ساعت10/  راس  پیشنهادها:  بازگشایي  تاریخ 

 1402/01/06
مكان بازگشایي: شهرداري مركزي بوشهرروبروي میدان شهرداري.

سایر جزئیات و شرایط در اسناد فراخوان درج شده است.
حضور نمایندگان شركتها با در دست داشتن معرفي نامه كتبي در جلسه 

مزایده آزاد است.
آدرس: به  بوشهر  شهرداري  رساني  اطلاع  شبكه  در  آگهي  متن   ضمناً 

www.Bushehr.ir درج گردیده است.
 در صورتیكه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده 

آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
شهرداري در رد یا قبول هر یك از پیشنهادها مختار است.

هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برندگان فراخوان  میباشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/14 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/12/21

طبیعت

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با بیان اینکه با اعتباراتی که در 
گذشته تخصیص میافت ســالانه یک میلیون هکتار فعالیت آبخیزداری انجام 
میشد اظهار کرد: طبق برنامه ریزی های جدید و با توجه به اعتباراتی که در نظر 
گرفته شده است طی ۱۰ ســال آینده ۹۰ میلیون هکتار فعالیت آبخیزداری به 

پایان خواهد رسید
عباســعلی نوبخت، در آســتانه هفته منابع طبیعی ) ۱۵ تا ۲۲ اســفند( درباره 
اقدامات انجام شده در ســازمان منابع طبیعی در حوزه آبخیزداری اظهار کرد: 
طی ۹ ماه گذشــته  فعالیت های بســیاری در زمینه آبخیزداری در کشور انجام 
شده است. با توجه به اعتباراتی که در اختیار داشتیم، سالانه یک میلیون هکتار 
فعالیت آبخیزداری در کشور انجام می شد. در حال حاضر ۹۰ میلیون هکتار کار 
اجرایی در حوزه آبخیزداری در کشور باقی مانده اســت که اگر به روال گذشته 

ادامه دهیم ۹۰ سال به سرانجام رساندن آن ها زمان می برد.
وی ادامه داد: برنامه ریزی کشــور در قالب برنامه های پنج ساله طی برنامه هفتم 
و هشتم آماده شده است که بر اســاس آن هم مطالعات و هم اجرای ۹۰ میلیون 
هکتار طی ۱۰ ســال به پایان می رســد. با پیگیری های انجام شده نیز مجلس 
تصویب کرده اســت تا اعتبارات مــورد نیاز برای آبخیــزداری از محل صندوق 
توسعه ملی به صورت ســالانه حدود ۳۰۰ میلون یورو به سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری اختصاص یابد. فعالیت هایی در حــوزه مدیریت جامع حوزه های 
آبخیز در ســه حوزه ارومیه، اترک و گرگان رود به صورت پایلوت برنامه ریزی و 
اعتباراتی نیز برای آن دریافت شــده اســت.رئیس ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری کشــور در خصوص فعالیت های بیابان زدایی نیــز گفت: در حوزه 
بیابان زدایی حدود ۳ میلیون هکتار عرصه های بیابانی انتخاب و مصوب شــده 

است تا فعالیت های بیابان زدایی  در این مناطق انجام شود.

انجام ۹۰ میلیون فعالیت آبخیزداری طی ۱۰ سال آتی



فاطمه شکری:

وتمندترین بازیگر جهانم! من ثر

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      14 اسفند 1401    شماره 1278

 تلاش »بازیابی« برای احضار قدرت هنر
 در خانه هنرمندان

نهمین نشست از سلسله نشســت های بازیابی که بخش دوم »مداخله 
نهادهای هنری در صورت بندی امروز و فردا«است، در خانه هنرمندان 
ایران برگزار می شود. به نقل از روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، در 
این نشست که روز دوشنبه ـ ۱۵ اسفند ۱۴۰۱ ـ ساعت ۱۷:۳۰ در سالن 
استاد شــهناز خانه هنرمندان ایران برگزار می شود، امیر علیخانی راد، 
رییس هیت مدیره انجمن هنرمندان نقاش ایران، فرزاد هاشمی، نایب 
رییس انجمن صنفی گارگری عکاســان ایران و بهــزاد اژدری، رییس 

هیات مدیره انجمن هنرمندان سفالگر حضور خواهند داشت.
در این نشست ها، منظور از »بازیابی« نه بازگشــت به روال گذشته که 
تلاشی است برای احضار ملموس قدرت رهایی بخش هنر و هنرمندان، 
از پس تجربه ی ماه های گذشــته حالا باید در پی ایجاد تغییرات مورد 

مطالبه ی هنرمندان در نهادهای هنری باشیم.
بر اســاس اعلام روابط عمومی خانــه هنرمندان ایــران حضور در این 

نشست برای عموم علاقه مندان آزاد و رایگان است.

۲۰۰ قطعه موسیقی پاپ بهمن ماه مجوز گرفتند
آمار مجوزهای صادره دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 

بهمن ماه ۱۴۰۱ اعلام شد.
 به نقل از روابط عمومی دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در بهمن ماه ۱۴۰۱، مجوز ۲۳۹ تک آهنگ، ۱۷ آلبوم موســیقی، هفت 
نماهنگ و هشت تأســیس و تمدید اســتودیوی صدابرداری و مراکز 

تولید و تکثیر آثار صوتی و تصویری را صادر کرده است.
در میان تک آهنگ های مجوز گرفته، ۲۰۰ اثر در ژانر موسیقی پاپ، ۱۱ 
اثر در ژانر موسیقی سنتی، ۱۵ اثر در ژانر موسیقی تلفیقی، شش اثر در 
ژانر موسیقی نواحی، سه اثر در ژانر موســیقی کلاسیک، سه اثر در ژانر 

موسیقی الکترونیک و یک سرود تولید شده اند.
در بخش آلبوم ها نیز، مجوز شش آلبوم موســیقی سنتی، چهار آلبوم 
موسیقی پاپ، چهار آلبوم موسیقی تلفیقی، دو آلبوم موسیقی نواحی و 

یک آلبوم موسیقی کلاسیک در بهمن ماه صادر شده است.
در بخش نماهنگ ها یک نماهنگ در گونه موســیقی ســنتی و شش 

نماهنگ در گونه موسیقی پاپ مجوز گرفته اند.
برای این آثار مجوز انتشار صادرشــده و زمان انتشار آن در اختیار مالک 
اثر اســت.در این ماه ۸ مجوز اجرای صحنه ای نیز صادر شــد و دفعات 

اجرای صحنه ای در بهمن ماه نیز به ۱۹ اجرا رسید.
با توجه به تفویض اختیار در بخش اجرای صحنه ای به اداره کل ارشــاد 
اســتان ها، این آمار فقط مربوط به مجوزهایی اســت که توسط دفتر 

موسیقی صادرشده است.

حضور پررنگ فیلم های چینی و کره ای در آنتن 
وزی تلویزیون نور

 اداره کل تامین و رسانه بین الملل سیما برای نوروز ۱۴۰۲ نگاه ویژه ای 
به سینمای شــرق آسیا دارد. ســینمای آســیا و به ویژه شرق آسیا در 
سال های اخیر به شــدت رشد داشــته و فیلم های این قاره مورد توجه 
بینندگان و منتقدان قرار گرفته است. حضور پررنگ در جشنواره های 
بین المللی و استقبال مردمی از این ســینما، آشنایی بیشتر مخاطبان 
ایرانی بــا این فیلم ها را ضروری ســاخته است.ســینمای ژاپن، چین، 
کره جنوبی، اندونزی، مالــزی و ویتنام در نــوروز ۱۴۰۲ نماینده های 
متعددی برای پخش از شــبکه های مختلف ســیما خواهند داشت که 

بیشترشان در سال ۲۰۲۲ به نمایش درآمده اند.
توجه به سینمای شرق دور در راســتای سیاست های صدا و سیما برای 
تنوع بخشــیدن به آنتن در زمینه برنامه های تأمینی بوده اســت. بی 
گمان این تنوع بخشــی می تواند به مذاق مخاطب خوش بیاید و او را با 

سینمای دیگر نقاط جهان بیشتر آشنا کند.
پخش این آثار از کشــورهای شــرق آســیا که به لحاظ فرهنگی هم 
اشــتراکاتی با مخاطب ایرانی دارند، امکان برقراری ارتباط فرهنگی دو 
طرفه را تقویت خواهد کرد. البته مخاطب ایرانی در ســال های گذشته 
با آثار برخی کشورهای خاور دور مانند کره جنوبی و ژاپن چندان آشنا 
شــده، اما نکته قابل توجه در خصوص آثار نوروزی ۱۴۰۲ از این منطقه 
جغرافیایی، عرضه آثاری از کشــورهایی مانند چین، مالزی، اندونزی 
و ویتنام اســت.آثار آسیایی تولیدی در کشــورهای اسلامی شرق دور 
مالزی و اندونزی به خاطر مســلمان بودن و ســابقه ضد استعماری به 
لحاظ فرهنگی بیشــترین قرابت را بــا ایران دارند و همیــن می تواند 
مخاطب را در مورد آثار ســینمایی این دو کشــور کنجــکاو کند. آثار 
سینمایی این دو کشــور غالباً یا به فرهنگ اسلامی پرداخته یا به تاریخ 
مبارزه با استعمار در این کشــورها اختصاص دارد. این آثار بسامد بالا و 
بی سابقه ای در میان فیلم های نوروزی خواهد داشت.ویتنام کشوری 
اســت که به ندرت اثری از آن در تلویزیون پخش شــده و پخش آثاری 
جذاب و تأثیرگذار از سینمای این کشــور مانند »مایکا« می تواند برای 

مخاطب ایرانی جذاب باشد.
برخی از فیلم های شــرق آســیا که در نوروز ۱۴۰۲ مهمان خانه های 

ایرانیان خواهد بود، به شرح زیر هستند:
۱. »مت کیلاو«، محصول ۲۰۲۲ مالزی: یک فیلم ضد اســتعماری که 
در آن مبــارزان و قهرمانان آزادی خواه مالزیایی بــرای مبارزه با ارتش 

بریتانیای استعمارگر متحد می شوند.
۲.»تب سئول«، محصول ۲۰۲۲ کره جنوبی: یک فیلم مهیج و سرگرم 
کننده در مورد اتوموبیل رانی که داســتان آن در ایام المپیک ســئول 
اتفاق می افتد و درباره ی یک تیم از جوانان عشق سرعت و حرفه ای در 
مسابقات رانندگی است که توسط گروهی از اعضای وابسته به حکومت 
که پولشویی های گسترده ای می کنند استخدام می شوند تا پول و اقلام 

قاچاقی را در طول مسابقات المپیک برای آن ها جابه جا کنند.
۳. »دلم برای رود آمســتل تنگ اســت«، محصــول ۲۰۲۲ اندونزی: 

درامی در مورد دختری هلندی که به اسلام می گرود.
۴. »دانشــجوی خلبانی ۱۹۴۷«، محصول ۲۰۲۱ اندونزی: یک فیلم 
ضداســتعماری در مورد خلبانان جوان نیروی هوایی اندونزی در سال 
۱۹۴۷ که ســعی می کنند کشورشان را از دست اشــغال گران هلندی 
نجات دهند و در تثبیت اســتقلال تازه یافته ی این کشــور نقش ایفا 
کنند.۵. »نخســتین ســفر«، محصول ۲۰۲۲ اندونزی: فیلمی تأمل 
برانگیز با مضامین اخلاقی و دینی که در مورد پســربچه ای است که با 
پدربزرگش زندگی می کند و مــی خواهد در مورد پدر و مادرش بداند و 

همین آن ها را به یک سفر می کشاند.
۶. »ســال های جوانی ما«، محصول ۲۰۲۲ کره جنوبــی: درامی زیبا و 
سرشــار از احساسات و عواطف انســانی در مورد پســری دبیرستانی 
که نابغه ریاضی اســت و نگهبان مدرســه به او برای پیشرفت بیشتر در 
این زمینه کمک می کند تا این که معلوم می شــود خــود این نگهبان 

روزگاری یک ریاضیدان برجسته بوده است.

قاب

داریوش خنجی که امســال به جمع نامزدهای اسکار 
بهترین فیلمبرداری راه یافتــه، در فیلم جدیدش بار 
دیگر با کارگردان صاحب ســبک کُره ای »بونگ جون 
هو« همکاری کرده است.داریوش خنجی که ده ها سال 
به عنوان مدیر فیلمبــرداری کار کرده و اولین نامزدی 
اســکار خود را برای فیلم »اویتا« )بــه کارگردانی آلن 
پارکر( در ســال ۱۹۹۶ به دســت آورد، امسال علاوه 
بر انی کــه دریافت کننــده جایــزه بین الملل انجمن 
فیلمبرداران ســینمای آمریکا خواهد بود، برای فیلم 
»باردو« ساخته »الخاندرو گونزالز ایناریتو« در شاخه 
بهترین فیلمبرداری فیلم بلند این جوایز ســالانه نیز 

رقابت می کند.
در حالی که برخــی از مدیران فیلمبــرداری به خاطر 
همــکاری طولانی مدت بــا یک کارگردان شــناخته 
می شــوند اما دایوش خنجــی به ســبب کار با طیف 

وســیعی از ســینماگران بــا ســبک های 
سینمایی بســیار متفاوت، شــناخته شده 
است. »باردو« اولین همکاری این فیلمبردار 
با »ایناریتوـ بود، که خنجی او را کارگردانی 

بسیار بصری توصیف می کند.
او همچنین آثــار کارگردانانــی چون » ژان 
پیر ژونه« )اغذیه فروشــی، شــهر بچه های 

گمشده، بیگانه: رســتاخیز(، »دیوید فینچر« )هفت(، 
»برناردو برتولوچی )زیبایی ربوده شــده(، »وونگ کار 
وای« )شــب های در به دری من(، »میشائیل هانکه« 
)عشــق، بازی های خنده دار(، دنی بویل« )ســاحل(، 
»ســیدنی پولاک« )مترجم(، »وودی آلــن« )نیمه 
شــب در پاریس( و »جیمز گری« )به وقت آرماگدون( 
را فیلمبرداری کرده اســت.خنجی که خود در تهران 
از پدری ایرانی و مادری فرانســوی به دنیــا آمده و در 

۳ ســالگی به فرانســه رفت و در نهایت برای 
تحصیل در دانشگاه نیویورک به آمریکا رفت، 
در این باره می گوید: »همه این کارگردانان از 
نقاط مختلف جهان هستند و کارگردان های 
بسیار متفاوتی هستند. من از این تنوع بسیار 
لذت بردم  و فکــر می کنم بــه همین دلیل 
است که هنوز هم مانند اولین فیلمم، بسیار 

هیجان زده هستم«.
داریوش خنجــی اخیرا به عنــوان فیلمبــردار فیلم 
»میکــی Mickey( »۷ ۷( بــا »بونــگ جــون هو« 
کارگردان کُره ای فیلم بســیار موفق »انَگل« همکاری 
کرده اســت. این فیلم بــا بازی »رابرت پتینســون«، 
نخستین فیلم »بونگ جون هو« پس از فیلم تاریخ ساز 
»انَگل« اســت. خنجــی در مورد »بونــگ جون هو« 
می گوید: »او بسیار خاص است و مانند فردی از سیاره 

دیگری است، اما به شکلی عالی. او چیزهایی را به شما 
یاد می دهد که کاملًا متفاوت از سایر کارگردانان است. 
او صحنه ها و سینما را کلاســیک می بیند، اما در عین 

حال شیوه کارگردانی او بسیار بدیع و جدید است«.
این فیلم بر اساس رمان »Mickey۷« نوشته »ادوارد 
اشتون« ساخته خواهد شــد که روایتگر  داستان یک 
کارمند یک بار مصرف در یک ســفر انســانی است که 
برای اســتعمار دنیای یخــی »نیفلهایم« فرســتاده 
شده است. هر زمان که مأموریتی بســیار خطرناک ـ 
حتی انتحاری ـ وجود دارد، خدمــه به »میکی« روی 
می آورند. پس از هر مرگ، یک بــدن جدید با حافظه 
دست نخورده بازسازی می شــود. پس از شش مرگ، 
»Mickey۷« شــرایط قرارداد خــود را درمی یابد و 
متوجه می شــود چرا این تنها موقعیت استعماری بود 

که هیچکس حاضر به تصدی آن نبوده است.

مرضیه برومنــد به عنــوان مدیر عامل خانه ســینما 
انتخاب شــد.هیات مدیره خانه سینمای ایران مرضیه 

برومند فیلمساز پیشکسوت سینمای ایران را به عنوان 
مدیر عامل خانه سینمای ایران انتخاب کرد.

در متن ارسالی خانه سینما آمده است :مرضیه برومند 
با بیش از چهل ســال ســابقه ی فعالیــت ، در تئاتر ، 

تلویزیون و سینمای ایران یکی از مهمترین زنان تاثیر 
گذار ایرانی است . 

چهره

خانه سینما

زهرا منصــوری  فاطمه شــکری بازیگر 
ســینما و تلویزیون ضمن تشریح وضعیت 
فعالیت های خود در سال های اخیر و اشاره 
به مهر و علاقه مردم تأکید کرد که به واسطه 
همین مردم خودش را ثروتمندترین بازیگر 

دنیا می داند.
فاطمه شــکری بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون که ســابقه حضــور در فیلم های 
کوتاه را هم در کارنامــه حرفه ای خود دارد، 
درباره فعالیت های اخیــر خود توضیح داد: 
نزدیــک به چهار ماه اســت که متأســفانه 
بی کار هســتم. البتــه دو کار کوتــاه را به 
دلیل اهمیت و ارزشــی که بــرای جوانان 
قائل هســتم پذیرفتم. کارهای کوتاه واقعاً 
با بودجه های شــخصی جوان ها ســاخته 
می شود و شــاید برخی از همکاران به دلیل 
مسائل مالی در این قبیل کارها حضور پیدا 
نکنند اما وقتی به من پیشــنهاد می شــود، 
می پذیرم. البته به شــرط آنکه نقشی که در 

نظر گرفته باشند، مناسب من باشد.
وی افزود: بچه های فیلم کوتــاه غالباً از این 
رفتار من خبر دارند و می دانند ســر مسائل 
مالی هم با آن ها کنار می آیم و هر کاری که 
از دســتم بربیاید برای آن ها انجام می دهم. 
با این همــه در این مدت که بــی کار بودم، 

شرایط مالی هم چندان مناسب نیست.
این بازیگر درباره حضــور کم رنگ خود در 
فیلم های ســینمایی هم گفت: مدتی است 
که پیشنهاد مناســبی برای سینما نداشت. 
متأســفانه در حرفه ما اینگونه است که در 
مقطعی عده ای روی بــورس قرار می گیرند 
و گویی بعد از آن دیگر تاریخ مصرف شــان 
می گــذرد! از طــرف دیگــر شــرایط هم 
به گونه ای اســت که روابط هم براساس پول 
شــکل می گیرد و اگر پول داشته باشی هم 
نقش خوب می گیری و هــم راحت فعالیت 

می کنی! عزت و احترامت هم برقرار است.

گفتند فاطمه شکری نه، او همیشه 
پادرد دارد!

شــکری ادامــه داد: وضعیــت بازیگران ما 

به گونه ای اســت که وقتی به ســن و سالی 
می رســند که دردهایی ماننــد کمردرد و 
پادرد سراغ شان می آید، به جای آنکه بیشتر 
به آن ها توجه کنیم و مثــلًا نقش هایی را به 
آن ها واگذار کنیم که نیاز به تحرک نداشته 
باشــد یا ویلچرنشین باشــد، آن ها را کنار 
می گذاریم. در کشورهای دیگر من دیده ام 
که بازیگران را حتی تا ســن صد سالگی هم 
در پروژه ها به کار می گیرند تا از ذهن مردم 
فراموش نشوند. بارهای شنیده ام که من را 
به پروژه ای پیشــنهاد داده اند اما در جواب 

گفته اند، شکری نه، او همیشه پادرد دارد!
وی افــزود: چند روز پیش که بــا گروهی از 
دوســتان دورهم جمع شــده بودیم هم به 
آن ها گفتم که من خیلی دوســت دارم کار 
کنم اما پــادرد از یک طرف خــودم را اذیت 
می کند و پیگیر معالجه اش هستم و از طرف 
دیگر باعث شده است پیشــنهادی نداشته 
باشــم! هزینه های درمان این پــادرد هم از 
سونا و ماســاژ گرفته تا عمل جراحی، آنقدر 
بالاست که نمی توان سراغش رفت. چرا در 

این شرایط نباید پیشــنهاد نقش یک مادر 
معمولــی را که خیلی قرار نیســت در خانه 
جابه جا شــود را به من بدهند؟ الان در این 
وضعیت که انتظاری غیر از نقش یک مادر یا 

مادربزرگ ندارم!

خاطره فراموش نشدنی همکاری
 با رضا عطاران

این بازیگر با ذکر خاطــره ای ادامه داد: چند 
ســال پیش برای بازی در فیلم »سه درجه 
تب« به کارگردانــی حمیدرضا صلاحمند 
قرارداد بســته بودم اما دچار شکســتگی 
پا شــدم. بــه تهیه کننده تمــاس گرفتم، 
شــرایطم را گفتم و درخواســت کردم که 
بازیگر این نقش را تغییر دهید. تهیه کننده 
اما گفت اصلًا ایــن کار را نمی کنم. باورتان 
نمی شــود برای حضــور در آن فیلم آنقدر 
موقعیــت خوبی را برای مــن فراهم کردند 
که همه ســختی های کار را فراموش کردم. 
یک سکانس به فیلم اضافه کردند که گویی 
من زمین خورده ام و در باقــی فیلم پایم در 

گچ بــود. برای برخــی جابه جایی ها عوامل 
با فرغون مــرا جابه جا می کردنــد اما آنقدر 
به ما خوش می گذشــت که حد نداشــت. 
گاهی هم که رضا عطــاران را می بینم به او 
هم می گویم کــه دیگر هیــچ کاری برای 
من مثل »ســه درجه تب« نشد!شــکری با 
اشــاره به اینکه کار کردن را از پنج ســالگی 
آغاز کرده اســت گفت: من از آنجایی که در 
همان ســنین کودکی پدرم را از دست دادم 
و مادرم هم مرا ترک کــرد، پیش پدربزرگم 
بزرگ شدم و او هم ســرایدار مدرسه بود. از 
همان سنین کودکی کلاس های مدرسه را 
جارو می کردم. همــان کلاس هایی را تمیز 
می کردم کــه صبحش می رفتــم به عنوان 

دانش آموز پشت میز آن ها می نشستیم.
وی در حالی که بغض کرده بود، مطرح کرد: 
واقعاً در تمام این سال ها سختی های بسیاری 
کشــیده ام و حالا دچار پادرد شده ام و کمتر 
امکان فعالیــت دارم. کاش دولت کمی از ما 
حمایت می کرد و لااقل برای مان مســتمری 
در نظر می گرفــت. ای کاش لااقل یک مدیر 

از ما احوال پرســی می کرد و می پرســید که 
زنده ایم یــا مرده ایم! هیچ کس ســراغ ما را 
نمی گیرد. گاهی که دور هم با دیگر بازیگران 
جمع می شــویم از بی کاری برخی بازیگران 
شناخته شده و پیشکسوت متعجب می شوم. 
همه هم از نقش فروشی و اعطای پولی نقش 

به بازیگران ناشناخته، گله دارند.

در بازیگری، رانندگی و آشپزی ادعا دارم!
این بازیگر درباره عشــق و علاقــه خود به 
ســینما تأکید کرد: من همچنان ســینما 
را دوســت دارم. گاهی که نقــش خاصی را 
در یک فیلــم می بینم، با خــودم می گویم 
اگر این نقش را به من ســپرده بودند چقدر 
خوب می توانســتم آن را ایفا کنــم. هنوز 
این جنــم و توانایی را در خــود می بینم که 
نقش های خاص را ایفا کنم. در سه چیز ادعا 
دارم؛ یکی بازیگری اســت، یکی رانندگی و 
دیگری آشپزی اســت. من واقعاً گاهی دلم 
برای ســینما تنگ می شود. ســینمای ما 
منحصر به فرد اســت. الان البته همه چیز 
اکیپی و مافیایی شده است و همه از اعضای 
اکیپ خودشــان برای فیلمسازی استفاده 
می کنند. زندگی همه شان هم تأمین است 

و از دیگری خبر ندارند.
شــکری دربــاره اینکــه مــردم بــا کدام 
نقش آفرینی ها او را در خیابان می شناســند 
هم گفت: هنوز بسیاری با مجموعه »رشید« 
من را می شناسند. سال گذشته هم سریالی 
در زنجــان کار کــردم کــه به زبــان ترکی 
بود. شــاید باورتان نشــود وقتی به منطقه 
آذربایجان می روم، عزت و احترامی از مردم 
آنجا می بینم که هیچ جــای دیگر ندیده ام. 
چند وقت پیش به مناطــق زلزله زده خوی 
رفته بودم، مردم آنجا دورم جمع می شــدند 
و درباره نقش هایی که در تلویزیون داشته ام 
صحبــت می کردنــد. این ها برایم بســیار 
لذت بخش اســت. بارهــا گفتــه ام که من 
ثروتمندتریــن بازیگر دنیا هســتم چرا که 
مردمی دارم که بســیار به من محبت دارند. 

من این حس و حال را با دنیا عوض نمی کنم.

داریوش خنجی از همکاری با کارگردان »اَنگل« می گوید

ومند مدیرعامل خانه سینما شد مرضیه بر

نگاهی به فیلم سینمایی »غریب«

فضل از غریب هست و وفا در قریب نیست
کبری غروی   فیلم از قتلی در میان قومی 
شروع می شود و با قتلی در میان آنها خاتمه 
می یابد و این میان شهید بروجردی چونان 
یک غریب می ماند و کســانی که هر کدام به 

خودشان یا انتقامشان فکر می کنند.
فیلــم ســینمایی غریــب بــه کارگردانی 
محمدحســین لطیفی در آخرین روزهای 
چهل و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر میزبان اهالی رسانه و جامعۀ منتقدان 
بود. فیلمی که از پیشــتر اعلام شده بود در 
وصف بزرگی ها و خدمات شهید بروجردی 
است و همه منتظر اکران آن بودیم تا ببینیم 
این فیلم در مقایســه با فیلــم های قهرمان 
پرور کنونی که بیشتر از آنکه الگوسازی می 
کنند الگو سوزی می کنند چه چیزی برای 
ارائه دارد. فیلمی بــا موضوعی با دربرگیری 
بالا بــه خصوص میــان اقوام کــرد که می 
توانســت کنجکاوی مخاطب برای رفتن به 

سینما را تحریک کند.
پرداختــن به زندگــی یک قهرمــان ملی 
می تواند حاشــیه های مثبتــی برای یک 
فیلمساز به همراه داشته باشد و هم حاشیه 
های منفی که این حاشــیه ها هم جزو جدا 
نشدنی صنعت سینماست و محمد حسین 
لطیفی با اهدای جوایز خود به دختر شهید 

بروجردی و مردم کردســتان به درســتی 
از این حاشــیه ها عبــور کرد و نشــان داد 
هدفش صرفاً نمایش صفحــه ای از زندگی 
یک قهرمان ملی اســت، حال ممکن است 
این فیلم نقطه ضعف هایی هم داشته باشد 
کما اینکه در ســایر فیلم هــای راه یافته به 

جشنوارۀ فجر نیز دیدیم.
فیلم غریب در جشــنوارۀ امسال یک امتیاز 
نسبت به بعضی از رقبا داشت و توانسته بود 
نســخۀ کاملتری را به جشــنواره ارائه کند 
هرچند کــه تدوین آن همچنــان نیازمند 
زمان است تا نســخۀ کاملتری برای اکران 
عمومی آماده شــود. با این حال این کامل 
بودن تقریبی باعث شد مخاطبان را به خود 
جذب و نوعی دید مقایســه ای با سایر فیلم 

ها ایجاد کند.
فیلم از قتلی در میان قومی شــروع می شود 
و با قتلی در میان آنهــا خاتمه می یابد و این 
وســط شــهید بروجردی مثل یک غریب 
می ماند و کســانی که هر کدام به خودشان 
یا انتقامشــان فکر مــی کنند. تمــام این 
مفاهیم در گورستان شــهدا نمود پیدا می 
کند و نمایش غربت شهدایی که مهمترین 
سکانس این فیلم نیز محســوب می شود. 
این فیلم به درستی مصداق بیتی از سعدی 

شیرازی است که می گوید:
فیلم از بعد فنی نیز قابل بررسی و نقد است. 
چنانکه می دانیم برای ایجاد حس ضعف یا 
قدرت در یک شخص و انتقال آن به مخاطب 
از زوایایی استفاده می شود که در این فیلم 

چندان توجهی به آن نشده است.
در ابتدای فیلم نیز بارها شــخصیت اصلی 
)با بازی بابک حمیدیان( در نقش شــهید 
بروجردی پشــت به دوربین قرار می گیرد. 
شــخصیت پردازی ضعیف زنی که داستان 
فیلم از مرگ عشــقش به دســت کردهای 
معارض شــروع می شــود و در پــی انتقام 
شــخصی در انتهای فیلم گونه ای جدید از 
قهرمان را می آفریند، یکــی از نقاط ضعف 
فیلم است که باعث می شود مخاطب با این 

شخص همزادپنداری نکند.
از بعد فنی تجربه هایی نه چندان خلاقانه در 
فیلم استفاده شده؛ مثل کات هایی که تداوم 
سکانس و پلان را بر هم می زد و زوم هایی که 
ســینمای هند را به خاطر متبادر می سازد. 
ممکن اســت یکی از دلایل ریتم تند فیلم 
و مشــکلات کات ها در بعضی از جاها را به 
زمانبندی فیلم ربط داد. به وضوح مشخص 
است پلان هایی از کار حذف شده اند تا فیلم 
در زمان اســتاندارد ارائه شود. این در حالی 

اســت که زمان فیلم در بعضی از کشــورها 
بالای ۱۲۰ دقیقه اســت ولی در کشور ما به 
علت محدودیت در اکران کارگردان مجبور 

می شود فیلم را زیر ۱۲۰ دقیقه جمع کند.
ســخنرانی طولانــی شــخصیت ضــد 
قهرمــان بــا آن صــدای بلنــد ضرورتی 
نداشــت و رفتارهایش بــه انــدازۀ کافی 
گویای شــخصیتش بود. یکــی از مضامین 
اســتخراجی از فیلــم مربوط بــه صحنۀ 
دســتگیری همین مرد اســت. او با اینکه 
به همنوعان خــود ظلم کرده ولــی باز هم 
ترجیح می دهد یک همنوع او را دســتگیر 
کند که دو مفهوم ظاهری و پنهان به همراه 
دارد. مفهوم ظاهری آن برای نشــان دادن 
شخصیت متناقض و منافقانۀ این فرد است 

و مفهوم پنهــان آن مصداقی از ضرب المثل 
»دو برادر گوشــت هم را بخورند استخوان 
هم را دور نمی اندازن« اســت. همین یک 
جمله بار معنایی زیــادی دارد و هرکس می 
تواند تعبیری شخصی نسبت به این دیالوگ 
داشته باشــد. وقتی یک دیالوگ باعث فکر 

شود یعنی دیالوگ خوبی است.
با تمام این اوصاف از آنجا که یک فیلم برای 
مخاطب ســاخته می شــود و فیلــم بدون 
مخاطب مثل جاده ای بی مســافر است که 
انتهایش به جایی ختم نمی شود این فیلم را 
می توان از نوع فیلم هایی دانست که با تمام 
ضعف های فنی اش بدون تماشاگر نخواهد 
مانــد و ویژگیهــای لازم برای کشــاندن 

آگهی مفقودیمخاطب به سینما را دارد.
برگ سبز وسند مالکیت سواری پراید جی ال ایکس آی مدل 
۱۳۸۷رنگ بژ متالیک به شماره موتور۲۷۲۰۱۰۶وشاسی 
S۱۴۱۲۲۸۷۸۹۳۴۴وشهربانی ایران ۶۴_۱5۸ب۳۴به 
مالکیت علی بهزادی مقدم مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
یزد

آگهی فراخوان
 تجدید مزایده  عمومی 

روابط عمومي  و امور بین الملل شهرداري

شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نسبت به فروش چوب مازاد حاصل از هرس درختان, از طریق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد شرایط در قالب قرارداد فروش اقدام نماید . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می آید مطابق جدول زمانبندي 
ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است مزایده  گران در صورت عدم عضویت 

قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. 

مبلغ پایه کارشناسی  به ازا مدت قراردادشماره فراخوانموضوع پروژه
هر کیلوگرم چوب ) ریال (

تناژ تقریبی ماهیانه
) کیلوگرم(

مبلغ تضمین شرکت 
در فراخوان

3۰۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ تن ۱3۵/۰۰۰/یک  سال۱۰۰۱۰۰۵۷۰۱۰۰۰۰۱۱فروش چوب مازاد حاصل از هرس درختان

شناسه آگهی: 1466186

نوبت اول

توضیحات: 
تاریخ فروش اسناد: كلیه متقاضیان میتوانندحداكثر تا ساعت 15 روز دوشنبه 
مورخه 1401/12/22  از طریق  مراجعه به سامانه الکترونیکی دولت ) ستاد 

( اسناد  فراخوان را دریافت نمایند.
مهلت تحویل پاکت )ارائه اسناد فیزیکی پاکت  الف  الزامی است(: تا ساعت 
15روز شنبه  مورخه 1402/01/05   از طریق بارگذاری در سامانه الکترونیک 

دولت 
مورخ  یکشنبه   روز  ده  ساعت10/  راس  پیشنهادها:  بازگشایي  تاریخ 

 1402/01/06
مكان بازگشایي: شهرداري مركزي بوشهرروبروي میدان شهرداري.

سایر جزئیات و شرایط در اسناد فراخوان درج شده است.
حضور نمایندگان شركتها با در دست داشتن معرفي نامه كتبي در جلسه 

مزایده آزاد است.
آدرس: به  بوشهر  شهرداري  رساني  اطلاع  شبكه  در  آگهي  متن   ضمناً 

www.Bushehr.ir درج گردیده است.
 در صورتیكه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده 

آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
شهرداري در رد یا قبول هر یك از پیشنهادها مختار است.

هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برندگان فراخوان  میباشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/12/14 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/12/21
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پاشازاده:
 استقلال مقابل نساجی بدشانس بود

پیشکسوت اســتقلال گفت: آبی پوشــان نمایش مقتدرانه ای مقابل 
نساجی داشــتند، این نوع فوتبال رضایت همه را به همراه دارد و تمام 

استقلالی ها از تماشای بازی این تیم لذت بردند.
مهدی پاشازاده با اشاره به تساوی استقلال مقابل نساجی مازندران در 
هفته بیست و کم لیگ برتر ایران اظهار داشــت: استقلال در روزی که 
می توانست و شایستگی آن را داشت که سه امتیاز کامل بازی با نساجی 

را به نام خود ثبت کند برابر حریف خود به تساوی رسید.
وی افزود: شــاگردان ریکاردو ســاپینتو فرصت های زیــادی را برای 
گلزنی در این مســابقه بر روی دروازه حریف خلــق کردند اما فقط یک 
بار توانستند به گل برســند، به طور حتم اگر فرصت هایش را تبدیل به 
گل می کرد پیروزی پر گلی برای آبی پوشــان ثبت می شد.پیشکسوت 
استقلال خاطرنشان کرد:استقلال نمایش مقتدرانه ای مقابل نساجی 
مازندران و در خانه حریف داشت، این نوع فوتبال استقلال رضایت همه 

را به همراه دارد و تمام استقلالی ها از تماشای بازی این تیم لذت بردند.
پاشازاده تصریح کرد: استقلال با این نوع بازی کردن شانس زیادی برای 
قهرمانی در لیگ برتر دارد و به طور حتم اگر بتواند گل گهر سیرجان را 

در تهران شکست دهد بیش از گذشته به قهرمانی امیدوار می شود.
وی تاکید کرد: استقلال در چند هفته اخیر به تکامل رسیده است، این 
تیم در فاز هجومی بهترین شرایط را دارد و خلق فرصت های گلزنی زیاد 
در هر مســابقه حکایت از این دارد، آبی ها در تمرینات وقت زیادی را به 

این بخش اختصاص داده اند.
بازیکن اسبق اســتقلال در پایان گفت: من امیدوارم با کمک مسولان 
ورزش و دولت بدهی استقلال به اســتراماچونی که مربوط به سال های 
گذشته است پرداخت شود، اینکه در سال های گذشته بدهی پرداخت 
نشــد تا کار به اینجا بکشــد موضوعی اســت که باید از سوی نهادهای 

مربوطه مورد کاوش قرار گیرد.

ومیت دو سپاهانی در آستانه بازی  خطر محر
 با پرسپولیس

 دو بازیکن تیم فوتبال ســپاهان ممکن اســت بازی با پرسپولیس را از 
دســت بدهند. در یکی از حســاس ترین دیدارهای هفته بیست و دوم 
لیگ برتر فوتبال، تیم فوتبال سپاهان از ســاعت ۱۸  امروز یکشنبه در 

ورزشگاه نقش جهان به مصاف هوادار خواهد رفت.
شاگردان ژوزه مورایس برای مســتحکم تر کردن جایگاه خود در صدر 

جدول نیاز مبرمی به کسب سه امتیاز این دیدار دارند.

ین در حالی اســت که این جدال از جهات دیگری هم برای زردپوشان 
اصفهانی حائز اهمیت اســت چرا که جدال پیش از دیدار با پرسپولیس 
محسوب می شود و شــاگردان مورایس دنبال این هســتند تا با کسب 

امتیاز از این دیدار با روحیه خوبی مقابل پرسپولیس قرار بگیرند.
در آســتانه این دیدار حساس دو بازیکن ســپاهان در خطر محرومیت 

قرار دارند.
یاسین ســلمانی و میلاد زکی پور دو اخطاره های سپاهان هستند و در 
صورت دریافت کارت زرد از داور بازی با هوادار، تقابل با پرسپولیس را از 

دست خواهند داد.

حدادی و عزم جدی برای بازگشت به بسکتبال
کاپیتان تیم ملی بســکتبال ایران کار با وزنه را آغــاز کرد تا عزم جدی 

خود را برای بازگشت به میادین نشان دهد.
 حامد حدادی کاپیتان تیم ملی بســکتبال کشورمان که در لیگ چین 
مصدوم شــده و دو بازی پایانی ایران در پنجره ششم و پایانی ایران را از 
دست داده بود پس از انجام عمل جراحی، کار با وزنه را آغاز کرد تا نشان 

دهد عزم جدی برای بازگشت به میدان دارد.
این ملی پوش کشــورمان در روزهای گذشــته تمرینات بــا وزنه را در 

دستور کار قرار داده تا خود را به مسابقات جام جهانی بسکتبال برساند.
جام جهانی ۲۰۲۳ بســکتبال شــهریورماه ســال آینده بــه میزبانی 

مشترک سه کشور ژاپن، فیلیپین و اندونزی برگزار می شود.

چه کسانی به نفت آبادان خیانت کردند؟
کاپیتان سابق تیم فوتبال نفت آبادان می گوید شرایط فعلی نفت که در 
خطر سقوط قرار دارد، نتیجه حضور افرادی در باشگاه است که فقط به 

دنبال پست و مقام بودند.
عباس مرداســی در خصــوص وضعیت نفــت آبــادان در قعر جدول 
رده بندی و احتمال ســقوط این تیم اظهار کرد: متأسفانه نفت شرایط 
بســیار بدی دارد و این وضعیت نتیجه حضور آدم های اشــتباهی در 
باشــگاه اســت. افرادی که کاربلد نبودند و فقط به دنبال پست و مقام 
بودند و متأسفانه ضرر این موضوع را مردم و هوادارن نفت آبادان دیدند.

وی ادامه داد: با چنین انتخاب هایی تیم ریشــه دار نفت آبادان نابود شد 
و واقعاً اکنــون همه هواداران ناراحت و دلگیر هســتند. اصلًا نمی توانم 
اقداماتی که در باشگاه نفت آبادان در این سال ها رخ داده است را درک 
کنم و هر چه بگوییم فایده ای ندارد زیرا سال های پیش و ابتدای همین 
فصل هشــدار داده بودیم که اگر به این وضعیت رسیدگی نشود نفت از 

گزینه های سقوط خواهد بود اما متأسفانه توجهی نشد.
این بازیکن ســابق تیم فوتبال نفت آبادان خاطرنشــان کرد: مشکلات 
نفت آبادان برای دیروز و امروز نیســت و سال ها اســت که این باشگاه 
با مشــکلات فراوانی مواجه بوده اســت و همه مردم به خوبی می دانند 
که مشــکلات نفت آبادان چه بوده اســت. متأســفانه در این مســیر 
بی توجهی هایی به نفت آبادان صورت گرفــت و مهم تر از همه، این تیم 
اســیر انتخاب های اشتباه شــد و البته من پیش از این هم گفته بودم تا 
بودجه مناسب نباشد هیچ مدیری نمی تواند در این باشگاه کار خاصی 
انجام دهد. مشــکل اصلی بودجه اســت، جایی که باید به موقع پول به 
باشگاه تزریق می شــد.وی افزود: من همان روز اول هم گفتم در چنین 
شــرایطی مدیری که نمی تواند کار کند نباید مدیرعاملی باشگاه نفت 
آبادان را بپذیرد و معتقدم کســی که شــرایط را می داند و مسئولیت را 
می پذیرد و بعد بگوید نمی توانم کاری کنیم، در واقع خیانت اصلی را او 
انجام داده است اما متأسفانه برخی در نفت آبادان به دنبال پست و مقام 
بودند، به صورتی که هم وقت باشگاه را گرفتند و هم وقت را از بین بردند 
زیرا نمی توانستند شرایط باشــگاه را به صورتی بهبود ببخشند که تیم 
اکنون در چنین وضعیتی نباشد.مرداسی تأکید کرد: مشکل اصلی نفت 
آبادان بودجه اســت و چرا این بودجه باید به تهران برود و پس از تأیید 
در آنجا به باشگاه نفت تزریق شود؟ مسئولان آبادان باید از این داستان 
شرم کنند که کمبود بودجه بلایی ســر نفت آبادان آورده است که باید 
فقط دعا کنیم که تیم های دیگر به چه صورتی نتیجه بگیرند که صنعت 
نفت بتواند در لیگ برتر بماند. در حــال حاضر هم دیگر نمی توان کاری 

برای نفت آبادان انجام داد و تنها می توان دعا کرد و منتظر معجزه بود.

میدان

 مجمع انتخاباتی ریاست فدراســیون هاکی درحالی 
صبح فــردا برگــزار خواهد شــد که با وجــود ادعای 
مسئولان فدراسیون هاکی مبنی بر اعلام نشدن تایید 
صلاحیت ها به صورت رسمی اما وزارت نشین ها تاکید 
دارند اســامی کاندیداهای تایید صلاحیت شــده روز 

چهارشنبه به این فدراسیون اعلام شده است.
 آرش فرهادیــان مدیــرکل دفتــر امــور مشــترک 
فدراســیون های ورزشــی وزارت ورزش و جوانان در 
گفت وگو با ایرنا در واکنش به تاخیر در اعلام اســامی 
کاندیداهای تایید صلاحیت شده برخی فدراسیون ها 
از جمله هندبــال و هاکی جهت حضــور در انتخابات 
فدراســیون ها گفت: تاییــد صلاحیت هــا در حوزه 
اختیارات وزارت ورزش و جوانان نیســت. آن چه به ما 
مربوط می شود، برگزاری انتخابات مطابق با اساسنامه 
است. از ۱۲۰ روز قبل که فرآیند انتخابات آغاز می شود 

تا برگزاری مجمع، تمــام فرآیند انتخابات را 
براساس اسناســنامه و دســتورالعمل های 
موجــود انجام می دهیــم. نهادهای نظارتی 
در هر زمانی از ایــن فرآیند، ایــن اختیار را 
دارند که در خصوص وضعیــت حضور افراد 
در انتخابات اظهار نظر کنند و ما نمی توانیم 
در نظر نهادهای نظارتی تاثیر داشته باشیم. 

این نهادها نظارت خود را متفــاوت با آن چه فرایند کار 
ماست ابراز می کنند.

وی افزود: نهادهای نظارتی به عنوان نهاد بالادستی که 
بخش اســتعلام کاندیدهای را برعهده دارند، هر زمان 
که نظری اعلام کند، ما موظف به عمل هســتیم. این 
درحالی اســت که ما در بازه زمانی که ملزم به معرفی و 
اعلام اسامی به نهادهای نظارتی بودیم، به وظیفه خود 

عمل کرده ایم.

فرهادیــان در واکنش به وقایــع و نیز اعلام 
نشدن اســامی کاندیداهای تایید صلاحیت 
شــده فدراســیون هاکی تا ظهر امروز )۱۳ 
اســفندماه(، آن هم درحالی که قرار اســت 
مجمع انتخاباتی این فدراســیون فردا)۱۴ 
اســفندماه( برگزار شــود، گفت: اســامی 
کاندیداهــای تایید صلاحیت شــده هاکی 
را روز چهارشــنبه به این فدراســیون اعلام کرده ایم 
و ســه کاندیدای متقاضــی حضــور در انتخابات این 
فدراسیون)بهرام قدیمی، حســن اباذری و حمیدرضا 

بخارایی( تایید صلاحیت  شده اند.
لازم به ذکر اســت که بــا برگزاری مجمــع انتخاباتی 
فدراســیون هاکی، ۵ مجمع انتخاباتــی دیگر تا پایان 

سال توسط وزارت ورزش و جوانان برگزار خواهد شد.
مجمع انتخاباتی فدراسیون وزنه برداری)۱۵ اسفند(، 

کاراته)۱۶ اسفند(، جودو)۲۲ اسفند(، ناشنوایان)۲۳ 
اســفند( و ژیمناســتیک)۲۴ اســفند( درحالــی تا 
پایــان ســال ۱۴۰۱ برگــزار خواهد شــد و وزارت 
ورزش و جوانــان و به ویــژه اداره کل امور مشــترک 
فدراسیون های ورزشی تلاش مضاعفی به کار بستند 
که در این شــرایط ویژه، کلیه مجامــع انتخاباتی که 
تاریخ برگزاری آن ها مشخص شده بود، در زمان مقرر 

برگزار شود. 
آن هم در شــرایطی کــه ورزش ایران ســال آینده، 
روزهای حســاس و شــلوغی به دلیل در پیش بودن 
بازی های آسیایی و رقابت های کسب سهمیه المپیک 
در پیــش دارد و قطعا برگــزاری مجامــع انتخاباتی 
در زمــان مقرر، کمــک بزرگــی به تعییــن تکلیف 
فدراســیون ها برای حضوری موفــق در رویدادهای 

حساس خواهد کرد.

»آرتم زیوبا« مهاجم ســابق تیم ملی فوتبال روســیه 
گفت: اگر برای بــازی تدارکاتی با ایــران به تیم ملی 

دعوت بشوم با کمال میل به تهران می روم!
تیم های ملــی فوتبال ایــران و روســیه در دیداری 
تدارکاتی روز سوم فروردین در ورزشگاه آزادی تهران 
به مصاف هم خواهند رفت. روســیه که با تصمیم فیفا 
و یوفا و پــس از حمله نظامی به اوکرایــن از حضور در 
مســابقات بین المللی محروم شده اســت، به دیدار با 
ایران به چشم یک محک جدی و شــانس بزرگ نگاه 
می کند.روس هــا پیش از این حضــور در جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر را هــم به خاطر محرومیت از ســوی فیفا 

از دســت دادند و در ماه های گذشــته تنها 
چند بازی تدارکاتی ضعیف با کشــورهای 
ازبکستان، تاجیکستان و قرقیزستان انجام 
دادند.»والری کارپین« ســرمربی روســیه 
از اینکه تیمش شــرایط ایده آلی برای آماده 
ســازی ندارد گلایه کرده اســت امــا بازی 
با ایران و ســپس عراق می تواند بخشــی از 

مشــکلات روس ها را در فیفادی فروردین ماه برطرف 
کند.هنوز مشــخص نیســت کارپین چه کسانی را به 
اردوی بعدی تیم ملی روســیه دعــوت می کند اما در 
روزهای گذشــته چالشــی برای دعوت از آرتم زیوبا 

مهاجم سابق تیم ملی روسیه و باشگاه زنیت 
شکل گرفته است.

کارپین قصد ندارد زیوبا را به تیم ملی دعوت 
کند. ظاهراً بین این دو در سال های گذشته و 
در تیم های دیگر درگیری های لفظی صورت 
گرفته بود و کارپین از کاپیتان سابق روسیه 
دلخور است.البته دوری زیوبا از شرایط ایده 
آل پس از جدایی از زنیت هم مزید بر علت اســت. این 
مهاجم که با سردار آزمون در تیم زنیت تشکیل دهنده 
یک خط حمله زهردار و خطرناک بود، پس از زنیت به 
تیم آرسنال توندلا روسیه و ســپس آدانا ترکیه رفت 

و از مسیر آمادگی دور شــد.زیوبا این فصل مجدداً به 
روسیه بازگشت و برای لوکوموتیو مسکو بازی می کند 
به این امید که بتواند بار دیگر پیراهن تیم ملی روسیه 
را بر تن کند. این چیزی اســت که زیوبا در گفتگوهای 

خود با رسانه های روسی بر آن تاکید کرده است.
این مهاجم در مصاحبــه اخیر خود هــم به صراحت 
بر علاقه اش برای بازگشــت به تیم ملی اشــاره کرد و 
گفت: اگر آنها تماس بگیرند و مرا بــرای بازی با ایران 
دعــوت کنند، با کمــال میل به تهــران خواهم رفت. 
اگر با بنگلادش هم بازی داشــتیم همینطور بود. من 

می خواهم دوباره سرود کشورم را بخوانم.

هاکی

فوتبال

خریدار   مربی تیم فوتبال پرســپولیس 
گفت: به کار خودمان و همچنین بازیکنان 
ایمان داریم و تا موفقیــت و تکمیل کارمان 

که قهرمانی است، پیش خواهیم رفت.
تیم فوتبــال پرســپولیس در ایــن فصل 
روزهای پر فراز و نشــیب زیادی را پشت سر 
گذاشت. سرخپوشان در روزهای نه چندان 
دور مقتدرانه و با اختلاف ۶ امتیاز نســبت 
به تیم دوم صدرنشــین بودنــد اما عملکرد 
پرنوسان این تیم موجب شــد سپاهان این 
اختلاف امتیــاز را جبران کنــد و صدر را از 

پرسپولیس بگیرد.
حالا اما روزهای خــوب با دو بــرد متوالی 
مقابل ســپاهان و نفت مسجدســلیمان به 
اردوی پرسپولیس بازگشته و سرخپوشان 
با انگیــزه مضاعفی کار را پیــش می برند تا 
ضمن جبران اختلاف یــک امتیازی با تیم 
اول جدول، صدر را از زردپوشــان اصفهانی 

پس بگیرند.
اوسمار لوس ویرا دســتیار اول برزیلی تیم 
فوتبال پرسپولیس در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا در مورد مسائل مختلفی مانند شرایط 
این روزهای تیم، دو برد پر گل اخیر، رقابت 
برای قهرمانــی و ... صحبت هایی انجام داد 

که در زیر می خوانید.

 بعــد از چند بازی ناکامــی، دوباره 
پرســپولیس اوج گرفتــه و به تیمی 
تبدیل شده که هواداران از آن انتظار 

دارند.
ما می دانیم که در چند بــازی نتایج آنطور 
که باید، رقم نخورد، اما بــه کاری که انجام 
می دهیم و همچنیــن بازیکنان مان اعتقاد، 
ایمان و اعتمــاد داریم. تمــام وقت مان را 
صرف این می کنیم تا کیفیــت فنی تیم را 

بالا ببریم و نتایج خوبــی رقم بزنیم. چیزی 
که هواداران از ما می خواهند.

 خط حمله پرسپولیس پیش از این با 
ضعف گلزنی مواجه بود اما در دو بازی 
گذشته توانست هفت گل بزند. چگونه 

توانستید این ضعف را جبران کنید؟
ما سعی کردیم تا شــرایط را به نحوی رقم 
بزنیم که پرسپولیس در خلق موقعیت های 
گلزنی خوب عمل کند. بعضــی وقت ها اما 
خوب تمام می شود و برخی اوقات هم توپ 
تبدیل به گل نمی شود. بازیکنان تاثیرگذار 
ما به هم دوباره به روزها و شرایط بازی های 
خوبشــان بازگشــته اند و این روند را ادامه 

خواهیم داد.

  به لئاندرو پریرا برسیم. او به عنوان 
جایگزین لوکادیا به تیم اضافه شــد و 
انتظارات از چنیــن بازیکنی طبیعتا 
بالاست اما هنوز گلی به ثمر نرسانده. 

آیا او می تواند در این امر موفق شود؟
قطعا. او بازیکن خوبی اســت و در بازی های 

اخیر هم تاثیرگذار واقع شده است.
 به طــور حتم بــه زودی پایش بــه گلزنی 
باز خواهد شــد. لئاندرو هــم روی هوا و هم 
روی زمین بازیکــن تاثیرگذاری اســت و 
به اصطــلاح تمام کننده خوبی اســت. او به 
خوبی با ســایر بازیکنان هماهنگ شــده و 
ارتباط خوبی پیدا کرده است و به طور حتم 
در بازی های آینده شــرایط برای او بهتر هم 

خواهد شد.

 ایــن روزها رقابت بــرای قهرمانی 
به اوج خود رســیده. آیا پرسپولیس 
می تواند این راه را با موفقیت پشت سر 

بگذارد؟
قطعا می توانیم دوباره قهرمان شویم. هنوز 
۹ مســابقه تا پایان لیگ باقی مانده اســت. 
رقابت بــرای قهرمانی متعادل اســت و ما 
باید تمرکزمــان را روی حفظ روند خوبمان 

بگذاریم تا جام را به خانه بازگردانیم.

 الان می شــود گفت که پرسپولیس 
روی پیچ خطرنــاک راه قهرمانی قرار 
دارد چراکه در بازی هــای آینده باید 
مقابل تراکتور و ســپاهان و پس از آن 
ملوان قرار بگیرد آیا از این راه می تواند 

سالم عبور کند؟
این مســابقات واقعــا بازی های ســختی 
هســتند اما ما هم از قدرت خودمان آگاهی 
داریم و می دانســتیم که چگونه بازی کنیم 
تا موفق شــویم. ما ابتدا باید نظم تاکتیکی 
را ادامه دهیــم و تمرکزمــان را روی حفظ 
این روند خــوب بگذاریم. این مهم اســت 
که بازی های زیبا ارائه دهیــم و در تکمیل 
آن، نتایج خوبی کســب کنیم و این راه را با 

قهرمانی به پایان برسانیم.

 به عنوان یک مربی بین المللی، شما 
با مربیان زیادی کار کردید؛ همکاری با 

یحیی گل محمدی را چطور می بینید؟
یحیی مربی بی نظیر و با دانشــی اســت و 
شخصیت حیرت انگیز و فوق العاده ای دارد. 
او ســرمربی اســت و می داند که چگونه از 
بازیکنانش و همچنین کادر فنی اش بهترین 
استفاده را داشــته باشــد تا در نهایت تیم 
موفق شود. از کارکردن با چنین شخصیتی 

واقعا خوشحالم.

 ژوزه مورایس ســرمربی سپاهان 
چندی پیش مصاحبه انجام داد و گفت 
که بازیکنان ایرانی فوق العاده هستند. 
کار کردن با بازیکنــان ایرانی چگونه 

است؟
بســیار  ویژگی هــای  ایــران  فوتبــال 
شــگفت انگیزی دارد. بازی هــا مانند دوئل 
می ماند و رقابت ها جذاب اســت. بازیکنان 
نیز تکنیکی و تشنه رقابت هستند. بازی ها 
ســریع، قوی و فیزیکی اســت. من معتقد 
هســتم اکر شــرایط زمین ها بهتر شــود، 
بازیکنــان ایرانی هــم پیشــرفت زیادی 

خواهند کرد.

فرهادیان: تایید صلاحیت کاندیداهای هاکی چهارشنبه به فدراسیون اعلام شد

وسیه برای دیدار با ایران چالش بزرگ سرمربی ر

با کشتن وقت برای انتخاب سرمربی مخالفم

ویز مظلومی به هیأت رئیسه فدراسیون؛چرا نظر فنی می دهند؟ حمله پر
ایمان گودرزی  پیشکســوت اســتقلال 
معتقد اســت که در انتخاب ســرمربی تیم 

ملی یک ساعت هم نباید تعلل کرد.
پرویز مظلومی، عضو هیأت مدیره باشــگاه 
اســتقلال که ســابق عضــو کمیتــه فنی 
فدراسیون فوتبال هم بود، معتقد است تیم 
ملی باید هر چه زودتر ســر و سامان بگیرد 
و مسئولان فدراســیون فوتبال بدون فوت 
وقت ســرمربی جدیــد را انتخــاب کنند. 
مظلومــی تأخیر در انتخاب ســرمربی تیم 

ملی را مخاطره آمیز می داند.

آقای مظلومی تیم ملی هنوز سرمربی 
خود را نشناخته و هر روز خبرهای ضد 
و نقیض بسیاری از فدراسیون فوتبال 
بابت انتخاب سرمربی جدید به گوش 

می رسد. چه باید کرد؟
یک ساعت تأخیر هم زیاد است. فدراسیون 
فوتبال باید به ســرعت ســرمربی تیم ملی 
را انتخــاب می کرد. این همــه تأخیر جایز 

نیســت. باید زودتر جمع بندی می کردند 
و ســرمربی تیم ملی را بعــد از جام جهانی 
انتخــاب می کردند. تیم های آســیایی کار 
خود را خیلــی زود آغاز کرده انــد. ما زمان 
کمی تا شــروع جام ملت های آسیا داریم و 

باید بدانیم چه کسی سرمربی ما است.

 در روزهای گذشــته فدراســیون 
فوتبال پیرامون این موضوع جلساتی 
داشته و هیأت رئیسه طبق اخبار تأیید 
نشده رأی به انتخاب مربی ایرانی داده 
است. البته چند روز قبل تاج گفته بود 

سرمربی تیم ملی باید خارجی باشد.
من بــه طور کلــی مخالف این هســتم که 
اعضای هیأت رئیســه نظر فنــی بدهند و 
سرمربی تیم ملی را انتخاب کنند. کار هیأت 
رئیسه چیز دیگری است و انتخاب سرمربی 
تیم ملی باید به عهده افرادی باشد که تجربه 
فنی داشته باشند. از کمیته فنی فدراسیون 
فوتبال هــم چیزی باقــی نمانــده و ما که 

عضو آن بودیم هــم در موضوع مهم انتخاب 
ســرمربی تیم ملی نطری ندادیم. این رویه 

درست نیست. 
کار باید به دســت کاردان ســپرده شــود 
و اعضای کمیته فنــی بایــد پیرامون این 

موضوع تصمیم گیری کنند.

 با مربی ایرانی موافقید یا خارجی؟
من با کشتن وقت مخالفم که متأسفانه این 
اتفاق رخ داده است. در میان مربیان ایرانی 
گزینه های خوبی داریم. گزینه های باتجربه 
کم نیستند. به هرحال قرار است درباره این 
موضوع تصمیم گیری نهایی شود. امیدوارم 
بهترین تصمیم ممکن اتخاذ شود تا بیش از 

این لطمه نخوریم.

 استقلال هم در هفته های اخیر روند 
رو به رشدی داشــته است. وضعیت 
این تیــم را در بازی های آینده چطور 

ارزیابی می کنید؟

همان طــور که گفتیــد اســتقلال روند رو 
به رشدی داشــته و شــرایط مطلوب پیش 
می رود. حق مان بود مقابل نســاجی هم به ۳ 
امتیاز برسیم اما اتفاقاتی در جریان بازی رقم 
خورد که در نهایت به تســاوی رسیدیم. اگر 

گل گهر را ببریم شرایط تیمی ما دوباره بهبود 
پیدا خواهد کرد. ما در ۵ هفته اخیر ۱۳ امتیاز 
کسب کردیم که میانگین قابل توجهی است. 
باید این روند ادامه پیدا کند و مهم است که ما 

تیم های مدعی را هم شکست دهیم.



اصفهان-مریم مومنی مدیرکل کمیته 
امداد اســتان اصفهان از رشد ســه برابری 
اعتبارات اشتغال توسط کمیته امداد استان 

اصفهان در سال جاری خبرداد.
کریــم زارع در نشســت خبــری بــا 
خبرنــگاران گفــت: علی رغــم همــه 
مشــکلات اقتصــادی در کشــور، کمک 
های مردمی بــه کمیته امداد بیش از ۴۰ 
درصد افزایش داشته اســت که نشان از 
اعتماد و دغدغه مندی شــهروندان برای 

کمک به نیازمندان است.
وی با بیان اینکه کمیتــه امداد به عنوان 
یک نهاد حمایتی است، بیان داشت: اگر 
نقطه قوتی در عملکرد این سازمان است 
ناشــی از اتــکاء آن به توان و مشــارکت 
مردمی در گره گشــایی از کار مددجویان 

و نیازمندان می باشد.
زارع با اشــاره بــه اینکه کمیتــه امداد 
در دو ســطح به افــراد نیازمنــد خدمت 
رســانی می کنــد، افزود: در ســطح اول 
رفع نیازهای ضــروری خانواده ها و رفع 
نیازهــای معیشــتی مددجویان اســت.

همچنیــن در ســطح دوم کــه دغدغه 
اصلی و سیاســت مــا در کمیته اســت، 
توانمندســازی خانواده هایی اســت که 
به هر علت درگیر مشــکلات شده و لازم 
اســت که دوباره احیا و به چرخه زندگی 

معمولی بازگردند.

وی با اشــاره بــه اینکــه کمیتــه امداد 
دارای بیــش از ۱۲۰ ســرفصل خدمت 
اســت، گفت: در سطح معیشــتی و رفع 
نیازهای حمایتی، مســتمری به صورت 
حداقلی برای رفع نیازهــای ضروری به 
خانواده های تحت پوشــش پرداخت می 

گردد. 
زارع ادامــه داد: همچنیــن خدماتــی 
در حــوزه بهداشــت و درمان، مســکن 
و اجاره و رهــن، تأمین لــوازم ضروری 
بــرای خانواده ها، تأمیــن جهیزیه برای 
نوعروســان خانواده های کمیته امداد و 
ارائه خدمــات حقوقــی و پرداخت انواع 
وام های قرض  الحســنه بــه مددجویان 

تحت حمایت ارائه می شود. 
وی در ارتبــاط با اشــتغال  خانواده های 
تحــت حمایــت کمیتــه امــداد گفت: 
مؤثرتریــن  از  یکــی  درحال حاضــر 
دستگاه ها در حوزه اشتغال افراد به ویژه 
اشــتغال های خرد و خانگی در کشــور 
کمیته امداد اســت که حدود ۴۰ درصد 

از مشاغل را در کشور ایجاد می کند.
زارع با بیان اینکه در ســال جاری با رشد 
ســه برابری اعتبارات بــا مجموع هزار و 
7۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای اشــتغال 
روبه رو بودیم ، گفت: با تلاش های انجام 
شــده بیش از ۹۲ درصد از اهداف در این 
زمینه محقق شــده و بیــش از ۲۵ هزار 

فرصت شــغلی در ســامانه های مربوطه 
ثبت شده است.

مدیــرکل کمیته امداد اســتان اصفهان 
بیــان داشــت: در مجموع بیــش از ۴۰ 
هــزار دانش آمــوز و بیش از ســه هزار 
دانشــجوی تحت پوشــش کمیته امداد 
در اســتان داریم و همچنین ۵۰۰ نخبه 
در زمینه های علمــی، فرهنگی، قرآنی و 

ورزشی داریم.
اهدای ۲۵۰۰ سری جهیزیه به 

خانواده های تحت پوشش کمیته 
امداد در اصفهان

زارع بــه ســایر اقدامات صــورت گرفته 
کمیتــه امــداد اشــاره کــرد و گفــت: 
تاکنون حدود ۲۵۰۰ ســری جهیزیه به 
نوعروســان خانواده های تحت پوشــش 
کمیته اهدا شــده اســت و هیچ خانواده 
پشــت نوبتی نیز برای دریافــت جهیزیه  

در استان  نداریم.
وی در خصوص تسهیلات به مددجویان 
بیان کــرد: در حــال حاضــر۱۲۰ هزار 
خانواده تحت پوشــش کمیتــه امداد در 
اســتان هستند که در راســتای کمک به 
تأمین هزینه هــای اجاره مددجویان طی 
ســال جاری ۱۶ هــزار و ۶۰۰ فقره وام 
به ارزش بیــش از ۲۴۰ میلیــارد تومان 
به خانواده های تحت پوشــش پرداخت 

شده است.

مدیــرکل کمیته امداد اســتان اصفهان 
گفت:همزمان با سراســر کشور در آئین 
واگــذاری واحدهای مســکونی در هفته 
آینده 7۰۰ واحد مســکونی در اســتان 
اصفهان به خانواده هــای نیازمند تحویل 

داده می شود.
زارع با بیان اینکــه بیش از ۶هــزار بیمار 
صعب العــلاج تحت پوشــش کمیته امداد 
اســتان اصفهان هســتند، بیان داشت: در 
سال جاری در قالب فرانشیز به بیش از 7۰ 
هزار نفر بــا اعتباری بالغ بــر ۶۲ میلیارد و 

7۰۰ میلیون تومان پرداخت شده است.
این مقــام مســئول در خصــوص تأمین 
تجهیزات پزشــکی افزود: بیــش از ۵ هزار 
قلم مانند واکر و ویلچر با اعتبار بالغ بر پنج 
میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان، تهیه شده و 

به خانواده ها تحویل داده شده است. 

وی در خصوص طرح اکــرام ایتام گفت 
: بیش از ۱۰۲ هــزار  حامی در اســتان 
داریم که حدود ۳۰ هــزار فرزند نیازمند 
را همراهــی و مســاعدت مــی کننــد و 
همچنین بیــش از ۵۱۰ مرکز نیکوکاری 
در سطح اســتان اصفهان برای کمک به 
نیازمندانی که خود این مراکز شناســایی 

می کنند، فعالیت می کنند.
مدیرکل کمیته امداد اســتان اصفهان با 
اشاره به برگزاری جشــن نیکوکاری در 
راســتای ترویج فرهنگ خیر و احســان 
در اســتان ،گفت: روز چهاردهم اســفند 
همزمان بــا ســالگرد تأســیس کمیته 
امــداد، زنــگ نیکــوکاری در مدارس 
سطح اســتان نواخته می شود و هجدهم 
اســفندماه نیز در ســطح شــهراصفهان 

پایگاه های نیکوکاری برپا می شود.

بوشــهر -رضا حیدری معاون وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گفت: در ســال جاری تا پایان بهمن 
ماه نزدیک به ۱۲ میلیارد تومان آگهی در اســتان 

بوشهر توزیع شده است.
 نشســت اصحاب رسانه استان بوشــهر با معاون امور 
مطبوعاتی و رســانه وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
استان بوشــهر با حضور مدیرکل، معاونین مدیرکل، 
مدیر حراست، مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و اصحاب رسانه اســتان بوشهر در 

سالن کنفرانس این اداره  کل برگزار شد.
معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی در این نشســت بیان کرد: چیزی 
به نــام انحــلال خبرگزاری ها وجود نــدارد و تنها 
ساماندهی آنها در دســتور کار قرار گرفته که عمده 
هدف آن نیز ایجــاد رســانه های بزرگ تری برای 
نقش آفرینی در جنگ رســانه ای ایجاد شــده علیه 

جمهوری اسلامی است.
فرشــاد مهدی پور اظهــار کرد: با ایــن حال جای 
نگرانی برای همکاران رســانه ای در خبرگزاری ها 
وجود نــدارد و تنهــا ســاماندهی و افزایش میزان 

تاثیرگذاری آنها در حال انجام است.
وی بیــان کــرد: در معاونــت مطبوعاتــی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی ســتاد توانمندسازی 
رســانه تبلیغی اســتان ها تاسیس شــده است چرا 
که در اســتان ها واحدهــا و کانون هــای تبلیغاتی 
وســیعی فعالیت دارند که فعالیت هــای مضاعفی 

نیز انجام می دهند.
معــاون امــور مطبوعاتــی و اطلاع رســانی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامــه داد: در همین 
زمینــه، برنامــه ریــزی مجــزا و مجــدد بــرای 

توانمندســازی رســانه تبلیغی اســتان ها در حال 
انجام است.

وی افــزود: در مورد شناســنامه دار کــردن اهالی 
رســانه تلاش شــده در این زمینه ســامانه ایران 
رســانه فعال شــود که بزودی پس از تسهیل شدن 
دسترســی به ســامانه یــاد شــده، رونمایی می 
شــود و همچنین ســامانه جامع رســانه نیز شمار 
خبرنــگاران بیشــتری را در پوشــش خــود قرار 

می دهد.
مهدی پور عنوان کــرد: در حمایــت از خبرنگاران 
اســتانی خبرگزاری ها نیز ســاز و کارهایی تعریف 
شــده که بــا انعقــاد تفاهمنامه مشــکل عضویت 
خبرنگاران اســتانی خبرگزاری ها در سامانه جامع 

رسانه تسهیل می شود.
وی ادامــه داد: در موضوع بیمه فعالان رســانه ای 
نیز تلاش شــده تا هماننــد موضوع هــای مالیاتی 
شــعبه  یا واحدی تخصصی برای حل مشکلات بیمه 

رسانه ها راه اندازی شود.
معــاون امــور مطبوعاتــی و اطلاع رســانی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی عنوان کرد: در ســال 
جاری تا پایان بهمــن ماه نزدیک بــه ۱۲ میلیارد 
تومان آگهی در استان بوشــهر توزیع شده که این 

رقم ها در حوزه های مختلف شفاف و آشکار است.
وی ادامــه داد: همچنین براســاس ارزیابی  صورت 
گرفته امســال میزان یارانه و آگهی ها در اســتان 
بوشــهر نســبت به ســال قبل صددرصد افزایش 

تجربه کرده است.
مهدی پور عنوان کرد: اســتان بوشــهر به فراخور 
موقعیــت راهبــردی، ژئوپلتیکــی و تمدنی خود 
شایســته توجه و نگاه ویژه تری اســت هــم از این 

حیث کــه کشــور در وضعیت جدیــد تاریخی قرار 
گرفته و هم اینکه مفاهیم بنیادین مانند اســتقلال 
کشــور در حال زیر ســوال رفتن توجــه اجانب و 

وابستگان به آنها است.
وی اضافه کرد: در ارتباط بــا رتبه بندی مطبوعات 
نیز این مهم در ســال قبل ابلاغ شــد و نزدیک یک 
ماه ارزیابی انجام شــد و به طور مجدد رســانه های 

جامانده نیز رتبه بندی آنها در حال انجام است.
مهدی پور بیان کــرد: رتبه بندی ســایت ها نیز در 
مرحله هــای پایانی قــرار دارد و امیدواریم که این 
آمار بزودی بروزرسانی شود که تاکنون یک هزار و 

۸۰۰ سایت در طرح رتبه بندی نام نویسی کردند.
معــاون امــور مطبوعاتــی و اطلاع رســانی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامه داد: در اســتان 
بوشــهر جغرافیــای مســتعد، صنایعــی بزرگ و 
پردرآمد و همچنین مردمانی با ســطح سواد، تاریخ 
و فرهنگ بالا وجــود دارد که این ســه ضلع در هر 
موقعیت جغرافیایی وجود داشــته باشــد به توسعه 
حوزه های فرهنــگ، هنر و رســانه کمک می کند و 

منجر به تقویت آن می  شود.
مهدی پــور عنوان کــرد: از این حیث امید اســت 
بتواند با تقویت ارتباط و هــم افزایی بین ضلع های 
یاد شــده به توانمندی و افزایش قابلیت رســانه ها 

کمک شود.
وی در بخش دیگــری از صحبت هــای خود اظهار 
کرد: بوشهر از نمادهای اســتقلال خواهی ایرانی ها 
است که برای آن خون و جان داد شده و این استان 
همچنین در مقطع هــای مختلفی در حراســت از 

کشور مقاومت کرده است.
معــاون امــور مطبوعاتــی و اطلاع رســانی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی افزود: برای عنوان کردن 
نماد و نشان هایی از اســتقلال خواهی ایرانیان باید 

از استان بوشهر در این عرصه به نیکی یاد شود.
وی تصریح کرد: تجربه شــش هفت ماه گذشته در 
استان بوشــهر نیز بخوبی نشــان داد که چطور بنا 
بود این به چرخه آشــوب ها متصل شود که در این 
زمینه هزینه های ســنگین و همچنیــن خبرهای 

جعلی زیادی تولید شد.

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد؛

توزیع ۱۲ میلیارد تومان آگهی در استان بوشهرطی سالجاری

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی فرمانــدار 
گالیکش گفت: آتش ســوزی کــه در عرصه های 
جنگلــی روســتاهای بش اویلــی و ترجنلــی را 
فراگرفته بود بــا تلاش نیروهــای اطفای حریق 

مهار شد.
علــی جــوان حاذق خــواه فرمانــدار گالیکش 
گفت: این آتش ســوزی بــا توجه بــه وزش باد 
شــدید دوباره اوج گرفت و به حــدود ۲۰ هکتار 
از عرصه هــای جنگلــی در مناطق ســخت گذر 

گالیکش به صورت کف سوز خسارت زد.
وی افزود: ۱۱۰ نفر از نیروهــای اطفای حریق از 
منابع طبیعــی، جوامع محلی و بســیجیان برای 
مهار آتش ســوزی در منطقه تــلاش کردند و در 
نهایت با شــروع بارندگــی خفیف صبــح امروز 

شاهد مهار حریق بودیم.
فرمانــدار گالیکــش گفت: هــم اینــک برخی 
کنده هــای کوچک در حال ســوختن اســت که 
تعدادی از تیم ها در مناطــق مختلف تمام تمرکز 
خود را بــرای خاموش کردن آنها بــه کار گرفتند 
اما دیگر حریــق فعالــی نداریم و اوضــاع تحت 

کنترل است.
مســاحت گالیکش ۸۹ هزار هکتار اســت که ۱7 
هزار هکتــار آن در محدوده پارک ملی گلســتان 
با مدیریت محیط زیســت، ۵۱ هــزار هکتار آن 
جنــگل و مرتع بــا مدیریت منابــع طبیعی و ۲۱ 
هزار هکتــار آن هم به عنوان اراضی کشــاورزی، 

روستایی و شهری در اختیار مردم است.
گلســتان بیشــترین جنگل های ســوزنی برگ 
کشور را دارد و که به واســطه کاهش بارندگی ها، 

برگ های خشــک کف این جنگل هــا مانند انبار 
باروت با کوچکترین جرقه ای شعله ور می شود.

اســتان گلســتان بــا مســاحتی در حــدود دو 
میلیون و ۱۹۲ هــزار و ۱۳۰ هکتار از شــمال با 
ترکمنستان، از شــرق با خراسان شمالی، از غرب 

با مازندران و جنوب با سمنان همسایه است.
این اســتان مــرزی دارای تنوع اقلیمــی از نیمه 
مرطــوب معتدل تا نیمه خشــک و گرم اســت و 
منابــع طبیعی متنوعی شــامل کوهســتان های 
مرتفع، دشــت هموار، مناطق پســت، شوره زار 

و دریا دارد.
اراضی زیــر پوشــش اداره کل منابــع طبیعی و 
آبخیزداری گلستان افزون بر یک میلیون و ۳۹7 
هــزار و ۲۴۴ هکتار بــوده که شــامل ۴۵۲ هزار 
هکتار جنگل، ۸۶۲ هــزار هکتار مرتع )شــمال 
اســتان(، ۲۰ هزار هکتار اراضی ساحلی و اراضی 
مســتثنیات و ۶۲ هزار و ۴۲۰ هکتار اراضی موات 

است.

شیراز-چراغی ســامانه هوشــمند کنتــرل 
خودکار تخلفات ســاکن رانندگــی مانند توقف 

غیرمجاز در شیراز رونمایی شد.
این آیین در راســتای تعامل با شرکت های دانش 
بنیان در جلســه کمیســیون هوشــمند سازی و 
فناوری اطلاعات شــورای اسلامی شــهر شیراز 

برگزار شد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری شیراز در 
حاشیه آیین رونمایی از ســامانه هوشمند کنترل 
خودکار تخلفات ســاکن، اظهار داشــت: یکی از 
اقداماتی که باید در حوزه ترافیک ســطح شــهر 
انجام شــود اســتفاده از طرح های هوشــمند و 

فناورانه است.
هادی شه دوســت شــیرازی عنوان کرد: به کمک 
شرکت های دانش بنیان و با هدف کنترل هوشمند 
و نامحســوس ترافیک بدون نیاز به حضور فیزیکی 
پلیس راهور، ســامانه هوشــمند کنترل خودکار 

تخلفات ساکن رونمایی و آغاز به کار کرد.
معــاون شــهردار شــیراز بــه خدمات ســامانه 
هوشــمند کنترل خودکار تخلفات ســاکن اشاره 
کرد و افزود: بواســطه پارک خودروهای دوبل و 
توقف در معابر ممنوع توســط راننــده خودروها 
که موجب نارضایتی شــهروندان شــده بوده این 

سامانه طراحی و رونمایی شد.
وی افزود : در اجرای این طرح استفاده حداکثری از 
توان دوربین های نظارت تصویری در سطح شهر در 
جهت مدیریت و کنترل ترافیــک صورت می گیرد 
و بــرای خودروهایی که بیش از زمان مشــخص در 
مکان های پارک ممنوع توقف داشته باشد، جریمه 

اعمال می شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری شــیراز 
با اشــاره به اینکه در ســال ۱۴۰۲ شــاهد رشد 
هوشمند ســازی در حوزه ترافیکی خواهیم بود، 
گفت: انجام اقدامات این حــوزه در کنار یکدیگر 
به روان ســازی ترافیک کمک می کند و معتقدم 
اگر در این زمینه فعالیت داشــته باشیم با هزینه 
کم از اجرای پروژه های گسترده جلوگیری شود 

و فرهنگ ترافیکی را ارتقا داد.
وی عنوان کرد: سامانه هوشــمند کنترل خودکار 
تخلفات ســاکن از نیمه اســفند مــاه ۱۴۰۱ در 

سطح شهر قابل اجرا خواهد بود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری شیراز در 
پاسخ به مهیا بودن زیر ســاخت های شهر شیراز 
برای اجرای این طرح گفت: تأمین زیر ساخت ها 
برای اجرای این طرح بر عهده شــهرداری اســت 
و در حــال حاضر امــکان اجرا و اســتفاده از این 

سامانه وجود دارد.

گلستان فارس

آتش جنگل های گالیکش مهار شد ونمایی از سامانه هوشمند توقف غیرمجاز در معابر شیراز ر

مدیرکل کمیته امداد استان  خبرداد؛
ایجاد 25  هزار فرصت شغلی با اعتبار هزار و 700 میلیارد تومان دراصفهان

مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی 
خبرداد؛

ومیه پیشرفت      ۹۸  درصدی ایستگاه باری   راه آهن ار
ارومیه-رحیــم جباردخــت   مدیــرکل راه و شهرســازی 
آذربایجان غربــی گفت: ایســتگاه باری راه آهن ارومیه پیشــرفت 

بالای ۹۸ درصدی دارد.
ســید محســن حمزه لو با اشــاره به اینکه ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از محــل منابع مالی ســفر ریاســت جمهوری در خرداد ســال 
جاری به آذربایجان غربی برای تکمیل زیرســاخت های حمل و 
نقل باری در ایســتگاه های راه آهن این اســتان تخصیص یافته 
اســت، تاکید کرد: تاکنون ۲ هــزار میلیارد ریال برای توســعه 
شــبکه حمل ونقل باری در ایســتگاه های راه آهن مرحله نخست 

جذب اعتبار را داشتیم.
وی بیــان کــرد: جهــت بهره گیــری کامــل از ظرفیت های 
ه آهن مرکز اســتان و رفــع نواقص هــا باید تزریــق منابع  را

یابد.  فزایش  ا مالی 
حمزه لو افزود: در جهت ســهولت مبادلات مــرزی باید هماهنگی 
بیشتری در راســتای راه اندازی اداره کل راه آهن آذربایجان ۲ به 
مرکزیت ارومیه انجام گیــرد که این امر تســهیل مبادلات مرزی 

بین ایران و ترکیه را فراهم می کند.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربی گفت: با توســعه بخش 
ریلی فعالیت  شــرکت های خصوصی در خصوص حمل بار و مسافر 
افزایش می یابد که این خود امر خود زمینه اشــتغال هزاران نفر را 

به صورت مستقیم و غیرمستقیم فراهم می کند.
حمزه لو اظهار کــرد: به پیش بینی کارشناســان در حوزه حمل بار 
ریلی، ســالانه می توان بیش از یک میلیون تن بــار از طریق بخش 

ریلی آذربایجان غربی صادر کرد.

افزایش چشمگیر سرقت سیم و تجهیزات برقی 
در شبکه های توزیع برق استان گیلان

رشت  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گیلان گفت: سرقت 
سیم و کابل برق یکی از مشــکلات عدیده این شرکت بوده و صنعت 
برق اســتان را در خدمت رســانی مطلوب به مشــترکین با مشکل 

مواجه ساخته است.
محمد تقی مهدیزاده از مردم درخواســت کرد، بــرای جلوگیری 
از سرقت سیم  و کابل، شبکه توزیع برق اســتان را همراهی کنند، 
چرا که قســمت اعظمی از اعتبار موجود صرف ترمیم و بازســازی 

شبکه های مسروقه می شود.
مهدیزاده خاطرنشــان کرد: بدیهی اســت اگر ایــن اعتبار حفظ 
شود قطعاً صرف بهینه ســازی شبکه و تبدیل شــبکه های سیمی 
فرسوده به کابل خودنگهدار و ســایر اقدامات فنی موثر در خدمت 

رسانی مطلوب تر به مشترکین خواهد شد.
وی اظهار کرد: سارقین شــبکه و تجهیزات برق علاوه براینکه مانع 
خدمات رسانی امن به مردم میشــوند،موجبات بروزخسارت های 
فراوان به شــرکت توزیع برق و وســایل برقی مــردم را فراهم می 

آورند.
مهدیزاده ادامه داد:حمایت مردم، کمک بــه حفظ منابعی خواهد 

بود که از طریق خود آنها تامین می شود.
وی افزود: تا زمانی کــه دســتور کارو تامین اعتبار بــرای ترمیم 
شبکه برق به ســرقت رفته انجام می شود مشــترکین در آن نقطه 
یک نصف روز و حتی بیشتر خاموشــی خواهند داشت که همه این 
مســائل زیان ها و مشــکلات زیادی را تحمیل و آثار منفی بر جای 

خواهد گذاشت.
مدیرعامــل شــرکت توزیع نیــروی برق گیــلان از مشــترکین 
درخواست کرد :هرگونه خاموشــی یا اتفاقات در حوزه شبکه برق 
را از طرق مختلــف از جمله شــماره تلفن ۱۲۱ و اپلیکیشــن برق 
من به اینشــرکت و شــماره تماس ۱۱۰ متعلق به نیروی انتظامی 
اطلاع رسانی کنند تا در اسرع وقت نســبت به رفع خاموشی اقدام 

شود.
وی تصریح کرد: نسبت به سال گذشــته بیش از ۳۰ درصد افزایش 
سرقت درسال جاری به وقوع پیوسته و درســامانه اتفاقات شرکت 

توزیع برق گیلان ثبت شده است.
رئیــس هیئت مدیره شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان گیلان 
در خاتمــه تاکید کــرد : همراهی مردم و مشــترکین بــه ویژه در 
اطلاع رســانی ســریع و به موقع این قبیل حوادث کمک شــایانی 
به پایداری شــبکه های توزیع برق و تامین رفاه هم اســتانی های 

ارجمند خواهد شد.

آغاز ثبت نام توزیع نهال رایگان میوه
 در کرمانشاه

رئیس ســازمان ســیما، منظر  کرمانشاه-حســنا فخارزاده 
و فضای ســبز شــهرداری کرمانشــاه از آغاز ثبت نام توزیع نهال 

رایگان میوه در کرمانشاه خبر داد.
کامجو غلامی اظهار کرد: با توجه به آغــاز هفته درختکاری برنامه 
ثبت نام و توزیع نهال رایگان میوه جهت همشــهریان کرمانشاهی 

در دستور کار این سازمان قرار گرفته است.
وی افزود: امســال به جهت ترویج بیشــتر فرهنگ نهال کاری در 
ســطح شــهر، شــهرداری کرمانشــاه اقدام به تهیه و توزیع نهال 
رایگان میوه و اطلاع رســانی عمومی و گســترده در این خصوص 

کرده است.
رئیــس ســازمان ســیما، منظــر و فضای ســبز شــهرداری 
یگان  کرمانشــاه تصریح کــرد: شــهروندان متقاضی نهــال را
لی ۱۵ اســفندماه  ز تاریخ ۱۱ ا ننــد همــه روزه ا میوه می توا
بــط عمومی  لی ۱۳ از طریــق تماس با واحد روا از ســاعت ۹ ا
قدام به نام نویسی  ۰۸۳ ا ســازمان به شــماره ۳۴۲۹7۰۲۸-

نهال کنند. برای دریافت 
غلامی در پایان خاطرنشــان کــرد: بعد از اتمام نام نویســی، به هر 
متقاضی ۲ نهال رایگان میوه تحویل داده می شــود، به این صورت 
که همکاران ما در ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز شــهری 
شهرداری کرمانشاه با شهروندان نام نویســی شده تماس گرفته و 
بر اساس لیســت روز، ســاعت و محل توزیع نهال به اطلاع عزیزان 

رسانده می شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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دکتر عسکری:
بانک مسکن خدمات ارزنده ای در حوزه بانکداری 

ونیکی دارد الکتر
سرپرست بانک مســکن با بیان اینکه بانک مســکن خدمات ارزنده ای 
در حوزه بانکــداری الکترونیکی ارایه می کند بــه معرفی بیش از پیش 
این خدمات به مردم تاکید کرد.به گزارش خبرنگار پایگاه خبری بانک 
مسکن  هیبنا ، جلســه تحول دیجیتال بانک مســکن با هدف بررسی 
دستاوردهای حوزه بانکداری الکترونیک این بانک با حضور دکتر علی 
عسکری سرپرست بانک مسکن، صابر عســکرپور عضو هیات مدیره و 
معاون امور مالی بانک، علی کمالی عضو هیات مدیره و مدیران ستادی 
بانک برگزار شد.طی این جلسه دستاوردهای حوزه بانکداری دیجیتال 
از جمله ســفته الکترونیکی، احــراز هویت غیر حضــوری، امکانات و 
خدمات پیشخوان مجازی بانک مســکن و ... مورد بررسی قرار گرفت.

در این جلسه دکتر عسکری خدمات الکترونیکی بانک مسکن را ارزنده 
توصیف کرد و گفت: بانک مسکن خدمات ارزنده ای در حوزه بانکداری 
الکترونیکی دارد که شهروندان به خوبی می توانند از آن استفاده کنند 
اما در این عرصه باید تــلاش کنیم تا این خدمات را بــه خوبی به مردم 
معرفی کنیم.وی افزود: مردم علاقه مند به بانک مســکن و خدمات آن 
هستند و در این راه باید ابزارهای نوینی را در اختیار آنان قرار دهیم که با 
بانک ارتباط بیشتری داشته باشــند و بتوانند خدمات بانک مسکن را با 

تجهیزات بروز و نوین دریافت کنند.
سرپرست بانک مســکن تبلیغات خدمات الکترونیکی بانک مسکن را 
بسیار مهم ارزیابی کرد و بیان داشت: بانک مسکن خدمات الکترونیکی 
بســیار قابل توجه و کارآمدی دارد کــه این خدمات بایــد به مردم به 
خوبی معرفی شــوند و قطعا مردم با توجه به علاقه مندی که به خدمات 
الکترونیکی دارند و به ســرعت با خدمات دیجیتالــی بانک ها ارتباط 

برقرار می کنند با شناخت این خدمات از آنان استفاده می کنند.
طی این جلســه علیرضــا اصغریان عضو هیــات عامل و معــاون امور 
فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مسکن ضمن معرفی دستاوردهای 
دیجیتالی این بانک خواســتار معرفــی و بازاریابی هر چه بیشــتراین 

خدمات در شعب بانک مسکن و حوزه تبلیغاتی شد.

وزمنتشر می شود اوراق قرض الحسنه امر
بانک قرض الحسنه مهر ایران ۱۴ اســفند اوراق قرض الحسنه را با نماد 
»مهریران« عرضه می کنــد و خریداران ایــن اوراق می توانند از امتیاز 

دریافت وام قرض الحسنه با کارمزد ۲ درصد بهره مند شوند.
به گــزارش روابط عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحســنه مهر 
ایران، دکتر »سید ســعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک در نشست 
خبری عرضه عمومی اوراق قرض الحســنه با نمــاد »مهریران« گفت: 
فرآیند بانکداری قرض الحسنه توسعه مناسبی داشته و پس از افزایش 
ســقف وام های افراد حقیقی و حقوقی، خلأ اوراق قرض الحسنه در بازار 

سرمایه حس می شد که خوشبختانه اکنون برطرف شده است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران خبر داد: متوسط رشد منابع 
بانک قرض الحسنه مهر ایران بیش از ۷۰ درصد اســت و روزانه ۹هزار 

فقره وام خرد توسط این بانک پرداخت می شود.
وی یادآور شــد: بانک قرض الحســنه مهر ایران  کمترین معوقات را در 
نظام بانکی دارد که این رقم در حال حاضر به ۰.۴۶ )کمتر از نیم( درصد 
رسیده اســت. ۳۰ درصد پرداخت وام های امسال نیز بدون ضامن بوده 
که بر اساس اعتبارســنجی انجام شده است.دکتر »احمدرضا کریمی« 
معاون امور اســتان های مدیرعامــل بانک قرض الحســنه مهر ایران 
نیز با بیان اینکه منابــع بانک در حال حاضر ۱۵۰هــزار میلیارد تومان 
اســت، گفت: مقرر شده که بانک علاوه بر جذب ســپرده ها از مردم، در 
جذب منابع غیرســپرده ای نیــز فعالیت کند. بر همین اســاس اوراق 

قرض الحسنه با نماد »مهریران« در بازار سرمایه تعریف شده است.
وی در ادامه اظهار داشــت: این اوراق از روز یکشــنبه بــه  مدت ۵ روز 
عرضه می شــود که در گام اول مجموعــاً ۱۰۰ میلیــارد تومان اوراق 
عرضه خواهد شــد.کریمی تأکید کرد: ســودی برای دارنده اوراق در 
نظر گرفته نمی شــود، اما خریدار اوراق می تواند با استفاده از این اوراق 
قرض الحســنه، وام قرض الحســنه با کارمزد ۲ درصد و بدون اولویت و 
نوبت از بانک دریافت کنــد.وی در همین رابطه افــزود: همچنین این 
اوراق می تواند به عنوان وثیقه برای دریافت وام از بانک های دیگر مورد 
اســتفاده قرار گیرد. افزون بر ایــن، می توان در بازار ســرمایه به جای 

پرداخت پول نقد نیز از این اوراق استفاده کرد.
کریمی خاطرنشان ساخت: شیوه عرضه، اســمی خواهد بود و هر ورق 

۱۰۰ هزار تومانی، ۷۰ تومان کارمزد دارد.

ایجاد حساب وکالتی در بانک ایران زمین، برای 
وهای وارداتی خریداران خودر

بانک ایران زمین با توجه به اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی 
بر ثبت نام متقاضیــان خرید خودروهای وارداتی، امکان فعال ســازی 

سرویس حساب های وکالتی را برای این متقاضیان فراهم کرد.
به گزارش روابط عمومــی؛ همزمان با ثبت ســفارش خرید خودرو در 
ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی وزارتخانه صنعت، معدن 
و تجارت و واریز وجه به حســاب وکالتی خود، پس از انجام تشــریفات 
فروش، وجه مربوطه از حســاب خریداران نهایی برداشت و به حساب 

شرکت های واردکننده خودرو واریز می شود.
تمامی اشــخاص حقیقی متقاضی خرید خودرو می توانند در ســامانه 
یکپارچه عرضــه خودروهای وارداتی وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
ثبت نــام کنند، ضمــن این که حســاب هــای قابل معرفی شــامل 
حساب های قرض الحســنه پس انداز، قرض الحسنه جاری بدون دسته 
چک و سپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت اشــخاص حقیقی انفرادی 

تعیین شده است.
نحوه فعال سازی خدمت حساب وکالتی از طریق مراجعه متقاضیان به 

شعب بانک و یا از طریق لینک امکان پذیر است.

ونی 1500 هزار میلیارد ریالی دارایی ها در  فز
مقایسه با بدهی ها، بانک آینده را از استحکام 

مالی برخوردار نموده است
دارایی های ارزشــمند و منحصر به فردی در مالکیــت بانک آینده به 
عنوان پشتوانه بدهی ها وجود دارد که بر اساس ارزیابی های انجام شده 
پس از کسر بدهی های بانک، از فزونی بیش از ۱۵۰۰ هزار میلیارد ریال 
برخوردار اســت.دکتر مرادی رئیس هیات مدیره و سرپرســت بانک با 
تائید این مطلب گفت: بانک ها به طور عمده با سه نوع ناترازی دارایی- 
بدهی، درآمد- هزینه و ناتــرازی جریان وجوه نقــد می توانند مواجه 
باشند؛ که در این بین، ناترازی دارایی و بدهی از مهم ترین ناترازی های 
سیســتم بانکی محســوب می شــود. این ناترازی می تواند مشکلات 

عدیده ای برای هر بانکی ایجاد نماید.
وی افزود: بــا توجه به وجــود دارایی های ارزشــمند در ترازنامه بانک 
آینده و فزونــی ۱۵۰۰ هزار میلیــارد ریال آنها نســبت به بدهی های 
بانک، خوشــبختانه بانک آینده از این ناترازی مبرا بــوده و با توجه به 
همین ظرفیت و پتانســیل در بانک آینده، فرآیند افزایش ســرمایه از 
محل تجدید ارزیابی دارایی های ارزنده بانــک مجدانه در حال پیگری 
و انجام است.مرادی گفت: در همین راستا گزارش کارشناسی برخی از 
دارایی های بانک از روزهای گذشته در سامانه کدال افشا شده است که 

این روند با جدیت ادامه دارد.

وزیر نیرو خبر داد
افزایش ۱۰ هزار مگاواتی بهره وری برق بدون 

کاهش رفاه
وزیر نیرو از ارائه برنامه افزایش ۱۰ هــزار مگاواتی بهره وری برق بدون 

کاهش رفاه اجتماعی به مجلس شورای اسلامی خبر داد.
 علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در مراســم رونمایی از اســتاندارد ملی 
جدید برچســب انرژی کولر آبی گفت: مهمترین مؤلفــه قدرت برای 

کشور در رصد اقتصادی تأمین آب و برق پایدار برای کشور است.
وی ادامه داد: رفع نــا ترازی برق در برنامه های دولــت و وزارتخانه قرار 
دارد که در بخش های مختلف پیگیری می شــود و رفــع این ناترازی 

بسیار دشوار است.
وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته برای رفع ناترازی توضیح داد: دو 
نوع برنامه برای حل ناترازی در دســتور کار قرار دارد، یکی برنامه های 
توســعه ای و برنامه های نیروگاهی و دیگری مدیریت صحیح مصرف با 
تکیه بر بخش های تولید و مصرف، ما در سال گذشته برای رفع بخشی 
از نا ترازی توســعه و تمام نیروگاه ها را در دســتور کار داشتیم و هر یک 
کیلو وات نزدیک به ۵۰۰ یورو ظرفیت ســازی می کنیم و هزینه تمام 

شده است.
وی ادامه داد: ســال گذشــته برنامه ای مبنی بر افزایش راندمان نیرو 
گاه های موجود بود که با اجرای برنامه های متعدد اعم از ســخت افزار و 
نرم افزار بیش از ۱۰۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی ها اضافه شد، که 

به طور متوسط برای هر کیلو وات ۲۵ یورو هزینه شده است.
محرابیان اضافه کــرد: البته ۱۲ مگاوات ظرفیــت تولید نیروگاه اضافه 
شد در ســمت تولید اقدامات زیادی می توان کرد که با سرمایه گذاری 
کن بهره وری و راندمــان را افزایش دهیم که مهمتریــن افزایش نیرو 
گاه های بخار اســت.وی توضیح داد: طبق برنامه ای که به مجلس ارائه 
دادیم ۱۰ هزار مگاوات بهره وری برق را افزایش دهیم که بدون کاهش 
رفاه اجتماعی می توان به این نقطه رسید و ســوابق اجرایی نوید این را 

می دهد که چنین اقدامی امکان پذیر است.
وزیر نیرو اضافه کــرد: در اوج مصرف برق نزدیک بــه ۷۰ هزار مگاوات 
تقاضای برق داشــتیم که این ۷۰ هزار مــگاوات در بخش های صنعتی 
کشــاورزی و خانگی بود و از این میــزان ۳۰ هزار مــگاوات در بخش 
سرمایشــی بود ۳۰ هزار مگاوات افزایش تقاضای است که به تقاضای 

مصرف افزوده می شود.
محرابیان توضیح داد: اگر بخواهیم ۳۰ هــزار مگاوات افزایش ظرفیت 
داشته باشــیم باید ۴۰ هزار مگاوات ظرفیت ســازی کنیم یعنی به ۲۰ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز اســت. طبیعتاً ایجاد چنین نیروگاهی 
اقتصادی نیســت زیرا در بازه ای از زمان اســت و مربوط به تمام سال 

نیست.
به گفته این عضو کابینه دولت ســیزدهم کولرهــای آبی که در خانه ها 
وجود دارد ۷۰۰ کیلو وات ساعت در سال اســت که فاصله ای دوبرابر با 

کولر استاندارد دارد.
وی ادامه داد: کولر گازی وضعیت بدتــری دارد و بیش از دوبرابر با کولر 
گازی اســتاندارد فاصله دارد در چیلرها نیز هیچ نوع استانداری وجود 
ندارد به همین دلیل مصرف کنندگان آن قبــوض برق بالایی دریافت 

می کنند.

معاون وزیر نیرو:

 مصرف برق در سال ۱۴۰۵ به ۹۰ هزار مگاوات 
می رسد

معاون وزیر نیرو گفت: اگر اقدامی در راستای کاهش مصرف برق انجام 
ندهیم در ســال ۱۴۰۵ مصرف برق حدود ۹۰ هزار مــگاوات در پیک 
خواهیم رســید.محمود کمانی معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا 
در مراسم رونمایی استاندارد ملی جدید برچسب انرژی کولر آبی گفت: 
مصرف برق در بخش خانگی از ۵۰ هزار گیگاوات ساعت به حدود ۱۰۰ 

هزار گیگاوات در ساعت رسیدیم.
وی ادامه داد: در بخش عمومی و تجاری رونــد مصرف صعودی را طی 

می کنیم به طوریکه در بعضی سال ها ۵ الی ۱۳ درصد رشد داشتیم.
کمانی ادامــه داد: اگر اقدامی در راســتای کاهش مصــرف برق انجام 
ندهیم در ســال ۱۴۰۵ مصرف برق حدود ۹۰ هزار مــگاوات در پیک 
خواهیم رســید.وی ادامه داد: ایــن میزان مصرف در حالی اســت که 

ناترازی برق ۳۰ هزار مگاوات خواهیم داشت.

رئیس ســازمان ســاتبا خاطر نشــان کرد افزایش ظرفیت نیروگاهی 
یکی از برنامه های وزارت نیرو و دیگر برنامــه ای که وجود دارد کاهش 
تقاضای برق که حدود ۱۰ هزار مگاوات اســت در ســال ۱۴۰۵ میزان 
تقاضا و تولید با یکدیگر برابر خواهد شد. و در وضعیت مصرف در بخش 

خانگی مصرف کولر آبی ۱۹ درصد کل مصرف را تشکیل می دهد.
وی ادامه داد: در پیک تابســتان ۱۲ هزار مگاوات تنها توسط کولرهای 
آبی مصرف می شــود و ۳۰ هزار مگاوات در بخش سرمایشــی مصرف 

می شود که نشان از اهمیت این بخش دارد.
این مقام مسئول توضیح داد: ۲۰ میلیون کولر آبی در کشور وجود دارد 

که ۱۲ درصد مصرف را به خود اختصاص داده است.
کمانی خاطر نشان کرد: رشد ســالانه ۵ درصد پیک داریم اگر نیاز ۷۰ 
هزار مگاوات است سالانه ۳۰۰۰ مگاوات باید نیروگاه احداث کنیم که 

خود دغدغه های را دارد.
وی ادامه داد: برنامــه ای برای کاهش ۱۰ هزار مگاوات در دســتور کار 

است تقسیم ۳ هزار مگاوات کاهش در برنامه در دستور کار است.
وی با اشاره به اینکه در حوزه کولر گازی اســتاندارد جدید در کارگروه 
تصویب شــده و در مرحله ابلاغ قرار داد توضیح داد: ســه گرید از گرید 
های مصرف از کولرها حذف می شود و این تغییر استاندارد حدود ۲۴۰ 
مگاوات در ســال از مصرف کاهش خواهد داد. این امر نیاز ســالیانه در 

سال ۱۴۰۲ کولر گازی ۸۰۰ هزار دستگاه است.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه در حوزه روشنایی و لامپ ها به دنبال 
اصلاحیه برچســب جدید لامپ هســتیم، ادامه داد: بــا این اصلاحیه 
۴ رتبه از برچســب انرژی حذف می شــود. همچنین تولید لامپ های 
رشته ای متوقف می شــود. از ۱۵۰ میلیون لامپ نیاز سالانه نزدیک به 
۵میلیون لامپ رشته ای در کشور تولید می شود که مصرف بالایی دارد 

و آسیب زیادی به مصرف انرژی می زند.
وی اضافه کرد: کولرهای آبی ۲۰ میلیون دســتگاه است که حدود ۱۸ 
 co2 میلیارد کیلووات ساعت مصرف برق و یازده نیم میلیون تن تولید
دارد. با تغییر در استاندارد از ۷۰۰ کیلو وات ســاعت به ۵۰۰ کیلووات 

ساعت می رسدو از تاریخ یکم آذر اجباری شده است.
وی ادامه داد: پــس از انجام مرحله اول ۳ گرید از اســتانداردهای قبلی 
حذف و ۳ گرید اضافه شد، سالانه یک میلیون کولر جدید تولید می شود 
و پیش بینی می کنیم با اجباری شدن استفاده از این کولر ۲۵۰ مگاوات 

صرفه جویی داشته باشیم.
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اختیارات بانک مرکزی برای انحلال بانک های ناسالم

مرتضی ماکنالی  افزایــش اختیارات و ابزارهای 
برخورد بــا بانک ها و افــراد متخلــف و انحلال 
بانک های ناســالم، اختیــارات مناســب برای 
مدیریت بازار ارز، اعمال محدودیت های جدی در 
اضافه برداشت بانک ها و اصلاح رابطه مالی دولت 
و بانک مرکزی از ویژگی های طــرح قانون بانک 
مرکزی اســت که زمینه را برای مهار پایدار تورم 

فراهم می کند.
 اختیارات و وظایفی که طرح قانون بانک مرکزی 
در حوزه سیاست گذاری پولی، نظارت بر بانک ها و 
موسسات اعتباری و همچنین بازطراحی ساختار 
نظام تصمیم گیری و استقلال در سیاست گذاری، 
این طرح را نسبت به قانون پولی و بانکی که مبنای 
فعالیت فعلی بانک مرکزی اســت، بسیار متمایز 
کرده و موجــب افزایش اقتدار بانــک مرکزی در 

انجام ماموریت ها خواهد شد.
نتایج آسیب شناسی اقتصاد ایران نشان می دهد 
یکی از مهم ترین دلایل وجود تورم های دورقمی 
در طول چند دهه اخیر ناشــی از ضعف حکمرانی 
پولی است. بانک مرکزی و شــورای پول و اعتبار 
به عنــوان مهمترین نهادهــای حکمرانی پولی، 
فاقد اختیــارات و ابزارهــای لازم بــرای اعمال 
سیاســت گذاری و اعمال سیاســت های پولی و 
نظارتی است. عدم استقلال بانک مرکزی چه در 
رابطه با دولــت و چه در رابطه بــا بانک ها موجب 
شده تورم در بازه های زمانی بلندمدت همواره بالا 

و دورقمی باشد.
در همیــن راســتا طرح قانــون بانــک مرکزی 
با بهره گیــری از مطالعات انجام شــده توســط 
دولت های نهم، دهــم، یازدهــم و مجالس نهم، 
دهم و یازدهم و همچنین بهره گیری از تجربیات 
کشورهای مختلف و با توجه به مقتضیات سیاسی 
و اقتصادی نگاشته شد.قانونی که هم اکنون ملاک 
عمل برای بانک مرکزی است، قانون پولی و بانکی 
است که دارای ۴۵ ماده اســت و طرح قانون بانک 
مرکزی قرار اســت جایگزین  مــواد )۱( تا )۱۷(، 
بندهای )ب( تا )ج( ماده )۱۸(، مواد )۱۹( تا )۲۶(، 
بندهای )الــف( و )ب( مــاده )۳۰( و مواد )۳۹(، 
)۴۰(، )۴۲(، )۴۳( و )۴۶( می شود. سایر مواد این 
قانون و قانون بانکداری بدون ربا هم در قالب طرح 
قانون بانکداری نســخ خواهد شد. اما وجوه تمایز 
طرح قانون بانک مرکزی چیســت و چه تفاوتی با 

قانون پولی و بانکی دارد؟

 تفاوت اهداف بانک مرکزی در طرح جدید 
و قانون پولی و بانکی

در بخش اهداف بانک مرکــزی، در ماده ۳ قانون 
بانک مرکــزی اهــداف بانک مرکزی عــلاوه بر 
مسئولیت اســتقرار بانکداری اسلامی و برقراری 
مناســبات عادلانه در بخش پولی و بانکی اقتصاد 
کشــور در چارچوب قوانین تعیین شده، در بند 
ب این ماده ۴ هدف: کنترل تورم و ثبات ســطح 
عمومی قیمت ها، ثبات و ســلامت شبکه بانکی و 
سایر »اشــخاص تحت نظارت«، حمایت از رشد 
اقتصادی و اشــتغال و حمایت از ارزش پول ملی 
هم به عنوان اهــداف به صورت مشــخص مورد 
توجه قــرار گرفته اســت.اما در قانــون پولی و 
بانکی مصوب ســال ۵۱ صرفا در بند ب ماده ۱۰ 
هدف بانک مرکزی را حفــظ ارزش پول، موازنه 
پرداخت ها، تسهیل مبادلات بازرگانی و کمک به 
رشــد اقتصادی عنوان کرده است.درواقع نظارت 
بر بانک ها و موسســات و یا ثبات و سلامت شبکه 
بانکی جزء اهداف بانک مرکزی در قانون مصوب 
سال ۵۱ نیســت.همچنین در حوزه وظایف، در 
طرح قانون بانک مرکزی ۲۴ مــورد وظیفه برای 
بانک مرکزی تعریف شــده اما در قانــون پولی و 
بانکی در مــاده ۱۱ و ۱۲ در مجموع ۱۰ وظیفه را 

برای بانک مرکزی مشخص کرده است.
حوزه اختیــارات بانک مرکــزی در قانون پولی و 
به گونه ای است که بانک مرکزی می تواند به دولت، 
شــرکت های دولتی و وزارتخانه ها و سازمان های 
دولتی وام بدهد و یا تعهــدات آنها را تضمین کند 
اما در طرح قانون بانک مرکــزی  چنین اختیاری 
ندارد. درواقع اعطای وام توســط بانک مرکزی به 
شرکت های دولتی و دولت ممنوع است.در قانون 
پولی و بانکی، بانک مرکــزی این اختیار را دارد که 
اوراق منتشر شده توســط دولت را خرید و فروش 
کند اما در طرح قانون بانک مرکزی ، بانک مرکزی 

مجاز به خرید اوراق از دولت نیســت. )البته بانک 
مرکزی در طرح قانون بانک مرکزی به صلاحدید 
خود می تواند در قالــب عملیات بازار بــاز اوراق 
دولتــی را از بانک ها خریداری کرده و بفروشــد.( 
درواقع در طرح مجلس، بانــک مرکزی در مرحله 
اول فروش اوراق توسط دولت، اجازه خرید اوراق 
دولت را نخواهد شد.در طرح قانون بانک مرکزی، 
بانک مرکزی مجاز به طراحی و انتشار اوراق مالی 
و خرید و فروش آنها شده اســت اما در قانون پولی 
و بانکی چنین اختیاری بــرای بانک مرکزی دیده 

نشده است.

 تغییر ارکان بانک مرکزی در طرح قانون 
بانک مرکزی

در قانون پولی و بانکی ارکان بانک مرکزی شامل 
مجمع عمومی، شورای پول و اعتبار، هیات عامل 
)شــامل رئیس کل و معاونان وی(، هیات نظارت 
اندوخته اســکناس و هیات نظّار اســت. در طرح 
قانون بانک مرکزی، ارکان بانک مرکزی اینگونه 
تغییر کرده اســت: مجمع عمومی، هیات عالی، 

هیات عامل، هیات نظّار و شورای فقهی.
البته در ویرایش اول طرح قانــون بانک مرکزی، 
مجمع عمومی بانک مرکزی حذف شــده اما در 
نســخه ای که در نهایت به تصویب کمیســیون 
اقتصادی مجلس رســیده، مجمــع عمومی احیا 
شــده اســت. مخالفــان مجمع عمومــی بانک 
مرکزی، علاوه بر تاثیرگــذاری مجمع بر کاهش 
اســتقلال بانک مرکزی، معتقــد بودند مجمع 
عمومی ســاختار بانک مرکزی را از ساختار یک 
سازمان به ســاختار شــرکت تبدیل می کند و به 
همین دلیل همه وظایفی کــه در قانون به مجمع 
عمومی بانک مرکزی داده شــده است را به هیات 

عامل بانک مرکزی تفویض کرده بودند.
اما موافقان مجمع عمومــی معتقد بودند مجمع 
عمومی بانک مرکزی حلقه ارتباطی حاکمیت با 
نهاد بانک مرکزی است و در صورت حذف مجمع 
عمومی بانک مرکزی به نهادی خارج از حاکمیت 

تبدیل خواهد شد.

 ترکیب و وظایف مجمع عمومی
در طــرح قانون بانــک مرکــزی، ترکیب مجمع 
عمومی بانک مرکزی تاحدودی تغییر کرده است. 
در قانون فعلی، رئیس جمهور رئیس مجمع است 
و وزیر اقتصاد، رئیس سازمان برنامه و بودجه و دو 
نفر از وزرا به انتخاب هیات وزیران. ســایر ارکان 
بانک مرکزی هــم بدون حق رای مــی توانند در 

جلسات مجمع عمومی شرکت کنند.
اما در طرح قانون بانک مرکــزی، رئیس جمهور 
رئیس مجمع اســت. وزیر اقتصاد، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و دو نفر اقتصاددان دارای حداقل 
پانزده )۱۵( ســال تجربــه مرتبط، یــک نفر به 
انتصاب رئیس مجلس شــورای اســلامی و یک 
نفر به انتصاب رئیس قوه قضائیه. این افراد ۴ سال 
عضو مجمع عمومی خواهند بود و عزل آنها توسط 

مقام منصوب کننده امکان پذیر خواهد بود.
تغییر دیگر، در حــوزه وظایــف مجمع عمومی 
بانک مرکزی است. براساس قانون پولی و بانکی، 
وظایف مجمع عمومی بانک مرکزی: رسیدگی و 
تصویب  ترازنامه  بانک مرکزی ، رســیدگی  و  اتخاذ  
تصمیم  نهایی  نسبت  به  گزارش های  هیات  نظّار، 
رسیدگی  و  اتخاذ  تصمیم  درباره  پیشنهاد  تقسیم  
سود  ویژه، انتخاب  اعضای هیات  نظّار  به  پیشنهاد  
وزیر  امور اقتصــادی  و  دارای و ســایر  وظایفی  که  
طبق  مقررات  این  قانون  بــه  عهده  مجمع  عمومی 
 گذارده  شده  اســت.همانطور که پیشتر ذکر شد، 
در نســخه اولیه طرح قانون بانک مرکزی، مجمع 
عمومــی وجود نداشــت و همــه وظایف مجمع 
به هیات عالی بانک مرکزی محول شــده بود اما 
در نســخه نهایی، مجمــع عمومی بــا تغییراتی 
در ترکیب و وظایف احیا شــد. در بخش وظایف، 
ازجمله تغییــرات رخ داده، حــذف وظیفه اتخاذ 

تصمیم درباره پیشنهاد تقسیم سود ویژه است.
درواقع تقسیم سود ویژه بانک مرکزی در ماده ۵۶ 
و ۵۷ طرح قانون بانک مرکزی تعیین تکلیف شده 
و دیگر لازم نیست هر ســال مجمع عمومی بانک 
مرکزی درباره تقسیم ســود ویژه تصمیم گیری 
کند.یکــی از مهم ترین تفاوت هــای طرح قانون 
بانک مرکزی با قانون پولــی و بانکی فعلی تفاوت 

ترکیب و وظایف مهم ترین نهــاد تصمیم گیر در 
بانک مرکزی است. براســاس قانون پولی و بانکی 
شــورای پول و اعتبار اصلی ترین نهاد تصمیم گیر 
در حوزه پولی و بانکی اســت. امــا در طرح قانون 
بانک مرکزی، شورای پول و اعتبار به هیات عالی 

تغییر نام داده است.
همچنیــن ترکیب هیــات عالی بانــک مرکزی 
تغییرات قابل توجهی داشــته اســت. براساس 
قانــون پولــی و بانکی مصــوب ســال ۱۳۵۱ و 
اصلاحات بعدی آن در دهه ۶۰، ترکیب شــورای 
پول و اعتبار شامل رئیس کل بانک مرکزی، وزیر 
اقتصاد، معاون رئیس ســازمان برنامه و بودجه به 
معرفی وی و معاونان وزرای صنعــت،  بازرگانی، 
معاون و فلزات، جهــاد ســازندگی، رئیس اتاق 
بازرگانــی، دو نفر مطلع در امور مالــی و بانکی به 
انتخاب وزیر اقتصاد، یــک خبره بانکی به انتخاب 
رئیــس کل بانک مرکــزی، معاون وزیــر جهاد 
کشاورزی بود. اما در ســال های بعد این ترکیب 
تغییراتی کرد. بــا ادغام وزارت معــاون و فلزات 
و جهاد ســازندگی و تغییرات قانــون در برنامه 
چهارم توســعه، ترکیب شــورای پول و اعتبار، 
در کنار رئیس کل بانک مرکــزی، وزیر اقتصاد و 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه، شامل وزیر راه و 
شهرسازی، وزیر جهاد کشــاورزی، وزیر صنایع و 
معادن، وزیر کار و رفــاه اجتماعی و دو اقتصاددان 

به انتخاب رئیس جمهور بود. 
آخریــن ویرایش هــای انجام شــده در ترکیب 
شــورای پول و اعتبار در برنامه ششــم توســعه 
انجام شد. براســاس ماده ۱۵ قانون برنامه ششم 
توسعه، ترکیب شــورای پول و اعتبار به شرح زیر 
تغییر کرد: رئیس کل بانک مرکزی، وزیر اقتصاد، 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه، ۲ تــن از وزرا به 
انتخاب هیات وزیــران، وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت، ۲ اقتصاددان بــه انتخاب رئیس جمهور، 

رئیس اتاق بازرگانی، رئیس اتاق تعاون.
البته در تغییرات ترکیب شــورای پــول و اعتبار 
همواره دو نماینده مجلس بــه عنوان عضو ناظر و 

بدون حق رای وجود دارد.
در مــاده ۳۳ طرح قانــون بانک مرکــزی آمده 
اســت: چنانچه رئیس کل در دوره ای که موسسه 
اعتباری توسط سرپرســت اداره می شود یا قبل 
از آن، به این نتیجه برســد که شاخص های ناظر 
به وضعیت ســرمایه و نقدینگی موسسه اعتباری 
قابل اصلاح نمی باشد، موظف است پیشنهاد گزیر 
موسســه اعتباری را به هیأت عالی ارائه کند. در 
صورت تصویب پیشنهاد رئیس کل توسط هیأت 
عالی، موسسه اعتباری با ترتیبات زیر وارد مرحله 

گزیر می شود: 
۱- مدیریت گزیر موسســات اعتبــاری برعهده 
صندوق ضمانت سپرده هاست. صندوق ضمانت 
ســپرده ها موظف اســت ظرف حداکثر پنج روز 
کاری پــس از لازم الاجــرا شــدن مصوبه هیأت 
عالی، فرایند گزیر موسســه اعتباری مورد نظر را 
آغاز نموده و با کمترین هزینــه مالی و اجتماعی 
و با هدف صیانت و رعایت غبطه ســپرده گذاران، 
به ویــژه ســپرده گذاران خرد، و ســایر ذینفعان 
گزیر موسســه اعتباری مورد نظر را مطابق قانون 
به انجام برســاند.۲- اعطای تســهیلات جدید، 
صدور ضمانت نامه، گشــایش اعتبار اســنادی و 
افتتاح حســاب توسط موسســه اعتباری تحت 
گزیر، مجاز نمی باشــد. در عین حال، مدیر گزیر 
موظف اســت در چارچوب مصوبــه هیأت عالی، 
فعالیت های اصلی موسســه اعتبــاری که عدم 
انجــام آن در دوران گزیر - به تشــخیص هیأت 
عالی- منجر به ایجاد بی ثباتــی مالی می گردد را 
تا زمان خاتمه فرایند گزیر، ادامه دهد.بندهای بالا 
وظایف و اختیارات مشخص و شفافی برای انحلال 
و اجرای عملیات گزیر به بانک مرکزی می دهد و 
حتی تاحدودی نقشه راه برای برای بانک مرکزی 
ترســیم کرده اســت. این موارد تا پیش از این در 
هیچ قانونی وجود نداشته اســت. درواقع در متن 
قانون، جلوگیری از ورشکستگی با انجام و اعمال 
اقدامات احتیاطی توسط بانک مرکزی و یا انحلال 
موسسه اعتباری در صورت عدم امکان احیای آن، 
دیگر تابو نخواهد بود و به ایــن ترتیب دیگر نظام 
بانکی لازم نیســت به هر قیمت ممکــن از بانک 
ناسالم دفاع کند زیرا قانون از او برای انحلال بانک 

بد حمایت می کند. 
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